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در حالی که قرار بود تا اوایل دی ماه سرشــماری 
زمستانه حیات وحش شاخص استات تهران به اتمام 
برسد، رئیس اداره حفاظت و مدیریت حیات وحش 
اســتان تهران گفت: امســال به علت وضعیت آب و 
هوایی و کمبود برف در ارتفاعات استان، سرشماری 
به تعویق افتاد. بــا این حال تلاش می کنیم این کار 

طی هفته جاری به پایان برسد.
محمد کرمی افزود: سرشماری پاییزه و زمستانه 
سم داران شاخص استان را طی هفته جاری به پایان 
می رسانیم. این کار به تازگی در منطقه حفاظت شده 
ورجین انجام شــده است و در صورت مساعد شدن 
کیفیت هوای اســتان و وجود دید بهتر، این کار در 

البرز مرکزی انجام و سرشماری به پایان می رسد.
وی درباره تاثیر آلودگی هوا بر حیات وحش گفت: 
همانگونه که این وضعیت بر انسان تاثیر می گذارد بر 
ســایر پستانداران نیز اثرگذار خواهد بود البته میزان 
تاثیر آن را باید مراکز علمی و دانشگاهی تعیین کنند.

کرمی با بیان اینکه نتایج سرشــماری زمســتانه 
حیــات وحــش هیچکــدام از مناطــق را تاکنون 
جمع بندی نکرده ایم، تصریح کرد: ممکن اســت نیاز 
به دوباره شــماری در بعضی مسیرها باشد. این موارد 
باید استخراج و جمع بندی نهایی شود البته معمولا 
گزارش سرشماری سم داران شاخص استان را اواخر 

بهمن تا نیمه اســفند به ســازمان حفاظت محیط 
زیست ارسال می کنیم.

وی دربــاره دلایل به تعویق افتادن سرشــماری 
گفت: امسال به علت وضعیت آب و هوایی و کمبود 
برف در ارتفاعات اســتان سرشماری به تعویق افتاد. 
هوا چندان سرد نشد چون سرمای هوا موجب قاطی 
شــدن گله های نر و ماده می شــود. در این شرایط 
می توان  آن ها را  در کنار هم دید و سرشماری کرد.

رئیــس اداره حفاظت و مدیریــت حیات وحش 
اســتان تهران در ادامه از انجام سرشماری زمستانه 
پرنــدگان آبــزی و کنارآبــزی مهاجر خبــر داد و 
اظهارکرد: زمــان انجام این کار ابتدا تا انتهای ژانویه 
اســت. با تکمیل شدن سرشماری سم داران شاخص 
اســتان تهران طی هفته جاری، سرشماری پرندگان 
آبزی وکنار آبزی مهاجر از هفته جاری در هشــت و 
۹ سایت  آغاز می شــود.  با اتمام این دو سرشماری 
گزارش آن به سازمان حفاظت محیط زیست تحویل 

داده می شود.
وی دربــاره تاثیر خشکســالی بر زیســتگاه های 
پرندگان آبزی و کنارآبزی مهاجر تصریح کرد: بعضی 
از این زیستگاه ها مثل دریاچه  پشت سدهای ماملو، 
فشافویه و لتیان یا آبگیرهای پرورش ماهی درتالاب 
عشق آباد انسان ساخت هستند بنابراین آب دارند و 

پرنــده هم به این مکان ها مهاجرت می کند. با توجه 
به آنکه زمستان متعادلی در این زیستگاه ها خواهیم 
داشــت، به احتمال زیاد پرنــدگان در این مکان ها 

می مانند.
رئیس اداره حفاظت و مدیریت حیات وحش استان 
تهــران درباره وضعیت آبــی دریاچه ها و تالاب های 
طبیعی گفت: این پهنه های آبی دچار بحران کم آبی 
شــده اند چراکه وابســته به روان آب های رودخانه ها 
هستند این در حالیست که در ماه های اخیر روان آب 
جاری نشــده است بنابراین با کمبود قابل توجه آب 
مواجه هستند مثل تالاب های بندعلیخان و قنبرآباد. 
در این شرایط پرندگان کمی به این مکان ها می روند.

کرمــی در پایان درباره تالاب هــا و دریاچه هایی 
که در اســتان تهران زیستگاه های »اصلی« پرندگان 
مهاجر هستند، اظهارکرد: دریاچه های دارای امنیت 
مطلوب برای این گونه ها مناســب هســتند مانند 
دریاچه سد ماملو چراکه به علت قرارگیری در منطقه 
حفاظت شــده جاجرود و پــارک ملی خجیر امنیت 
خوبی دارد. زیستگاه هایی مانند تالاب بندعلیخان به 
علت دور بودن از مراکز انســانی در صورت مناسب 
بودن شــرایط جوی پذیرای پرندگان مهاجر هستند 
ولی پرندگان مهاجر کمتری به زیستگاه های نزدیک 

به مناطق مسکونی و فاقد امنیت کافی می روند.

چهارراه ولیعصر )عج( به عنوان یکی از چهارراه های 
اصلی شــهر که دو منطقه ۱۱ و ۶ شــهر تهــران را به 
هم وصل می کند، همه ســاله از مهم ترین مراکز حضور 
دستفروشــان و بساط گستران در شــهر تهران بوده و 
اقدامات همه جانبه ای را برای بازگشــت آرامش به این 
نقطه از شــهر از سوی مدیریت شهری مطالبه می کند. 
با نزدیک شدن به روزهای پایانی سال و شلوغی بازارهای 
ویژه شــب عید، روزشمار شــهرداری منطقه ۱۱ برای 
راه اندازی بازارچه برای ساماندهی دستفروشان چهارراه 
ولیعصر )عج( آغاز شده و به دستور شهردار این منطقه، 

قرار است تا ۲۰ دی سال جاری، این امر محقق شود.
یکی از مشــکلات و معضلات ســال های اخیر شهر 
تهران افزایش بی رویه بساط گســتری، دستفروشی و... 
به ویژه در مناطق مرکزی شهر است. این اقدام روزبه روز 
در حــال ازدیاد بــوده و در حال تبدیل شــدن به یک 
خرده فرهنگ است؛ به طوریکه شاهدیم که عده ای افراد 
ســودجو به شکل سازمان یافته، دامنه فعالیت نامتعارف 
خود را در طول چهار فصل ســال و در سطح کلانشهر 
تهران توســعه داده اند و اگر اهتمام جدی و همه جانبه 
برای برخورد با آنها صورت نگیرد، در آینده نزدیک خود 

را ذی نفع و مطالبه گر جلوه خواهند داد. 
سید محمد موسوی شــهردار منطقه ۱۱ به عنوان 
یکی از شهردارانی که به جهت موقعیت مکانی منطقه، 
بیشترین دردســرها برای ساماندهی دستفروشان را در 
چهارراه ولیعصر، محدوده تئاتر شهر و حتی بخش هایی 
از خیابــان جمهــوری دارد، عمده تریــن مشــکلات و 
معضلات شــهری بساط گستری و دستفروشی در معابر 
شــهر را ایجاد گره مضاعف به بار ترافیکی شهر تهران، 
سد معبر در پیاده روها و سواره روها با گستراندن بساط، 
ترسیم جلوۀ بصری نازیبا برای شهر، استفاده از برق پایه 
چراغ های معابر به صورت بسیار ناایمن و ایجاد مخاطرات 
ایمنــی و ایجاد مزاحمت در عبور و مرور شــهروندان و 
خودروها می داند. وی همچنین افزایش احتمال تصادف، 
نارضایتی کســبه و از رونق افتادن شــغل آنها، تحمیل 
هزینــۀ مضاعف برای شــهرداری، آلودگــی محیطی و 
مخاطرات علیه سلامت و امنیت شهروندان، آسیب های 
اجتماعی و افزایش پیام های اعتراض آمیز در سامانه های 
نظارت همگانی را از دیگر مشــکلات و معضلات شهری 
بساط گستری و دستفروشی در معابر شهر عنوان کرده 
و می گوید: این مشــکلات و دیگر مشکلاتی که در این 
زمینه متصور است، لزوم اهتمام همه جانبه برای برخورد 

مناسب با این معضل را مبرم ساخته است.
شهردار منطقه ۱۱ به اقدامات این منطقه برای اجرای 
انضباط شهری در چهارراه ولیعصر )عج( اشاره کرده و با 
تأکید بر اینکه مدیریت شــهری در منطقه ۱۱ از حدود 
۴ ماه پیش برای رسیدگی به این معضل، اقدامات خود 
را آغاز کرده که مهم تریــن آنها پیگیری و هماهنگی با 
شرکت شهربان و حریم بان و شرکت ساماندهی صنایع 
و مشــاغل شهر تهران برای اجرای طرح انضباط شهری 

در محدوده تئاتر شــهر )با همکاری شــرکت شهربان و 
مشــارکت نیروی انتظامی )یگان امداد( طی کردن این 
طرح است، ادامه می دهد: ضمن شناسایی بساط گستران 
و عوامل آنها و لیدرهای دستفروشان، از ساعت ۹ صبح 
تا ۱۸:۰۰ از فعالیت آنها در ضلع شرقی خیابان حضرت 

ولیعصر )عج( جلوگیری شده است. 
موسوی ادامه می دهد: ایجاد ساختار فیزیکی جدید 
و موانــع جداکننــده معابر عمومی بــرای جلوگیری از 
بساط گســتری )نصب نرده جداکننده باغچه و پیاده رو، 
احــداث نهر روباز و ایجاد باغچــه در پیاده روی خیابان 
لبافی نژاد و...( و در مورد دستفروشان خیابان لبافی نژاد 
با احداث باغچه در قســمت پیاده رو و نصب نرده اطراف 

باغچه اقدام شده که این پروژه در حال انجام است.
* تخلیه انبارهای مسجد ولیعصر که به کلونی 

دپوی چرخ و اجناس بساطی ها تبدیل شده بود
شهردار منطقه ۱۱ می گوید: نسبت به تخلیه انبارهای 
مسجد حضرت ولیعصر )عج( که به کلونی دپوی چرخ و 
اجناس بساطی ها تبدیل شده بود )با پیگیری های قانونی 
و حقوقی-انتظامــی(، اقدام شــد و انبارهای غیرمجاز و 
کلونی های انبار اقلام و چرخ های بســاطی های چهارراه 

تخلیه و مسدود شدند.
تهیه بانک اطلاعاتی از همه بساطی ها و لیدرهای آنها 

و معرفی به مراجع ذی صلاح
 به گفته شــهردار منطقــه ۱۱، پیگیری و مکاتبه با 
برق منطقه ای برای برخورد قانونی با انشعابات غیرمجاز 
بساط گســتران از پایه چراغ ها، تخریب املاک فرسوده، 
حمل نخاله و تســطیح زمینی با وسعت حدود ۲ هزار 
مترمربع در کوچه ســرمد و آماده ســازی بــرای ایجاد 
بازارچه به منظور ساماندهی دستفروشان بساط گستران 
محدوده چهارراه با همکاری شرکت ساماندهی صنایع و 
مشاغل شــهر تهران و شناسایی و تهیه بانک اطلاعاتی 
از همه بســاطی ها و لیدرهای آنهــا و معرفی به مراجع 
ذی صلاح از اقدامات شــهرداری منطقه نیز در راستای 
ساماندهی دستفروشان و جلب رضایت شهروندان است.

وی حضور و نظارت مســتمر مســئولان و مدیران 
شــهری منطقــه ۱۱ در محدوده طــرح، حذف فضای 
بی دفاع و ایجاد ســکوی مراســم و مناسبت های ملی 
و مذهبی در شــمال بوستان دانشــجو، هماهنگی های 
فراســازمانی با وزارت ارشاد و شــروع و تجهیز کارگاه 
برای حصار حریم تئاتر شــهر، مکاتبه با مرکز بهداشت 
جنــوب تهــران و معرفی مصادیق نقــض پروتکل های 
بهداشتی توسط اغذیه  فروشــان چهارراه ولیعصر )عج( 
و آماده ســازی زمینی به متراژ حدودی ۲ هزار مترمربع 
برای ایجاد بازارچه ساماندهی بساط گستران را از اقدامات 
صورت گرفته برای ســاماندهی دستفروشــان و بساط 

گستران این محدوده عنوان کرد.
موســوی اظهار می کند: طی یک ماه و نیم گذشته و 
پس از برگزاری جلسات متعدد کمیسیون رفع خطر از 
املاک فرســوده در موقعیت کوچه سرمد)محلی که در 

این منطقه برای اختصاص به ایجاد بازارچه ســاماندهی 
بساط گستران در نظر گرفته شــده(، املاک موجود در 
این کوچه تخریب و آماده برای راه اندازی بازارچه در این 

محدوده شد.
شــهردار منطقه ۱۱ از جمله اقدامات صورت گرفته 
برای این ســاماندهی را بارگیری و حمل نخاله و گرفتن 
آمار از املاک کوچه ســرمد برای اختصاص به بازارچه 
به منظور ساماندهی دستفروشان چهارراه ولیعصر )عج( 
عنوان کرد که ۳۱۰ سرویس خاک و نخاله بارگیری و به 
مرکز کهریزک انتقال یافت و ادامه می دهد: به کارگیری 
گریدر برای آماده سازی، تسطیح و آسفالت زمین واقع در 
کوچه سرمد و آماده سازی تسطیح زمین کوچه سرمد به 
منظور اجرای عملیات آســفالت نیز از اقدامات دیگر در 

این زمینه است.
* ضرب الاجل راه انــدازی بازارچه در محدوده 

کوچه سرمد
شــهردار منطقــه ۱۱ اظهــار می کند: بــا توجه به 
نزدیک شدن به روزهای پایانی سال و ضرورت هم افزایی 
و مشارکت بین شهرداری های مناطق ۱۱ و ۶، جلسه ای 
به دعوت شهرداری منطقه ۱۱ و با حضور شهردار منطقه 
۶، در مورد اقدامات مقتضی برای ساماندهی همه جانبه 
دستفروشــان چهارراه ولیعصر )عج( برگــزار و بحث و 

بررسی صورت گرفت.
موســوی با بیان اینکه طرح انضباط شــهری از اول 
تیرماه در محدوده تئاتر شهر فعال است، می گوید: اکنون 
که زمین بازارچه در کوچه سرمد تسطیح و آماده شده، 
تلاش می کنیم تا ۲۰ دی ماه در اختیار دستفروشــان 
شناسایی و ثبت نام شــده قرار گیرد تا قبل از بهمن ماه، 
این بازارچه راه اندازی شود و به بهره برداری کامل برسد.

وی با تأکید بر ضرورت همکاری نیروهای شهربان و 
معبربان برای ساماندهی دستفروشان، ادامه می دهد: باید 
از دیگر ظرفیت های قانونی نظیر نیروی انتظامی، پلیس 
امنیت و دســتگاه قضایی نیز برای جلوگیری از هرگونه 

بساط گستری در این محدوده استفاده کنیم.
موسوی همچنین از برگزاری جلساتی با اتحادیه های 
صنفــی در آینده نزدیک خبــر داده و می گوید: اصناف 
فعــال در مجاور خیابــان ولیعصر )عج( کــه عمدتاً از 
صنف پوشــاک اند، در این جلسات شرکت خواهند کرد 
تا همکاری هــای لازم را برای پیشــبرد بهتر این طرح 
داشته باشیم. شهردار منطقه ۱۱ به برخی اقداماتی که 
می توانــد به بهبود این طرح کمک کند، اشــاره کرده و 
یادآور می شــود: هماهنگی برای افزایش ساعت حضور 
یگان امداد تا ســاعت ۲۱:۰۰ بــه منظور اثربخش بودن 
اجــرای طرح و هماهنگی با دســتگاه قضایی و امنیتی 
جهت برخــورد قانونی و قاطع با لیدرها و افراد شــرور 
حاکــم در محل و اســتفاده از ظرفیت های قانونی برای 
برخورد با افراد و محل هایی که به کلونی های دپوی اقلام 
و چرخ های بساطی ها تبدیل شده، از اقدامات لازم برای 

ساماندهی دستفروشان است.

عضو کمیسیون برنامه و بودجه مجلس شورای اسلامی گفت: وضعیت ذخایر ارزی 
نه تنها بدتر نشده، بلکه نسبت به ماه های گذشته بهتر نیز شده است.

جعفر قادری با اشــاره به فضاسازی های انجام شــده برای افزایش قیمت دلار در 
بازار به بهانه حادثه تروریستی کرمان اظهار کرد: این اقدامات جنبه روانی دارد و هیچ 
دلیل اقتصادی برای نوســان ارزی نیست. ضمن اینکه مشکلی هم در حوزه تامین ارز 

در کشور نداریم.
عضو کمیسیون برنامه بودجه و محاسبات مجلس شورای اسلامی افزود: منابع ارزی 
کشور در ماه های گذشته شرایط مطلوبی داشته و ذخایر ارزی نه تنها کمتر نشده بلکه 

افزایش نیز یافته است.
وی تصریــح کرد: در ماه های گذشــته، هم مطالبات ارزی گذشــته مان را که در 
کشورهای مختلف بلوکه شده بود دریافت کرده ایم و هم پول حاصل از فروش نفت مان 

را وصول می کنیم که این مسئله شرایط مطلوبی را برای کشور رقم می زند.
قادری افزود: همانطور که در تجارب قبلی همچون عملیات طوفان الاقصی و دیگر 
موارد با فضاســازی در چند روز یک تنش ارزی در کشــور ایجاد و بعد توسط بانک 
مرکزی این تلاطم مهار شــد، در ماجرای حادثه تروریستی کرمان نیز به زودی شاهد 
خواهیم بود که نوســانات ارز در بازار فروکش خواهد کرد و قیمت به روال قبلی خود 
بازمی گردد. وی با اشاره به دیپلماسی اقتصادی فعال بانک مرکزی و سیاست های ارزی 
تاکید کرد: در سایه اجرای سیاست تثبیت و وصول مطالبات ارزی ایران از کشورهای 
مختلف در یک سال گذشته شاهد ثبات نسبی در بازار ارز بوده ایم که این مسئله نشان 

دهنده ثبات اقتصادی در کشور است.

ســخنگوی صنعت آب با بیان اینکه از ابتدای ســال آبی جاری تا ۹ دی 
ماه، ورودی ســدهای کشور مشابه سال گذشته بوده است، بر ضرورت تداوم 

مدیریت صحیح مصرف آب تأکید کرد.
فیروز قاسم زاده با بیان اینکه پیش بینی های پربارشی در فصل پاییز محقق 
نشد و کشور برای چهارمین سال متوالی، شرایط خشکسالی را تجربه می کند، 
اظهار کرد: با توجه به عدم دریافت بارش های کافی تاکنون، بخش آب کشور 
با تنظیم برنامه مدیریت منابع و مصارف حوضه های آبریز و اجرای طرح های 
مناســب، در صدد تأمین آب مطمئن برای بخش های مختلف مصرف به ویژه 
بخش شرب است. وی درباره خروجی سدهای کشور گفت: خروجی سدهای 
کشور از ۵.۴۵ میلیارد مترمکعب در سال آبی گذشته به حجم ۶.۵۲ میلیارد 
مترمکعب رسیده است که نشانگر رشد ۲۰ درصدی میزان تأمین مصارف از 
محل سدها نسبت به سال گذشته است. قاسم زاده موجودی مخازن سدهای 
کشــور را در تاریخ ۹ دی ماه ۱۴۰۲ با ۴۰ درصد پرشــدگی، معادل ۲۰.۰۷ 
میلیارد مترمکعب عنوان کرد و گفت: این میزان در ســال گذشــته ۱۸.۵۴ 
میلیارد مترمکعب بوده که نشانگر ۸ درصد رشد نسبت به سال گذشته است. 
البته حجم ســدها در مقایسه با متوسط ۵ ســال گذشته دارای کاهش ۱۰ 
درصدی اســت. طبق اعلام وزارت نیرو، سخنگوی صنعت آب کشور،  درصد 
پرشدگی سدهای پایتخت را ۱۵ درصد عنوان و خاطرنشان کرد: مجموع ۱۳ 
ســد مهم حوضه آبریز دریاچه ارومیه نیز حدود ۲۴ درصد پرشدگی دارد که 

نسبت به سال آبی گذشته ۱۵ درصد کاهش داشته است.

گرمای هوا سرشماری زمستانه حیات وحش تهران را به تعویق انداخت
شهردار منطقه ۱۱ خبر داد؛

ضرب الاجل راه اندازی بازارچه برای ساماندهی دستفروشان چهارراه ولیعصر

عضو کمیسیون برنامه و بودجه مجلس تاکید کرد؛

وضعیت خوب ذخایر ارزی کشور
 ایران چهارمین سال متوالی
 خشکسالی را تجربه می کند

عزت الله ضرغامی خبر داد:

 لغو ویزای
  چند کشور
 برای ایرانی ها

عضو کمیسیون اقتصادی 

 مالیات مختص
 به یک قشر نیست



وزیر اقتصاد:

تورم در مسیر بلندمدت کاهشی است
سخنگوی اقتصادی دولت دلیل افزایش 
تورم در ماه قبل را اختلال تولید گوشــت 
قرمز و برخی اقلام دیگر اعلام کرد و گفت: 
این امر باعث شد تورم خوراکی ها به بیش 
از چهار درصد در آذر برسد و هدف گذاری 
تــورم در این ماه قدری نســبت به آنچه 
مدنظر بانک مرکزی بــود افزایش یابدکه 
برای حل این مشکل وزارت کشاورزی در 
تلاش است بخشی از این کسری و ناترازی 

را با واردات موقت برطرف کند.
بــه گزارش ســرزمین پویا؛ احســان 
خاندوزی در ابتدای نشست خبری هفتگی 
با اشاره به وضعیت شاخص های اقتصادی 
کشــور در ماه های گذشــته، اظهار کرد: 
کاهش نرخ تورم یــک برنامه اصلی و در 
صدر پیگیری ها از بانک مرکزی و ســایر 
دستگاه های موثر در افزایش قیمت هاست. 
سیاســت های معطوف به کنترل تورم از 
جملــه ایجاد ثبات در بــازار ارز یا کاهش 
نرخ رشــد نقدینگی در ۱۰ ماه گذشته به 
شکل مســتمری در ستاد اقتصادی انجام 
شده اســت. وی افزود: در آذرماه برخلاف 
رویه ماه های گذشــته ۰.۷ درصد افزایش 
تورم را شــاهد بودیم که ایــن افزایش به 
دلیل مشکلات ثبت هزینه چند قلم کالای 
خاص بود که مشخصاً اختلال تولید گوشت 
قرمز و برخی اقلام دیگر باعث شــد تورم 
خوراکی هــا به بیش از چهار درصد در آذر 

برسد.
*واردات ماهانه ۱۴ هزار تن گوشت 

قرمز
خانــدوزی تاکیــد کــرد: رشــد ۴.۱ 

درصد تورم خوارکی ها در آذر منجر شــد 
هدف گذاری تورم در این ماه قدری نسبت 
به آنچــه مدنظر بانک مرکزی بود افزایش 
یابد. برای حل این مشــکل وزارت جهاد 
کشــاورزی تلاش کرده تا بخشــی از این 
کسری و ناترازی را با واردات موقت برطرف 
کند. ماهانه ۶۰۰۰ تن گوشت گرم و حدود 
۸۰۰۰ تن گوشت منجمد برای تأمین بازار 

وارد می شود.
وزیر اقتصاد با بیان اینکه نرخ بیکاری 
در پاییز امسال به ۷.۶ درصد کاهش یافته 
است، اظهار کرد: این تقریباً کمترین نرخ 
بیکاری در دو دهه گذشته است. همزمان 
با این نرخ، مشارکت هم نیم واحد درصد 
افزایــش یافته که علامت خوبی اســت. 
بیکاری فارغ التحصیلان بــه ۱۱.۵ درصد 
کاهش یافت که در پاییز ســال گذشــته 

۱۲.۵ درصد بود.
خاندوزی ادامه داد: اشتغال ناقص هم به 
۸.۱ درصد کاهش یافته است که در پاییز 
سال گذشــته ۹.۵ درصد بود. در شاخص 
رشد اقتصادی بر اساس آمار بانک مرکزی 
در نیمه اول سال جاری ۴.۷ درصدی بوده 
اســت که با وجود رشد سه درصدی سال 
گذشته، حفظ نرخ رشد در شش ماهه سال 
جاری نشانگر این است که مسیرهای ایجاد 
ارزش افزوده و تولید در بخش های کشور 
در نیمه اول امسال بهتر از سال قبل است.

*رشــد اقتصادی بدون نفت یک 
درصد بیشتر شد

ســخنگوی اقتصادی دولــت با بیان 
اینکه رشد اقتصادی بدون احتساب نفت 

۳.۶ درصد بوده و یک درصد از رشــد ۲.۶ 
درصدی نیمه اول ســال گذشــته بیشتر 
اســت، تاکید کــرد: در زیرمجموعه های 
صنایع و معادن رشد اقتصادی شش ماهه 
امســال ۳.۸ درصد، خدمــات ۴.۲ درصد 
اســت. نرخ رشد با نفت و بدون نفت روند 
رو به رشد شش ماهه نخست سال قبل را 
ادامه داده و برخلاف ادعاها، چون این رشد 
همراه با کاهش بیکاری و افزایش اشتغال 
کشور است رشــد باکیفیتی است و فقط 
بخش هایی که حائز درآمد هستند بدون 
ایجاد اشتغال، رشد نکرده اند بلکه همزمان 
با رشد اقتصادی تعداد شاغلان هم افزایش 

یافته است.
وی با تاکید بر اینکه حرکت اقتصاد در 
مسیر ثبات و پیش بینی پذیری تداوم دارد، 
گفت: دولت ســیزدهم از ابتدای فعالیت 
خود تلاش کرده با ایجاد انضباط مالی در 
بخش های مختلف و کنترل نرخ بازار ارز، 

رشد تورم را مهار و فضای اقتصادی کشور 
را برای فعالان اقتصادی پیش بینی پذیر 
کند تا امکان رشــد مستمر در بخش های 

مختلف فراهم شود.
سخنگوی  اقتصادی دولت با بیان اینکه 
تورم در مســیر بلندمدت کاهشی است، 
اظهار کرد: در زمینه کســری بازار گوشت 
هم که پیش از این به آن اشــاره شــده، 
پیش بینی وزارت جهاد کشاورزی این است 
که با اقداماتی، بازار گوشــت را تا بهار به 
تعادل برساند. بنابراین ممکن است برخی 
اجزا در کوتاه مدت رشد کنند اما این رشد 
مقطعی تورم، ناشی از سیاست های پولی و 

مالی دولت نیست.
*از دام سرمایه گذاری منفی و صفر 

خارج شدیم
وزیــر اقتصاد با بیــان اینکــه از دام 
ســرمایه گذاری منفی و صفــر دهه ۹۰ 
عبور کرده ایم، یادآور شد: تشکیل سرمایه 

ثابــت ناخالص بنا بر آمار بانک مرکزی در 
نیمه اول ســال ۴.۵ درصد رشــد داشته 
اســت و ادامه روند سال ۱۴۰۱ را در سال 
جاری شاهد هستیم. در دهه ۹۰ تشکیل 
ســرمایه ثابت ناخالص کشــور منفی ۴۷ 
درصــد بود. امیدواریم این روند بهبود با با 
سرعت بیشتری پیش رود. وی با اشاره به 
گزارش خزانه داری کل کشور از تخصیص 
پروژه های عمرانی در ۹ ماهه سال جاری، 
اظهــار کرد: پایان آذر امســال ۱۳۰ هزار 
میلیارد تومــان بودجه عمرانی تخصیص 
یافته که نسبت به مدت مشابه سال قبل، 
دقیقاً ۵۵ درصد افزایش داشته است و ۸۷ 
هزار میلیارد تومان از مبلغ یادشده هم در 

دو ماه اخیر تخصیص یافته است.
*تا پایان هفته آینده نرخ تضمینی 

گندم اعلام می شود
خاندوزی در پاســخ به پرسشی درباره 
وضعیت اعلام نرخ تضمینی خرید گندم، 
گفت: اصل خواسته کشاورزان کاملا به حق 
اســت که باید نرخ خرید در موعد قانونی 
انجام شود. براساس قانون از سال گذشته 
نرخ گذاری از ســوی شورای قیمت گذاری 
انجام می شود. رایزنی های نهایی هم در این 
زمینه از سوی وزیر جهاد کشاورزی انجام 
شــده و تا پایان هفته آینده قطعاً از سوی 

جهاد کشاورزی نرخ اعلام می شود.
*گران فروشی اینترنت را اعلام کنید

ســخنگوی اقتصادی دولت در پاسخ 
به پرسشی درباره افزایش تعرفه اینترنت، 
یادآور شد:قبل از اعلام تغییر نرخ ها، وزارت 
ارتباطات بــا اپراتورها دربــاره اینکه چه 

بسته هایی شامل افزایش تعرفه می شود و 
تا چه میزان امکان افزایش قیمت ها وجود 
دارد، توافقات لازم را انجام داده است. حتما 
نظارت پسینی پس از ابلاغ نرخ های جدید 
انجام خواهد شــد. مردم هم هرجا فراتر از 
نرخ اعلام شده، موردی دیدند تخلفات را از 
طریق سامانه  ۱۹۵ و سایر سامانه ها گزارش 
کنند. دولت درباره تخلفات اپراتورها خارج 
از توافق صورت گرفته هیچگونه کوتاهی و 

مسامحه ای نخواهد داشت.
وزیــر اقتصاد در پاســخ به پرسشــی 
درباره انضبــاط بانکی، تاکید کرد: این امر 
از موضوعــات تاکیــدی رئیس جمهوری 
اســت و دو موسســه مالی ناتراز تعیین 
تکلیف شــده اند و یک موسسه دیگر نیز 
تا پایان ســال تعیین تکلیف خواهد شد. 
برنامه برای حل ناترازی های چند موسسه 
باقیمانده - که برنامه مکتوب آن از سوی 
بانک مرکزی به خود این موسسات اعلام 
شده اســت - یا تعیین تکلیف موسساتی 
که حاضر نمی شوند به برنامه رفع ناترازی 
خود تن دهند، در ماه های آینده از ســوی 
بانک مرکزی اعلام می شود. خاندوزی ادامه 
داد: امیدواریــم طبق ابلاغیــه ۱۱ آذرماه 
رئیس جمهوری که همان قانون جدید بانک 
مرکزی مصوب مجلس شــورای اسلامی 
است و اختیارات ویژه ای به بانک مرکزی 
می دهد که شامل فصلی اختصاصی درباره 
موسســات ناتراز و چگونگی مواجهه با آن 
می شود، چه امسال و چه سال آینده شاهد 
باشیم مسئله موسســات ناتراز در اقتصاد 

کشور تعیین تکلیف شود.

مشــترک  بازرگانی  اتاق  رییس 
کــرد:  عنــوان  عــراق  و  ایــران 
سیاســت های ارزی جدیــد دولت 
عراق تاثیری بر روند مبادلات ایران 
و عراق نخواهد گذاشت و نگرانی در 

این زمینه وجود ندارد.
یحیی آل اســحاق اظهار داشت: 
دولت عــراق برای ســاماندهی به 
دینار و دلار سیاست هایی را با تمام 
کشــور ها اعمال کــرده و به دنبال 
ثابت نگه داشــتن نــرخ این دو ارز 
اســت؛ به این معنا که از دو نرخی 

شدن قیمت ارز ها جلوگیری کند.
وی افزود: تامیــن ارز کالا هایی 
که از کشــور هایی ماننــد ایران و 
ترکیــه به عــراق وارد می شــود با 
بانک مرکزی این کشــور است که 
نرخ ۸۰۰ دلار معــادل یک هزار و 
اما  محاســبه می شود،  دینار   ۳۰۰
در برخی کشــور ها مانند ایران که 
مورد تحریم های آمریکا قرار گرفته 
ایم محدودیت هایی در زمینه تبادل 

دلار وجود دارد.
آل اســحاق با اشــاره به اینکه 

تجار دو کشــور تاکنون برای انجام 
مبادلات خود از بازار آزاد اســتفاده 
برای  می کردند، خاطرنشــان کرد: 
ورود کالا بــه عــراق، بازرگانان از 
طریــق صرافی ها برای مبادله پولی 
اســتفاده و ارز مورد نیــاز خود را 
تامین می کردند و پرداخت ها انجام 

می شد.
وی تاکیــد کــرد: بــا اعمــال 
محدودیت های جدید نرخ دلار آزاد 
۲۰ درصــد گران تر از بانک مرکزی 
عراق خواهد بود و این روند موجب 
لطماتی به تجارت ایران می شــود، 
زیــرا محصــولات ایرانــی در بازار 

رقابتی گران تر محاسبه می شود.
رییــس اتاق بازرگانی مشــترک 
ایران و عراق گفت: بر همین اساس 
کشــور هایی مانند ترکیــه با بانک 
مرکزی عراق وارد مذاکره شدند تا با 
پرداخت با پول ملی کشور ها بتوانند 
مشــکلات سیاســت گذاری ارزی 
جدید را رفع کننــد که تا حدودی 

موفقیت آمیز نیز بوده است.
وی با اشــاره به مذاکرات بانک 

مرکزی ایــران و عراق بــرای رفع 
مشــکلات، اظهار داشت: نگرانی در 
این زمینــه وجود نــدارد، زیرا دو 
کشــور به دنبال ساماندهی در این 
زمینه هســتند، زیرا میزان تجارت 
به قــدری افزایش یافتــه که رفع 
مشــکلات در اولویت قــرار دارد و 
توقفی در تجارت دو کشور به وجود 

نیامده است.
آل اســحاق تصریح کرد: روابط 
دو کشــور به گونه ای است که در 
هشت ماهه نخست امسال مبادلات 
ایران و عراق افزایش ۳۴ درصدی را 
تجربه کرده است و دستیابی به آمار 
۱۱ میلیارد دلاری تا پایان سال دور 
از انتظار نیست و حتی پیش بینی 
می شــود که بتوانیــم تجارت ۱۲ 
میلیارد دلاری را پشت سر بگذاریم.

به گفته وی، بانــک مرکزی به 
عراقی  مســئولان  با  مستقیم  طور 
در ارتباط است و همانطور که این 
موضوع با کشور های دیگر رفع شده 
است، در رابطه با تجارت ایران نیز 

حل خواهد شد.

بخشنامه جدید بانک مرکزی برای وام  دهی
بانک مرکزی در راستای ضابطه مند کردن نحوه تعامل موسسات اعتباری با تسهیلات یاران و همچنین تسهیل فرآیند و ارتقای 
سهم تســهیلات خرد »الزامات ناظر بر نحوه همکاری مؤسسات اعتباری با شرکت های تسهیلات  یار« را تدوین به شبکه بانکی 

ابلاغ کرد.
به گزارش ســرزمین پویا و بــه نقل از  بانک مرکزی، با توجه به اینکه فناوری های نوین مالی )فین تک( در ســال های اخیر 
موجب ایجاد تغییراتی قابل ملاحظه و پیدایش خطوط کســب وکار جدید در نظام پولی و بانکی کشــور شده اند و در این میان، 
موضوع فعالیت طیفی از کسب و کارهای مذکور که تحت عنوان »تسهیلات یار« شناخته می شوند، تسهیل و تسریع فرآیند اعطای 

تسهیلات به ویژه تسهیلات خرد بوده و به عنوان واسط بین مؤسسه اعتباری و متقاضی تسهیلات عمل می کنند.
یکی از اهداف و راهبردهای بانک مرکزی در شــرایط فعلی، تسهیل فرآیند و ارتقای سهم تسهیلات خرد است. به این جهت 
بانک مرکزی درصدد برآمد نسبت به ضابطه مند کردن نحوه تعامل موسسات اعتباری با تسهیلات یاران اقدام کند. بر همین اساس، 
ضوابط پیوست با عنوان »الزامات ناظر بر نحوه همکاری مؤسسات اعتباری با شرکت های تسهیلات  یار« تدوین شد و در جلسه ۱۵ 
آذر ۱۴۰۲ کمیسیون مقررات و نظارت مؤسسات اعتباری بانک مرکزی مورد تصویب قرار گرفت و طی بخشنامه ای به تاریخ ۱۳ 

دی ماه ۱۴۰۲ به شبکه بانکی ابلاغ شد.    گفتنی است برخی از مهم ترین احکام ضوابط یاد شده به شرح زیر است:
- هرگونه همکاری مؤسسه اعتباری با تسهیلات یار صرفاً با رعایت مفاد ضوابط یادشده مجاز است.

- مؤسســه اعتباری در اعطای تسهیلات به مشتری از طریق تسهیلات یار موظف به رعایت تمامی قوانین و مقررات موضوعه 
از جمله نرخ سود تسهیلات اعطایی مصوب شورای پول و اعتبار، سقف تسهیلات اعطایی به مشتری، أخذ تأمین کافی، استفاده 
از فرم های یکنواخت قراردادهای اعطای تسهیلات بانکی و ثبت هر فقره تسهیلات اعطایی به مشتری از طریق تسهیلات یار در 

دفاتر آن مؤسسه اعتباری است.
- مؤسسه اعتباری مجاز به واریز وجه تسهیلات اعطایی به حساب تسهیلات یار نمی باشد و موظف است وجه مزبور را مستقیماً 

به حساب تأمین کننده کالا و خدمات واریز نماید.
- مؤسسه اعتباری موظف است در صورت ارتکاب هرگونه نقض قوانین و مقررات پولی و بانکی توسط تسهیلات یار، ضمن اعلام 

مراتب به بانک مرکزی از ادامه همکاری با تسهیلات یار خودداری کند.
بانک ها بایستی مراتب را به قید تسریع و با لحاظ مفاد بخشنامه ای به تاریخ ۱۶ مرداد ۱۳۹۶ به تمامی واحدهای ذیربط آن 

بانک /مؤسسه اعتباری غیربانکی ابلاغ کنند و بر حسن اجرای آن نیز نظارت دقیق به عمل آورند.  

نگرانی برای تجارت ایران و عراق وجود ندارد

طبق مصوبه جدید کمیسیون اجتماعی مجلس شورای 
اســلامی رقم وام ازدواج افزایش پیدا کرده اســت. بر این 
اساس قرار است سقف وام ازدواج به ۳۰۰ و ۷۰۰ میلیون 
تومان افزایش پیدا کند. پیش از این وام ازدواج در ســقف 
۱۸۰ الی ۲۲۰ میلیون تومان پرداخت می شــد. در ادامه 
جزییات افزایش، روش و شــرایط دریافــت وام ازدواج را 

بخوانید.
به گزارش ســرزمین پویــا، ولی اســماعیلی، رئیس 
کمیسیون اجتماعی مجلس شورای اسلامی خبر از افزایش 
رقــم وام ازدواج  داد و در مصاحبه با تســنیم عنوان کرد:  
یکی از بحث های مهمی که در نشست کمیسیون اجتماعی 
مجلس طرح و بررسی شد، افزایش وام ازدواج جوانان بود 
که یکی از وظایف ما در کمیســیون اجتماعی اســت. در 
همین راستا اعضای کمیسیون با پیشنهاد پرداخت ۳۰۰ 
میلیون تومان وام ازدواج بــرای زوج و زوجه )جمعاً ۶۰۰ 
میلیون( و ۳۵۰ میلیون وام ازدواج برای زوج تا ۲۵ ســال 
و زوجه تا ۲۳ ســال )جمعا ۷۰۰ میلیون تومان( موافقت 
کردند. پس از ابلاغ مصوبه وام ازدواج ۷۰۰ و ۳۰۰ میلیونی 
بانک ها موظف به پرداخت وام با ارقام جدید هستند. هنوز 
ابلاغیه به صورت رســمی به بانک ها اعلام نشده است اما 
شرایط و روش دریافت وام ازدواج تغییر نکرده است و پس 
از ابلاغیــه با روش زیر می توانید بــرای دریافت وام اقدام 

کنید.

ازدواج زوجین به صورت عقد رسمی و دفتری ثبت شده 
و دارای ســند ازدواج باشــند. ) هر مدرک مشابه دیگری 
که در ادیان رســمی کشور مرســوم بوده و توسط مرکز 
اقلیت های رسمی جمهوری اسلامی ایران مورد تایید است 

نیز قابل قبول خواهد بود.(
تاریخ ازدواج زوجین بعد از ۱ فروردین ۱۳۹۸ باشد.

زوجین دارای تابعیت کشــور جمهوری اسلامی ایران 
باشــند؛ صرف نظر از این که در داخل یا خارج از کشــور 

ساکن هستند.
زوجین کارت ملی دائم یا موقت جمهوری اسلامی ایران 

را داشته باشند.
متقاضیان وام ازدواج باید کد پستی محل سکونت خود 

را ارائه دهند.

هــر یک از زوجین باید یک ضامن معتبر و مورد تایید 
بانک را معرفی کند و به جز ضامن، نیاز به تهیه ســفته به 

مبلغ مورد نظر نیز وجود دارد.
هیچ یک از زوجین قبلا از وام ازدواج اســتفاده نکرده 
باشــند. در واقع به هر فرد فقط یک بــار وام ازدواج تعلق 

می گیرد.
بــرای دریافت وام ازدواج  با توجه به الحاق یک ماده به 
قانون حمایت از خانــواده و جوانی جمعیت، کارت پایان 
خدمت سربازی یا معافیت از سربازی نیاز نیست. بنابراین 
متقاضیان آقا که هنوز به خدمت سربازی اعزام نشده باشند 

نیز امکان دریافت وام را دارند.
*مدارک مورد نیاز برای دریافت وام ازدواج ۷۰۰ 

میلیونی و ۳۰۰ میلیونی
ارائه اصل و کپی از سند ازدواج )عقدنامه(

ارائه اصل و کپی از تمام صفحات شناسنامه هر دو طرف 
)حتی اگر فقط یکی از زوجین متقاضی دریافت وام باشد.(

ارائه اصل و کپی از کارت ملی زوجین
ارائه کد پستی و آدرس دقیق محل سکونت زوجین

ارائه کد رهگیری ۱۰ رقمی دریافت شــده از ســامانه 
اینترنتی ازدواج

ارائه اصل و کپی از شناسنامه و کارت ملی ضامن
*روش ثبت  نام وام ازدواج ۱۴۰۳

ثبت نام وام ازدواج در دو مرحله، یک مرحله به صورت 

اینترنتــی و یک مرحله حضوری انجام می شــود. تمامی 
زوجین که درخواست وام ازدواج در سال را دارند، ابتدا باید 
درخواست خودشان را از طریق سامانه اینترنتی وام ازدواج 
به ثبت برسانند. توجه داشته باشید که ثبت نام هر یک از 

زوجین باید به صورت جدا در سامانه انجام شود.
cbi.ir )http:// به سامانه اینترنتی وام ازدواج به آدرس

cbi.ir/( مراجعه کنید و روی گزینه »ســامانه تسهیلات 
قرض الحسنه ازدواج« کلیک کنید.

در صفحه جدید، از طریق منوی ســمت راست، روی 
گزینه »ثبت نام جدید« کلیک کنید.

در این مرحله لازم است اطلاعات مورد نظر را به دقت 
پر کنید. اطلاعاتی از قبیل شماره ملی، تاریخ تولد، تاریخ 
ازدواج، شــماره موبایل و… باید وارد شود. در وارد کردن 
شماره موبایل دقت به خرج دهید، چرا که کد رهگیری به 
شــماره شما ارسال می شود و این کد را باید برای تکمیل 

مراحل وام ازدواج داشته باشید.
بعــد از پر کردن فیلدها، روی گزینــه »ادامه« بزنید و 
ســایر اطلاعات درخواستی از جمله بانک و شعبه انتخابی 

خودتان را پر کنید.
در نهایت یک کد رهگیری ۱۰ رقمی به شماره موبایل 
متقاضی ارسال می شود. در نگهداری این کد دقت داشته 
باشــید تا امکان تکمیل مراحل ثبت نام وام ازدواج وجود 

داشته باشد. 

شرایط دریافت وام ازدواج ۷۰۰ میلیونی چیست؟

عضو کمیسیون اقتصادی مجلس: مالیات مختص به یک قشر نیست
عضو کمیسیون اقتصادی مجلس شورای اسلامی تاکید کرد: هدف از راه اندازی سامانه مودیان مالیاتی جلوگیری از فرار مالیاتی با شفافیت صورتحساب های مالی بوده و این عادلانه نیست که 

فقط یک قشر خاص مانند کارمندان مالیات بپردازند. اصغر سلیمی با اشاره به فعالیت سامانه مودیان مالیاتی و انتقاد برخی از اصناف از جمله طلافروش ها به لزوم ثبت صورتحساب های خود در این 
سامانه، بیان کرد: مالیات در همه کشورهای دنیا برای اصناف مختلف وجود دارد و بخش قابل توجه بودجه کشورها از طریق مالیات تامین می شود. در کشور ما در طول این سال ها آن طور که باید 

و شاید به این حوزه توجه نشده است. از سوی دیگر ما با فرار مالیاتی قابل توجهی نیز مواجه هستیم. وی در ادامه اظهار کرد: مجلس سعی کرد به طور کامل قانون پایانه های فروشگاهی و سامانه 
مودیان را به تصویب برساند. بنده قبول دارم از آنجا که از گذشته قانون مالیاتی ما کامل نبود باید به صورت پلکانی در این حوزه گام بر می داشتیم؛ اینکه یک باره بخواهیم به نقطه قابل قبول برسیم 

ممکن نیست. نماینده مردم سمیرم در مجلس شورای اسلامی تصریح کرد: اما واقعیت این است که فقط یک قشر خاص به عنوان مثال کارمندان نباید مالیات بپردازند؛ بلکه همه اقشار که درآمد 
قابل توجهی دارند باید مالیات بپردازند. هدف از راه اندازی سامانه مودیان مالیاتی جلوگیری از فرار مالیاتی با شفاف سازی صورتحساب های مالی است. 

معاون اشتغال وزیر کار اعلام کرد؛

 کاهش نرخ بیکاری علی رغم فصلی بودن 
برخی کسب و کارها

معاون توســعه کارآفرینی و اشــتغال وزارت تعاون کار و رفاه اجتماعی با اشاره به 
اینکه در پاییز امســال علیرغم اینکه برخی از کســب و کارها به دلیل فصلی بودن 
تعطیل می شــوند، اما نرخ بیکاری به ۷.۶ درصد کاهش یافته اســت، گفت: این نرخ 
نشان می دهد که در سال جاری بازار کار به سمت پویایی و رونق حرکت کرده است.

محمود کریمی بیرانوند اظهار کرد: دلســوزانه عرض می کنیم برای هیچ کسی در 
آن طرف آب فرش قرمز پهن نکردند. هر کاریابی مجاز یا غیر مجازی که شــعارها و 
تبلیغاتش به گونه ای بــود که گویی برای فرد فرش قرمز پهن کردند و با حقوق های 
بسیار بالا و آنچنانی و ارزهای دلار و یورو آنجا مشغول کار می شوند به آن شک کنند.

وی ادامه داد:فهرســت کاریابی های خارجی مجاز روی سایت وزارت کار قرار دارد 
بنابراین هر شخص حقیقی یا حقوقی که اعلام کرد ویزای کار می دهد چنانچه نام او 
در فهرست کاریابی های مجاز وزارت کار قرار نداشت طبعا مورد تایید، رصد و نظارت 

پیوسته نیست و مردم اعتماد نکنند.
*مردم به تبلیغات کاریابی های غیرمجاز اعتماد نکنند!

کریمی بیرانوند تصریح کرد: اگر شــخصی صرفاً در شــبکه های مجازی کانال و 
گروهی زده اســت و تبلیغ می کند نباید به سادگی به آن اعتماد کرد. درحال حاضر 
روی ســایت وزارت کار یک نمونه قرارداد تیپ کار گذاشــته شده است.اگر کاریابی 
مذکور جزئیات و موارد آن قرارداد را به کسانی که می خواهند به عنوان نیروی کار به 

یک کشور خارجی اعزام شوند اعلام نکرده یعنی مورد تایید نیست.
معاون اشــتغال وزیر کار گفت: آیین نامه کاریابی ها سال گذشته در هیات وزیران 
اصلاح و ابلاغ شد و در آن تمام موارد صدور، تمدید و ابطال مجوز کاریابی خارجی در 
اختیار ادارات کار استان ها قرار گرفته است. مردم می توانند در صورت وجود شکایت 
از هر شخص یا کاریابی به اداره کار استان  خود مراجعه کنند، لذا مجددا اعلام می کنم 
مردم به کاریابی هایی که به راحتی اعلام می کنند آنها را با درآمدهای آنچنانی به خارج 

می فرستند، اعتماد نکنند.
*جزئیات تک رقمی شدن نرخ بیکاری در ۲۴ استان

وی  در ادامه ضمن تشــریح جزئیات تک رقمی شــدن نرخ بیکاری در ۲۴ استان 
کشــور اظهار کرد: شاخص نرخ بیکاری از تقســیم جمعیت بیکار به جمعیت فعال 
به دســت می آید. جمعیت فعال جمعیتی اســت که یا شاغل است یا بیکار، بنابراین 
جمعیتی که انگیزه برای پیدا کردن کار به هر دلیل ندارد در محاســبه نرخ بیکاری 
محسوب نمی شود.همچنین در صورتی که هم نرخ بیکاری و هم نرخ مشارکت کاهشی 
باشد نمی توان روی آن به دلیل آنکه خروج نیروی کار از بازار تحلیل می شود، حساب 
کرد.  معاون اشــتغال وزارت کار تصریح کرد:در فصل بهــار ۱۴۰۲ نرخ بیکاری یک 
درصد کاهشی بود و سه دهم درصد هم نرخ مشارکت اقتصادی افزایش یافت که نشان 
می دهد در ۹ ماهه امسال بازار کار به سمت پویایی و رونق حرکت کرده است هر چند 
که هنوز به نقطه مطلوب نرسیده ایم. به گزارش سرزمین پویا، کریمی بیرانوند افزود: 
در تابستان امسال برای نخستین بار نرخ بیکاری به ۷.۹ درصد رسید و در پاییز امسال 
علیرغم اینکه برخی از کسب و کارها به دلیل فصلی بودن تعطیل می شوند، اما طبق 
گزارش مرکز آمار مشاهده می کنیم که نرخ بیکاری به ۷.۶ درصد کاهش یافته است.

*پاسخگویی و هم افزایی همه دستگاه ها در حوزه اشتغال 
وی ادامه داد: مهم ترین متغیر و سیاســتی که در دولت سیزدهم در حوزه اشتغال 
و کارآفرینی اتفاق افتاد این بود که همه نسبت به اشتغال احساس تکلیف کردند و در 
بدنه حاکمیت همه پاسخگو شدند. در حال حاضر هیچ دستگاه و استان و نهاد اجرایی 
و آموزشــی و فرهنگی که کمترین نقش اشتغال را داشته باشد، نداریم مگر اینکه به 
شورای عالی اشتغال پاســخگو باشد و تاکنون ۶ جلسه شورای عالی اشتغال صرفا با 

حضور رئیس جمهور برگزار شده است.
معاون توسعه کارآفرینی و اشتغال وزارت کار افزود:در فصل بهار و تابستان امسال 
نرخ رشــد اقتصادی کشور بالای  ۷ درصد بوده است. یکی از دلایل مهم این بود که 
در دولت ســیزدهم تسهیل در صدور مجوزهای کسب و کار از طریق راه اندازی درگاه 
ملــی مجوزها صورت گرفت. در حال حاضر ۵۱۲ شــغل خانگی داریم که مجوز این 
مشاغل بعضاً تا ۸ ماه طول می کشید، اما ۹۵ درصد مجوزهای کسب و کارهای خانگی 
به صورت آنی صادر می شــود و افراد پس از ورود به درگاه ملی مجوزها، احراز هویت 

می شوند و مجوز کسب و کار مورد نظرشان آنی صادر می شود.
*تزریق ۱۳۰ همت تسهیلات اشتغال به بازار کار در دولت سیزدهم

کریمی بیرانوند در بخش دیگری از اظهارات خود از تزریق ۱۳۰ هزار میلیارد تومان 
تسهیلات اشتغال به بازار کار از ابتدای دولت سیزدهم خبر داد و گفت: این تسهیلات 
رقم قابل ملاحظه ای است و در همین راستا نظارت سختگیرانه ای بر اشتغال ایجادی 
صورت می گیرد و در حال حاضر به سه شیوه پیامکی، تلفنی و حضوری بر فرایند ایجاد 
اشتغال نظارت می کنیم و همه آمارهای اشتغال به روز و برخط و با کد ملی وجود دارد.

وی خاطرنشان کرد: در دو سال و نیم گذشته توسعه آموزش های فنی و حرفه ای 
چشمگیر بوده است در حالی که قبلًا مجوز مراکز آموزشگاه های فنی و حرفه ای تا ۱۰ 
ماه به طول می انجامد اما هر شــخصی که بخواهد یک آموزشگاه فنی و حرفه ای راه 

اندازی کند تنها ۳ روز برای دریافت مجوز منتظر می ماند.
*ایجاد سامانه رصد اشتغال با هدف ارائه گزارش شفاف به مردم

معاون اشتغال وزارت کار در یک گفت وگوی تلویزیونی با اشاره به راه اندازی سامانه 
رصد اشتغال یادآور شد: سامانه رصد اشتغال برای نخستین بار در دولت سیزدهم به 
منظور دادن گزارش شــفاف به مردم در حوزه اشتغال ایجاد شد. این سامانه هر سال 
تعهد اســتانداران و دستگاه ها را اعلام می کند که طبق گزارش ها استان های مرکزی، 
هرمزگان، خراســان جنوبی، قزوین و خوزستان ۵ استان برتر ما هستند و دو استان 

مرکزی و هرمزگان به بیش از ۱۰۰ درصد تعهد رسیده اند.
به گفته وی گیلان، لرستان، تهران، قم و البرز کمترین میزان رسیدن به تعهد را 
داشته اند و به لحاظ دستگاهی نیز از اتاق اصناف، وزارت کار، بسیج سازندگی، وزارت 
بهداشــت و درمان، قرارگاه مهارت آموزی نیروهای مسلح، کمیته امداد امام خمینی 
)ره(، سازمان بهزیستی، وزارت جهاد کشاورزی، بنیاد شهید و وزارت میراث فرهنگی 

گردشگری در رده بالاترین میانگین کشور قرار دارند.
معاون توســعه کارآفرینی و اشتغال وزارت کار از وزارت فرهنگ و ارشاد اسلامی، 
وزارت ورزش و جوانان، بنیاد برکت، پارک های علم و فناوری،وزارت صنعت، معدن و 
تجارت، وزارت ارتباطات و فناوری و بنیاد علوی به عنوان دستگاه هایی نام برد که زیر 

میانگین کشوری هستند.
*پرداخت ۶۷ درصد تسهیلات از محل منابع مشاغل خانگی 

کریمی بیرانوند در عین حال از منابع مشــاغل خانگی، منابع اشتغال روستایی و 
تبصره ۱۸ قانون بودجه ۱۴۰۱ به عنوان منابع مهم اشتغال نام برد و گفت: از ابتدای 
ســال تاکنون ۶۷ درصد پرداخت تسهیلات از محل منابع اشتغال خانگی را داشتیم 
و می توانیم بگوییم هیچ یک از روزهای ســال بازار کار ما خالی از منابع و تسهیلات 
اشتغال نبوده است. وی در پایان با اشاره به نقش موثر بانک مرکزی و بانک های عامل 
در رونق دهــی به بازار کار اظهار کرد:تا پایان خرداد عملکرد مجموعه بانک ها در این 
زمینه مطلوب بوده است ولی در چند ماه اخیر با افت پرداخت تسهیلات بانکی روبه رو 
بودیم که ناشی از پرداخت تسهیلات فرزندآوری و وام ازدواج بوده است، اما با همکاری 

بانک مرکزی امیدواریم تا پایان امسال اشتغال به اولویت اصلی بانک ها تبدیل شود.
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جزئیات پرداخت عیدی و پاداش آخر سال کارگران
واحدهای  و  کارفرمایــان  کلیــه 
مشمول قانون کار باید امسال حداقل 
۱۰ میلیــون و ۶۰۰ هــزار تومان و 
حداکثــر ۱۵ میلیــون و ۹۰۰ هزار 
تومان عیدی و پاداش پایان ســال به 

کارگران خود پرداخت کنند.
بر اســاس قانون مربوط به تعیین 
عیدی و پاداش سالانه کارگران شاغل 
در کارگاه هــای مشــمول قانون کار 
مصوب ســال ۱۳۷۰، حداقل عیدی 
کارگران دو برابر حداقل حقوق پایه و 
حداکثر عیدی به شرطی که از مصوبه 
قانون کار بیشتر نشود، سه برابر پایه 
حقوق خواهــد بــود، بنابراین کلیه 
کارفرمایان کارگاه های مشمول قانون 
کار مکلفنــد به هر یــک از کارگران 
خود به نســبت یک سال کار، معادل 
۶۰ روز آخریــن مزد  به عنوان عیدی 
و پاداش بپردازند و مبلغ پرداختی از 
این بابت به هر یک از کارگران نباید 
از معــادل ۹۰ روز حداقل مزد روزانه 

قانونی تجاوز کند.
لازم به ذکر اســت کــه پرداخت 
عیدی بــه کارگرانی که کمتر از یک 
ســال در کارگاه ها مشــغول به کار 
بوده اند هم الزامی اســت و به موجب 
تبصره یک ماده واحده مذکور، مبلغ 
پرداختــی به کارگرانــی که کمتر از 
یک ســال در کارگاه کار کردند باید 
به مأخذ ۶۰ روز مزد و به نسبت ایام 

کارکرد در سال محاسبه شود.
تمام کارگران مشــمول قانون کار 
صرف نظــر از محل اشــتغال و نوع 
کارگاهی که در آن کار می کنند اعم 

از دولتی، خصوصی، تعاونی، صنعتی، 
کشــاورزی و خدماتی به میزان مقرر 
در مصوبــه فوق از عیــدی و پاداش 
سالانه برخوردار خواهند بود و میزان 
عیدی آنها متفــاوت از میزان عیدی 
کارکنان دستگاه های اجرایی و دولتی 

است.
مبنای تعیین عیدی پایان ســال 
کارگران، حداقل دو و حداکثر ســه 
برابر مصوبه دســتمزد شورای عالی 
کار است و کارفرمایان باید دو ماه پایه 
حقوق را به عنوان حداقل عیدی و سه 
ماه پایه حقــوق را به عنوان حداکثر 
عیدی و پاداش آخر سال به نیروهای 

کار خود بدهند.
شــورای عالی کار ۲۹ اسفند سال 
گذشــته در نشست تعیین دستمزد، 
حداقل دســتمزد کارگران برای سال 
۱۴۰۲ را ۲۷ درصــد افزایش داد. بر 
این اســاس حداقل دستمزد ماهانه 
کارگران به ۵ میلیــون و ۳۰۸ هزار 
و ۲۸۲ تومــان افزایــش یافت که با 
احتســاب فرمول حداقل و حداکثر 
عیدی، کارگران امســال حداقل ۱۰ 
میلیــون و ۶۱۶ هــزار و ۵۶۴ تومان 
و حداکثــر ۱۵ میلیون و ۹۲۴ هزار و 

۸۴۶ تومان دریافت خواهند کرد.
در همین راستا بسیاری از فعالان 
حــوزه کار و مقامات کارگری بر لزوم 
پرداخــت ســریع تر مبلــغ عیدی و 
پاداش کارگران تا قبل از پایان ســال 
تاکید کرده و معتقدند هرچه عیدی 
و پــاداش زودتر به دســت کارگران 
برسد ضمن کمک به معیشت و حفظ 

قدرت خرید، در تامیــن مایحتاج و 
اقلام مصرفی و مورد نیاز آنها گره گشا 
و موثر خواهد بود. به زعم آنها شرایط 
کار و نقدینگی در اختیار کارفرما در 
پرداخت به موقع عیدی و پاداش موثر 
اســت و در صورتی کــه کارفرمایان 
عیدی کارگران خود را زودتر به دست 
آنها برســانند به شــلوغی و ازدحام 
بانک هــا در آخر ســال نیــز گرفتار 

نمی شوند.
میزان عیدی کارگران به نســبت 
مدت قــرارداد و کارکرد آنها متفاوت 
اســت و بســته به ســنوات و تعداد 
روزهایی که کار کرده اند، مســتحق 
دریافت عیــدی هســتند.  عیدی و 
پاداش پایان سال را کارگرانی به طور 
کامل دریافت می کنند که یکسال در 
آخرین کارگاه یا محل کار مشغول کار 
بوده،  بیمه پردازی آنها به طور کامل 
صورت گرفته و ارتباطشان را با محل 
کار قطع نکرده باشــند. اما قانون در 
مورد عیدی و پاداش کارگران ساعتی، 
پاره وقت و فصلی و حتی مســتعفی 
و اخراجی هم ملاحظاتی داشــته و 
میزان عیدی این گروه از کارگران را 

مشخص کرده است.
مطابق ماده ۳۹ قانون کار، مزد و 
مزایای کارگرانی که به صورت نیمه 
وقت یا کمتر از ساعات قانونی تعیین 
شده به کار اشــتغال دارند به نسبت 
ســاعات کار انجام گرفته محاسبه و 
پرداخت می شــود. مثلا اگر کارگری 
بعــد از ۶ ماه کار کردن بنا به دلایلی 
از قبیل عدم نیاز کارفرما، بحران های 

اقتصادی، بیماری و کرونا بیکار شده 
باشــد، کارفرما مکلف است عیدی او 
را متناسب با ۶ ماه کارکرد پرداخت 
کند. در مورد کارگران ســاعتی که 
حقوق ماهانه ثابت نداشته و دستمزد 
آنها در ماه متغیر است برای محاسبه 
عیدی و پاداش، میانگین حقوق سه 
ماه آخر خدمت آنها مبنای محاسبه 

قرار می گیرد.
مبلــغ پرداختی بابــت عیدی و 
پاداش به کارگران کارگاه های فصلی 
مشــمول قانون کار و کارگران سایر 
کارگاه های مشمول که کمتر از یک 
ســال در کارگاه کار کــرده اند باید 
بر مأخــذ ۶۰ روز و به نســبت ایام 

کارکردشان در سال محاسبه شود.
مزد مورد عمل در محاسبه وجوه 
عیدی و پاداش پایان سال به کارگران 

کارمزدی عبارت از متوســط کارمزد 
دریافتی آنها بر حســب مــدت ایام 
کارکرد در ســال است. کارگرانی که 
در طول ســال با کارفرما قطع رابطه 
می کننــد، کارگرانــی کــه در طول 
سال از خدمت مســتعفی، اخراج یا 
بازنشســته می شــوند و یا به شکلی 
رابطه آنان با کارگاه قطع می شــود، 
به نسبت مدت کارکرد و ماه هایی که 
کار کرده اند مستحق دریافت عیدی و 

پاداش سالانه خواهند بود.
در صورتــی که مــدت مرخصی 
اســتعلاجی به تایید سازمان تأمین 
اجتماعی رســیده باشــد مطابق با 
ماده ۷۴ قانون کار جزو سابقه کارگر 
محسوب می شود لذا روزهای مذکور 
مشــمول پرداخت مزایایــی از قبیل 
اولاد، مرخصی  سنوات خدمت، حق 

اســتحقاقی و عیدی و پاداش سالانه 
بوده و کارفرما موظف به پرداخت آن 

است.
لازم به ذکر است که دوره آموزشی 
و یا دوره آزمایشــی قرارداد کار جزو 
ســابقه کاری محســوب می شود و 
مطابق مــاده ۱۱ قانون کار باید تمام 
حقــوق و مزایای این دوره من جمله 
ســنوات و عیدی و پاداش از جانب 
آن  شــود؛بنابراین  پرداخت  کارفرما 
دسته کارگرانی که به شکل آزمایشی 
به خدمت گرفته می شــوند مشمول 
دریافت عیدی و پاداش می شــوند و 
کارفرما مکلف است تمام حقوق دوره 
آزمایشــی را پرداخت کند و چنانچه 
قطع رابطه کاری از سوی کارگر باشد 
طبعا به میزان مــدت انجام کار باید 

حقوق و مزایا دریافت کند.

وزیر ارتباطات و فناوری اطلاعات:

 افزایش قیمت بسته های اینترنتی
 شامل ترافیک داخلی نیست

طبق گفته وزیر ارتباطات افزایش قیمت بســته های اینترنتی که با هدف توسعه 
زیرساخت های ارتباطی انجام شد، شامل ترافیک داخلی نمی شود.

عیســی زارع پور، وزیر ارتباطات و فناوری اطلاعات با انتشار پستی در ویراستی 
اظهار کرد: افزایش قیمت بســته های اینترنتی که با هدف توســعه زیرساخت های 
ارتباطی صورت گرفت، مشــمول ترافیک داخلی نیست و اپراتورها مکلف به اجرای 

آن هستند.
در روزهای پایانی هفته گذشته اپراتورهای ارتباطی شروط سازمان تنظیم مقررات 

و ارتباطات رادیویی و وزارت ارتباطات برای افزایش تعرفه های اینترنت را پذیرفتند.
پس از جلسه اپراتورها در رگولاتوری و پذیرش تعهدات مرتبط با افزایش کیفیت 
شبکه توسط آن ها مقرر شد که تعرفه اینترنت اپراتورهای ارتباطی حدود ۳۰ درصد 

افزایش یابد.
البته مسئولان تأکید کردند هیچ کدام از بسته هایی که در دسترس کاربران بوده، 
نباید حذف شود و بیش از ۳۴ درصد هم افزایش قیمت نباید داشته باشد، در غیر این 

صورت با اپراتورهای خاطی برخورد قانونی می شود.

 استقرار سامانه مدیریت یکپارچه
 فروش کالا و خدمات در فرودگاه های کشور

عضو هیات مدیره و راهبر معاونت برنامه ریزی، نظارت و امور اقتصادی شــرکت 
فرودگاه ها از برنامه ریزی برای استقرار و پیاده سازی سامانه مدیریت یکپارچه فروش 

کالا و خدمات در فرودگاه های کشور خبر داد.
به گزارش ســرزمین پویا و به نقل از پایگاه خبری وزارت راه و شهرسازی، هادی 
یوســف پورآذری هدف از برنامه ریزی برای اســتقرار و پیاده سازی سامانه مدیریت 
یکپارچه فروش کالا و خدمات در فرودگاه های کشــور را نظارت بر قیمت و فروش 
کالا و خدمات، دسترســی به گردش مالی و اقتصادی کســب و کارهای فرودگاهی، 
بهره منــدی از منافع حاصل از فــروش کالا و خدمات از طریق اخذ حق اســتفاده 
)concession( و ... دانست. وی اظهار داشت: در این راستا نشست ها و جلساتی 
با شرکت های واجد شرایط به منظور بررسی نحوه و چگونگی استقرار سامانه مزبور و 

ابعاد مختلف اجرایی آن برگزار شده است.
پورآذری گفت: دو شرکت پرداخت الکترونیک سامان کیش)SEP( و شرکت به 
پرداخت ملت بعنوان دو متقاضی در مرحله ارایه پروپوزال پیشنهادی مربوطه هستند 
و متعاقب آن پس از انجام بررســی های لازم،   اقدام بایســته در چارچوب قوانین و 

مقررات جاری با اخذ مجوزهای لازم از مبادی ذیربط صورت خواهد گرفت.

وزیر راه و شهرســازی از تلاش برای تخصیص 
منابع کافی برای خط دوم راه آهن قزوین- زنجان 
به عنوان مصوبات رئیس جمهور خبر داد و گفت: 
محور دوم این خط ریلی تا ســال آینده وارد مدار 

می شود.
به گزارش سرزمین پویا و به نقل از پایگاه خبری 
وزارت راه و شهرسازی، مهرداد بذرپاش وزیر راه و 
شهرسازی در حاشیه بازدید از عملیات اجرایی خط 
دوم راه آهن قزوین- زنجان که طی سفر به استان 
زنجان انجام شــد، در جمع خبرنگاران با اشاره به 
اینکه این پروژه دارای ۸۶ درصد پیشــرفت است، 
گفت: یکی از خطوط اصلی شــاهراه های شرقی- 

غربی کشور در امتداد این مسیر ریلی است.
وزیر راه و شهرســازی یکی از برنامه های دولت 
ســیزدهم را تکمیل کریدور شــرقی- غربی ریلی 
کشــور و دو خطه کردن خطوط با هدف افزایش 

ظرفیت دانست.
بذرپاش با بیان اینکه دو خطه شدن مسیرهای 
ریلی منجر به افزایش ۲ برابری ظرفیت جابه جایی 

بار و مســافر می شــود، افزود: خــط دوم راه آهن 
قزوین- زنجان یکی از محورهای پرترافیک از نظر 

بار و مسافر است و نیاز به دو خطه شدن دارد.
وی با بیان اینکه بخش زیادی از زیرســازی و 
روســازی این مســیر ۱۸۰ کیلومتری انجام شده 
است، گفت: ســفر قبلی رئیس جمهور به استان 
زنجان مصوباتی برای تخصیص منابع به این پروژه 
ریلی به همراه داشــت اما تنها بخشی از این منابع 
تخصیص یافته که در ۴ ایستگاه این مسیر مصرف 
شده اســت. وزیر راه و شهرســازی تاکید کرد: با 
حضور رئیس جمهور چند پروژه اصلی در ســطح 
اســتان بررسی خواهد شــد که از جمله آن ها دو 

خطه کردن محور ریلی قزوین- زنجان است.
بذرپاش یادآور شد: طبق برآورد شرکت راه آهن 
جمهوری اسلامی حدود یک هزار و ۳۵۰ میلیارد 
تومان اعتبار برای تکمیل این پروژه ریلی نیاز است.

وی افزود: در این ســفر تلاش می کنیم منابع 
خوبی برای تکمیل این پروژه مصوب کنیم تا سال 

آینده محور دوم این خط ریلی وارد مدار شود.

وزیــر راه و شهرســازی در پایــان اظهار کرد: 
محورهای مواصلاتی در استان های پسین و پیشین 
نیز تأثیرگذار است و علاوه بر مردم استان زنجان و 
قزوین، هموطنانمان در سایر مناطق نیز از مزایای 
این پروژه در حوزه جابه جایی بار و مسافر بهره مند 

خواهند شد.
گفتنی اســت، خط دوم راه آهن قزوین- زنجان 
به طول ۱۸۱ کیلومتر دارای ۱۱ ایستگاه است که 
زمان سفر از تهران به زنجان را به میزان یک ساعت 

کوتاه تر می کند.

مدیرعامل شــرکت مخابرات ایران عنوان کرد: برای 
توســعه اینترنت نسل پنجم، اینترنت اشیا و بسیاری از 
فناوری های دیگر به غیر از فیبرنوری نمی توان به فناوری 
دیگری اکتفا کرد. مجید سلطانی درباره ضرورت توسعه 
فیبرنوری که یکی از طرح های مهــم وزارت ارتباطات 
است، گفت: نگاهی که در توسعه فناوری وجود دارد باید 
همسو با فرایند جهانی باشد. از آنجایی که نیاز ها جهانی 
در این حوزه مشترک است نمی توانیم خارج از این روند 
کار کنیم. وی افزود: با بررســی روند جهانی مشــخص 
می شود که حتی کشور هایی که الآن در فناوری مربوط 
به ارتباطات نسل پنجم صاحب تکنولوژی هستند، برای 
توسعه فیبرنوری نیز سرمایه گذاری های متعددی انجام 
داده اند. حتی کشور هایی که بیشترین سرمایه گذاری و 
تبلیغ را در حوزه اینترنت ماهواره ای داشته اند نیز برای 

توسعه شبکه فیبرنوری نیز سرمایه گذاری کرده اند.
سلطانی تصریح کرد: ۲ ماه قبل خبری آمد که امریکا 
برای پوشــش نقاطی که فیبرنــوری در آن ها ضعیف تر 

هســتند ۴۴۰ میلیارد دلار اعتبار تخصیص دادند. این 
نشــان می دهد که توســعه فیبرنوری روندی است که 
در تمام نقاط جهان دنبال می شــود؛ اما اینکه کیفیت و 
کمیت آن باید چگونه باشد و توسعه آن در چه حوزه ای 
اقتصادی است نیاز به تهیه طرح اقتصادی بومی متناسب 

با داشته های کشور و نیاز های مشترکین دارد.
*بهترین ســناریو را برای توسعه فیبرنوری 

انتخاب کردیم
مدیرعامل شرکت مخابرات تاکید کرد: برای دستیابی 
به بهترین مدل توســعه فیبرنوری، در شرکت مخابرات 
بررســی هایی انجام شده و بر اســاس طرح اقتصادی و 
فنی دقیق موضوع را به دور از بحث های تبلیغاتی مورد 
مطالعه قــرار دادیم. از بین ۱۲ ســناریو که در نتیجه 
تحقیقات به دست آمد بهترین سناریو را انتخاب کردیم. 
ســناریویی که هم توسعه کشــور و هم توسعه شرکت 

مخابرات ایران و رضایت مشترکین در آن مستتر بود.
ســلطانی با تاکید بر اینکه از خرداد ســال گذشته 

توســعه فیبرنوری را آغاز کردیم و شاهد پرحجم افتتاح 
فیبرنوری در تمام اســتان های کشــور هستیم، درباره 
ضرورت توســعه فیبرنوری تاکید کرد: نکته ای که نسل 
پنجم اینترنت دارد این اســت که باید تعداد سایت های 
آن بیشتر از سایت های نسل چهارم اینترنت باشد. چون 
قرار است ســرعت زیادی را پشــتیبانی کند، باید این 
کشش و توانایی در آن وجود داشته باشد. در این حوزه 

غیر از فیبرنوری نمی توان به فناوری دیگری اکتفا کرد.
*ایجاد هفت میلیون پورت فیبرنوری

وی درباره تعداد مشترکان فیبرنوری مخابرات گفت: 
شرکت مخابرات ایران ۳۰۰ هزار مشترک فعال دائمی در 
کشور دارد، اما پوشش آن نزدیک به ۳ میلیون پوشش 
اســت. وزارت ارتباطات در تکالیفی کــه برای اپراتور ها 
مشخص کرده اســت، فیبرنوری مکلف به ایجاد هفت 
میلیون پوشش در تمام شهر ها و استان ها تا پایان سال 
۱۴۰۳ شده است که برنامه ریزی در خصوص دستیابی 

به این هدف انجام شده است.

وزیر راه و شهرسازی:

خط دوم راه آهن قزوین- زنجان سال آینده وارد مدار می شود

مدیرعامل شــرکت مشاوره رتبه بندی اعتباری ایران از رونمایی مدل جدید 
برای اعتبارسنجی اشخاص حقیقی تا یک ماه آینده خبر داد و گفت: شاخص ها 
در مــدل جدید فقط تســهیلات بانکی نیســت، بلکه تعهــدات ارزی، چک، 
ضمانت نامه، سند قضایی، بیمه، صدک درآمدی را شامل می شود و ۱۰۰ درصد 

مردم جامعه امتیاز اعتباری می گیرند.
به گزارش ســرزمین پویا، رضا قاسم پور در نخستین نشست خبری شرکت 
مشــاوره رتبه بندی اعتباری ایران با بیان اینکه در اعتبارســنجی به دنبال این 
هستیم که براســاس رفتار گذشته افراد حقیقی یا حقوقی رفتار آینده افراد را 
پیش بینی کنیم، گفت: بر این اساس، احتمال ریسک یا وقوع حادثه نامطلوب را 
با استفاده از هوش مصنوعی و یادگیری ماشین پیش بینی می کنیم. این حادثه 

نامطلوب در صنایع مختلف متفاوت است.
وی بــا بیان اینکه تا یک ماه آینده مدل ســازی جدید برای اعتبارســنجی 
اشــخاص حقیقی رونمایی می شــود، گفت: درحال حاضــر ۳۰ درصد مردم 
و اشــخاص حقیقی دارای امتیاز اعتباری هســتند و تنها ۱۰ درصد اشخاص 
حقوقی امتیاز اعتباری دارند که کسب وکارها را دچار نقص می کند. دقت مدل 
اعتبارســنجی نیز ۷۶ درصد اســت؛ از این رو با ایجاد یک تیم  مدل سازی در 
شــرکت از مهندسان هوش مصنوعی به ۲۴۸ شاخص رسیدیم که می تواند در 

پیش بینی ریسک و اعتبارسنجی افراد موثر باشد. 
مدیرعامل شرکت مشــاوره رتبه بندی اعتباری ایران ادامه داد: این اقدامات 
شرکت باید با تایید یک شورای سنجش و بانک مرکزی باشد. شاخص های ما در 
مدل جدید تنها تسهیلات بانکی نیست، بلکه تعهدات ارزی، چک، ضمانت نامه، 
ســند قضایی، بیمه، صدک درآمدی و حوزه های مختلف در این شاخص ها را 
احصا کرده و مدل ســازی کردیم که تا یک ماه آینده رونمایی می شود و ۱۰۰ 
درصد مردم جامعه امتیاز اعتباری می گیرند و از آنجاکه از شاخص های جایگزین 
استفاده می شــود، دقت از ۷۶ درصد به ۸۹ درصد افزایش می یابد و باتوجه به 

اینکه در دنیا این عدد ۹۴ درصد است و به دقت قابل قبولی می رسیم.
قاسم پور درباره نحوه اعتبارسنجی افرادی که تاکنون فعالیت بانکی نداشته اند، 

توضیح داد: در مدل سازی اعتباری جدید، ۲۴۸ شاخص جدید برای مدل سازی 
بررســی می شود؛ از جمله اطلاعات راهنمایی و رانندگی، مالیاتی، قوه قضاییه، 
صدک درآمدی و بحث های متعدد. اگر فرد هیچ یک از این اطلاعات را نداشته 
و تاکنون از تسهیلاتی استفاده نکرده، برای مثال تازه به سن قانونی رسیده باشد، 
صدک درآمدی خانوادگی و مدرک تحصیلی فرد در نظر گرفته می شــود برای 

اینکه سطح حداقلی برایش تعیین شود. 
 B و A وی ادامــه داد: البته برای این افــراد نمی توان در ابتدا رتبه اعتباری
تعیین کرد، بلکه به  آن ها از C۱ تا C۳ ســطحی تعریف می شــود برای اینکه 
بتوانند از حداقل خدمات بانکی اســتفاده کنند و بعد از اولین استفاده بتوانند 

وارد مدل اصلی شوند.
*شرحی از تاریخچه اعتبارسنجی در دنیا

مدیرعامل شــرکت مشــاوره رتبه بندی اعتباری ایران با ذکر تاریخچه ای از 
اعتبارســنجی در دنیا گفت: حدود ۲۰۰ سال است که اعتبارسنجی در دنیا در 
صنعت بانک و بیمه و حوزه های مختلف استفاده می شود. در ابتدا گزارش ها و 
امتیازهای اعتباری به صورت سنتی بود و به مرور پیشرفته تر شد و شاخص های 
جدیدی وارد شدند. از ۱۹۲۰ بحث اعتبارسنجی در سطح ملی مطرح شد و از 
۱۹۳۰ اولین قانون با استفاده از شاخص های مختلف در این حوزه تصویب شد.

قاســم پور ادامه داد: از ۱۹۵۰ در تســهیلات بانکی و مسکن به جای وثیقه 
محوری از اعتبار افراد استفاده شد از ۱۹۷۰ و با ظهور رایانه و امکان ذخیره سازی 
اطلاعات در صنعت اعتبارسنجی تحولی رخ داد و در آن زمان ۲۲۰۰ شرکت در 
این حوزه فعال بودند. پس از آن مدل های جدید رواج پیدا کرد و اعتبارسنجی 
وارد صنعت معاملات مســکن و خودرو شــد. از ۱۹۹۰ تمرکز اعتبارسنجی به 
شرکت های کوچک و متوسط برای تامین مالی آنها بود و در سال ۲۰۰۰ صنعت 

بیمه به حوزه اعتبارسنجی ورود کرد.
وی خاطر نشــان کرد: با وجود این که صنعت بیمه دیرتر از حوزه های دیگر 
وارد اعتبارســنجی شــد اما بزرگترین مصرف کننده اعتبارسنجی بیمه است. 
برای صدور بیمه نامه، نرخ بیمه و انواع خدمات بیمه ای از اعتبارسنجی استفاده 

می شــود. در ســال ۲۰۰۵ فروشگاه هایی که به اقســاطی فروش داشتند وارد 
اعتبارسنجی شدند.

مدیرعامل شرکت مشــاوره رتبه بندی اعتباری ایران با بیان این که در ایران 
تا ســال ۲۰۰۵ ما فعالیت اعتبارسنجی نداشــتیم تصریح کرد: از سال ۲۰۰۷ 
یا ۱۳۸۵ براســاس بند پنج تســهیلات بانکی و وصول مطالبات و سهامداری 
کلیه بانک ها و شرکت های بیمه تولیدی وارد حوزه اعتبارسنجی شدند و اولین 

شرکت اعتبارسنجی ایران تاسیس شد.
وی ادامه داد: از همان ابتدا آیین نامه ســنجش اعتبارســنجی توسط هیات 
وزیران ابلاغ شــد که سازمان ها آمار و ارقام خوب را برای مدل سازی در اختیار 
شــرکت قرار دهند. از همان ســال ها مدل اعتبارسنجی اشخاص براساس ۱۸ 
شــاخص تسهیلات بانکی تهیه شد و نســخه اول در سال ۱۳۹۴ برای ارائه به 
بانک ها رونمایی شــد. از ســال ۱۳۹۶ هم از اعتبارسنجی وضعیت نکول افراد 
استفاده می شود.از سال ۱۳۹۸ همه شرکت ها از اعتبارسنجی استفاده می کنند.

وی با بیان این که در دنیا اعتبارســنجی در همه حوزه ها استفاده می شود، 
افزود: در کشور ما تا سال گذشته اعتبارسنجی فقط در صنعت بانکی بود اما از 
ســال گذشته با توجه به تیم مدیریتی در شرکت بررسی عمیق تری از فعالیت  
شــرکت های برتر دنیا در حوزه اعتبارسنجی انجام شد. بدین ترتیب ماموریت 
خــود را برای آینده ایجاد اعتماد در فضای کســب وکار، بازار و اقتصاد و ایجاد 

شفافیت هدف گذاری کردیم.  
قاسم پور با اشاره به استفاده از اعتبارسنجی در حوزه های مختلف تصریح 
کرد: اعتبارسنجی برای کارهای مختلف در دنیا کاربرد دارد طبق بررسی ما 
در حال حاضر بدون مدل جدید مردم می توانند در ۱۸ حوزه از اعتبارسنجی 
برای مدیریت ریســک اســتفاده کنند و با شــفافیت اطلاعاتی وارد معامله 
شــوند. از جمله این کاربردها استفاده در تسهیلات بانکی همچنین می توان 
نرخ ســود بانکی مختلف براساس ریســک مشتری برای افراد تعیین کرد یا 
در بخش شرایط ضامن با توجه به این که ضمانت بدون اطلاع افراد را دچار 
مخاطــره می کند یا برای این که فرد دچار نکول های متعدد نشــود می توان 

اعتبارسنجی گرفت.  
مدیرعامل شــرکت مشاوره رتبه بندی اعتباری ایران ادامه داد: همچنین در 
دریافت چک و اعتبار چک های صادره می تواند  از امتیاز اعتبارسنجی استفاده 
کرد. بانک مرکزی خردادماه اعلام کــرد که ۱۲ درصد چک های صادره نکول 
شــده و با استفاده از اعتبارسنجی این عدد می تواند کاهش پیدا کند به همین 
دلیل هم بانک مرکزی پیگیر همین موضوع است. در اجاره ملک نیز برای این که 
مستاجر متعهد باشد می توان اعتبارسنجی او را دریافت کرد و خود مستاجر هم 

می تواند از مالک گزارش اعتبارسنجی بگیرد.
وی خاطر نشــان کرد: همچنین برای بررسی اظهارنامه های مالیاتی در دنیا 
از اعتبارســنجی افراد استفاده می شــود بدین ترتیب کسانی که اعتبار بالایی 
دارند اظهارنامه هایشان کمتر صحت سنجی می شود. در بحث استخدام نیروی 
انسانی و سازمان ها، معاملات تجاری در حوزه بین المللی و بحث های قضایی هم 

می توان از اعتبارسنجی استفاده کرد.
وی با بیان این که یکی از اســتراتژی های کلیدی کشــور فرهنگ ســازی و 
اطلاع رسانی است، اضافه کرد: ما در حال طراحی مدل های جدید اعتبارسنجی 
هســتیم از جمله برای اشخاص حقوقی، سقف چک، صنعت بیمه، BNPL و 
کالای اعتباری برنامه  ریزی کرده ایم و اشخاص باید از کاربردهای اعتبارسنجی 
مطلع باشند. از این  رو از راهکارهای روابط عمومی و بردینگ استفاده می کنیم 

که برای این حوزه کمک بگیریم.
مدیرعامل شرکت مشــاوره رتبه بندی اعتباری ایران با اشاره به نرخ کارمزد 
گزارش های اعتبارسنجی گفت: نرخ کارمزد گزارش های شرکت مربوط به سال 
۱۳۸۶ است و ما به دنبال عواید مالی نیستیم. پیشرفته ترین گزارش ها ۸۰۰۰ 
تومــان قیمت دارد و ما برنامه ای برای افزایــش نداریم. نرخ ها را بانک مرکزی 
تعیین می کند اما هدف ما ایجاد اعتماد در بازار کسب و کار و آحاد جامعه است 
و به دنبال ایجاد رفتارسازی و اعتماد اجتماعی هستیم برای این که جامعه تقارن 
اطلاعاتی داشته باشد و بدین ترتیب بتوانیم فعالیت های مالی و بانکی را تسهیل 

کرده و اعتبارمحوری را جایگزین وثیقه محوری کنیم.

معیارهای اعتبارسنجی افراد برای پرداخت تسهیلات بانکی اعلام شد

وزیر صمت تاکید کرد؛ لزوم جلوگیری از خام فروشی فولاد
وزیر صمت گفت: جلوگیری از خام فروشی اولویت اول صنعت فولاد در کشور است. عباس علی آبادی در حاشیه افتتاح کارخانه فولاد آسین ابهر، در جمع خبرنگاران، اظهار کرد: افتتاح دو کارخانه 
مقطع فولادی، نمایانگر پتانسیل بالای فناوری در استان است. کارخانه آسین ابهر از جمله کارخانه های فن آورانه است و باید تلاش کنیم ارتباط آن را با سایر صنایع برقرار کنیم تا شاهد افزایش 
بهره وری باشیم. وی با بیان اینکه هر دو پروژه افتتاح )فولاد و نورد آسین _ فولاد البرز غرب( مقطع تولید فولاد است، تصریح کرد: این کارخانه ها ارزش افزوده دارد و متریال تولید نمی کند. در حال 
حاضر مهمترین دغدغه در حوزه فولاد جلوگیری از خام فروشی است و باید فولاد وارد مقاطع تولید شده و زنجیره تولید را تکمیل کرد. وزیر صمت در پاسخ به درخواست خبرنگاران مبنی بر توجه 
هر چه بیشتر به کارگران و حمایت از آنان، خاطرنشان کرد: اگر مسیر صنعت باز شود، سود نهایی در جیب کارگر خواهد رفت. 

مدیرعامل شرکت مخابرات ایران:

توسعه نسل پنجم اینترنت در گرو توسعه فیبرنوری است
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رئیس انجمن داروســازان ایران با 
تاکید بر اینکه ورود پلتفرم ها به فروش 
اینترنتی دارو لطمه بزرگی به شــاکله 
مدیریت سلامت کشــور وارد خواهد 
کرد، گفت: جامعه داروســازی ایران 
مخالف عرضه و فروش دارو به بیمار در 
فضای مجازی است، اما برای کالاهای 
غیردارویی مانند مکمل های غذایی و 
لوازم آرایشــی و بهداشتی می توان از 

بستر اینترنت استفاده کرد.
دکتر شــهرام کلانتــری خاندانی 
درخصوص ورود سکوها یا پلتفرم های 
اینترنتــی بــه موضوع فــروش دارو، 
اظهــار کرد: این موضــوع به مداخله 
ســازمان های غیر متخصص به بهانه 
توســعه کســب و کار به موضوعات 
ســلامت بازمی گردد کــه در صورت 
انجام، لطمه بزرگی به شاکله مدیریت 

سلامت کشور وارد خواهد کرد.
رقابت  حــوزه  دارو  فروش   *

نیست
وی افزود: بر اســاس سیاست های 
ابلاغی سلامت، تولیت حوزه سلامت با 
وزارت بهداشت است و هر سازمانی که 
بخواهــد در این زمینه ورود کند باید 
خود را با سیاســت گذاری های وزارت 
بهداشــت تنظیم کند، اما متاســفانه 
در مورد پلتفرم هــای اینترنتی دارو، 
نهادهای اقتصادی کشور وارد شده اند 
و از آنهــا حمایت می کنند و به دنبال 
ســهم خواهی از بازار دارویی کشــور 
هســتند بدون اینکه توجه کنند که 
حوزه سلامت بسیار حساس و دارای 
اقتضائات خاص خود اســت و به هیچ 
عنوان مانند ســایر بخش هــا، حوزه 

رقابت نیست.

* ممنوعیت تبلیغ فروش دارو
وی با تاکید بر اینکه تبلیغات حوزه 
ســلامت اعم از دارو و خدمات ممنوع 
اســت، تصریح کــرد: در حوزه ای که 
تبلیغــات ممنوع اســت، نمی توان با 
شرایط رایج رقابت پذیری در بازار کار 
کرد. برخی مســئولین به این موضوع 
توجه نمی کنند که توســعه بی حد و 

مرز این بازار می تواند فسادزا باشد.
* تعارض فروش اینترنتی دارو 

با قانون
او با اشاره به اینکه کسب و کارهای 
اینترنتی قصد دارنــد وارد موضوعی 
شــوند که با نص صریح قانون منافات 
دارد، توضیــح داد: در بند ب ماده ۶ 
الکترونیک به شفافیت  قانون تجارت 
عنوان شده است که دارو از شمولایت 
قانون مستثنی است و فروش اینترنتی 
دارو به مصرف کننده نهایی را ممنوع 
کرده اســت اما بدون توجــه به این 
ممنوعیــت قانونی، برخــی نهادهای 
اقتصــادی دولــت در ســال ۱۴۰۰ 
پیشــنهاداتی را به هیئت دولت ارائه 
دادنــد و مصوبــه ای درخصوص ورود 
سکوهای اینترنتی به فروش اینترنتی 
دارو تصویب کردند که به دلایل متعدد 
قابلیت اجرا نداشــت. در این مصوبات 
اصطلاحاتی به کار رفته بود که مربوط 
بــه حوزه توزیع دارو بــود و ربطی به 
عرضه دارو به مصــرف کننده نهایی 

نداشت.
کلانتری ادامــه داد: درحال حاضر 
نیز هیئت مقــررات زدایی اصرار دارد 
که بایــد عرضه دارو به مصرف کننده 
نهایی از طریق اینترنت انجام شود، در 
حالی که ما بارهــا اعلام کرده ایم این 

کار خلاف قوانین بالادستی و »قانون 
مدیریت داده ها و اطلاعات ملی« است.
* امکان ســوء اســتفاده از 
اطلاعات بیماران در فروش مجازی 

دارو
او با اشاره به اینکه فروش اینترنتی 
دارو سبب می شود اطلاعات محرمانه 
مربــوط به بیمــاران بر ســرورهای 
گیرد،  قــرار  خصوصی  پلتفرم هــای 
تصریح کرد: امکان هک شدن اطلاعات 
بیماران و ســوء استفاده از آن، مشابه 
آنچه در روزهای اخیر برای »اســنپ 
فــود« اتفاق افتاد افزایــش می یابد و 
در نهایت حقــوق خصوصی و حقوق 

شهروندی افراد زیر سوال می رود.
بر  داروســاز  نظارت  * حذف 

فرآیند ارائه دارو
وی افــزود: دولت نقش اصلی در 
حفاظــت و حمایــت از محرمانگی 
اطلاعات بیمــاران دارد و به همین 
جهــت قانون گذار عرضــه اینترنتی 
دارو را ممنوع کرده اســت. از طرفی 
با این روش نظارت دکتر داروســاز 
بــر فرآیند ارائه دارو بــه بیمار بین 
مــی رود و احتمــال خطاهای مکرر 
در ارائه دارو به مصــرف کننده نیز 

افزایش می یابد.
* خطرات فروش اینترنتی دارو

رئیــس انجمن داروســازان ایران 
تاکید کرد: متاســفانه مبحث احتمال 
سوءاستفاده  از اطلاعات بیماران جدی 
اســت. حتی احتمال سوء استفاده از 
اطلاعات بیماران توسط خود پلتفرم ها، 
تاثیرگذاری بــر آینده اقتصاد صنعت 
داروســازی از تولید کننده تا مصرف 
کننده،  تحلیل داده های سلامت جامعه 

و کشــور محتمل است و برخی بدون 
توجه به این پارامترها در حال حمایت 

از فروش اینترنتی دارو هستند.
سیاه  بازار  شــدن  مجازی   *

ناصرخسرو
وی بــا تاکیــد بر اینکــه وزارت 
ایران،   داروســازان  انجمن  بهداشت، 
ســازمان و غــذا و دارو، نخبگان این 
حــوزه، متخصصیــن و ... با فروش 
اینترنتــی دارو مخالــف هســتند، 
اظهار کرد: اگر چــه تاثیر منفی این 
طرح بــر اقتصاد داروخانه ها نیز تاثیر 
می گــذارد اما بزرگترین دغدغه همه 
ما مخاطرات و تاثیراتی اســت که بر 
سلامت مردم وارد خواهد شد چراکه 
ممکن است در این پلتفرم ها داروی 
قاچاق، داروی تقلبی، داروی ســقط 

جنین، فروش دارو با قیمت بالاتر و... 
به فروش برسد. در همین لحظه یک 
بازار سیاه و ناصرخسرو بسیار وسیع تر 
را در فضای مجازی شاهد هستیم که 

غیرقابل نظارت است.
* ارائه دارو درب منزل بیماران 

در چه صورتی مجاز است؟
کلانتــری تاکیــد کــرد: البتــه 
بیمارانی هم هستند که شاید نتوانند 
بــرای دریافــت دارو بــه داروخانه 
مراجعــه کنند که نمونــه آن را در 
جانبــازان عزیــز و برخــی بیماران 
صعب العــلاج داریــم. گاهــی لازم 
اســت درمواردی به شــکل محدود 
دارو را بــرای برخــی بیماران درب 
منــزل ارائه کــرد اما ایــن کار باید 
محدود بــه بیماران خــاص بوده و 

فقط توســط مراکز خاص و با اصول 
خاصی انجام شود؛ به شکلی که اگر 
قرار اســت اطلاعات بیماران جایی 
ثبت شــود حتما بر روی سرورهای 
وزارت بهداشت باشد و هیچ سرور و 
پلتفرم دیگری نباید حد واسط بیمار 
و داروخانــه قرار گیرد و ارائه دارو به 
بیمار باید توسط دکتر داروساز اتفاق 
افتد که چگونگی انجام این کار نیاز 

به برنامه ریزی دقیق دارد.
او تاکیــد کرد: جامعه داروســازی 
ایــران در مجموع مخالــف عرضه و 
فروش دارو به بیمار در فضای مجازی 
برای کالاهای غیردارویی  اما  اســت، 
ماننــد مکمل هــای غذایــی و لوازم 
آرایشــی و بهداشتی می توان از بستر 

اینترنت استفاده کرد.

رئیس شورای شهر:

 ۸۰ درصد آلایندگی پایتخت مربوط
 به خودروها و موتورسیکلت هاست 

رئیس شــورای اسلامی شهر تهران با اشــاره به عزم شهرداری تهران 
و وزارت صمــت برای ورود ۲۰۰ هزار دســتگاه موتورســیکلت برقی با 
هدف کاهش آلودگی هوا از ســهم ۷۰ تا ۸۰ درصدی منابع متحرک در 

آلایندگی شهر تهران خبر داد.
مهدی چمران پیش از آغاز دویســت و ششمین جلسه علنی شورای 
اسلامی شهر تهران در خصوص سهم آلایندگی منابع مختلف در آلودگی 
شهر تهران گفت: در آلودگی هوای تهران بخشی از آلایندگی مربوط به 
منابع متحرک و بخشــی مربوط به منابع ثابت است. آنچه که مشخص 
اســت بین ۷۰ تا ۸۰ درصد آلایندگی تهران از منابع متحرک همچون 
موتورسیکلت ها، خودروها و ... است و مابقی نیز ناشی از آلایندگی منابع 

ثابت است.
وی ادامه داد: وزارت نیرو و وزارت نفت بارها اعلام کردند که در تهران 
ســوخت مازوت به نیروگاه ها داده نمی شود و در این نیروگاه ها از مازوت 
اســتفاده نمی شود و مازوت سوزی ممنوع اســت. در استان البرز نیز تا 
کنون از سوخت مازوت مصرف نکرده اند و اعلام شده که از سال گذشته 
تا کنون نیاز نشده که از مازوت استفاده کنند. اگر در سایر شهرها نیز از 

این سوخت استفاده می شود آلودگی آن به تهران نمی رسد.
وی تأکیــد کــرد: ۲۰ درصــد آلودگــی تهــران مربــوط بــه 
موتورسیکلت هاســت و مابقی در ســهم منابــع متحرک مربوط به 
خودروهاســت. تصمیمی که درباره موتورسیکلت ها گرفته شده این 
بود که شــهرداری قراردادی با وزارت صمت منعقد کرده است تا با 
ورود ۲۰۰ هزار دســتگاه موتورســیکلت برقی این موتورسیکلت ها 
در حوزه کار مورد اســتفاده قرار گیرند و وزارت صمت نیز در حال 

فراهم کردن زیرســاخت این موضوع است.
رئیس شورای شهر تهران با تأکید بر اینکه باید تولید کنندگان داخلی 
نیز به سمت تولید موتورسیکلت های برقی سوق داده شوند، افزود: وقتی 
این کار در کشور آغاز شــود قیمت کاهش پیدا می کند. با تحقیق روی 
باطری موتورســیکلت ها که قیمت آنها را افزایــش می دهد قطعا تولید 

موتورسیکلت های برقی به صرفه خواهد شد.
رئیس شورای شهر تهران در خصوص طرح جدید رفت و روب در شهر 
تهران و تاثیر آن در چهره این شــهر نیز گفت: روز گذشته طرح جدید 
رفت و روب آغاز شــد. این طرح برای پسماندهای ساختمانی بود که کار 
ارزشــمندی است ولی برنامه پسماند در شــهر به صورت عام هنوز اجرا 
نشــده و تنها در چند منطقه اجرا شده و نتایج خوبی را به همراه داشته، 
لذا باید به کل شــهر تهران تســری پیدا کند که امیدواریم با اجرای آن 

چهره شهر در حوزه رفت و روب تغییر کند.

رئیــس دیــوان عالی کشــور گفــت: حادثه 
تروریستی کرمان اوج استیصال صهیونیسم است 

و شهادت افتخار ما است.
حجت الاســلام محمدجعفــر منتظــری روز 
گذشــته )۱۶ دی ماه( در جلسه شورای معاونین، 
ضمن محکومیت حادثه تروریستی کرمان و عرض 
تسلیت شــهادت مظلومانه  جمعی از هموطنان 
شهید، بر شناسایی، دستگیری و مجازات عوامل 

خرابکار و مزدوران دشمن تاکید کرد.
وی افزود: مکتب ســردار سلیمانی در جان و 

دل های ملت ریشه دارد؛ حاج قاسم زنده است و 
راه و مکتب او موجب هراس دشمنان است.

رئیس دیوان عالی کشور اظهار کرد: دشمنان 
این مــرز و بوم و مکتب علوی هرچه دســت به 
این جنایات خباثت گونه بزنند مردم مؤمن در راه 
اعتلای کلمــه الله و حمایت همه جانبه از نظام و 

اصل مترقی ولایت فقیه مصمم تر خواهند شد.
رئیس دیوان عالی کشــور با بیــان اینکه این 
حادثه تروریســتی غم بار قلب ملت بزرگ ایران 
را به درد آورد، ادامــه داد: ملت ایران هیچگاه به 
واسطه این دست تحرکات مذبوحانه از آرمان های 
مقدس خود و عشق ورزیدن به مسیر و راه نورانی 
امام راحل، شــهدا و حاج قاســم، دست نخواهد 
کشــید.  منتظری در توضیح مطلب تصریح کرد: 
همانطــور که حضرت امام خمینــی )ره( در پی 
شهادت شــهید مطهری در قسمتی از سخنرانی 
خــود فرمودند: »با ریختن خون عزیزان ما، تأیید 
شــد انقلاب ما. این انقلاب     بایــد زنده بماند، این 
نهضــت باید زنده بماند، و زنــده ماندنش به این 
خونریزی هاست.      بریزید خون ها را؛ زندگی ما دوام 
پیدا می کند. بکُشید ما را؛ ملت ما بیدارتر می شود. 

ما از     مرگ نمی ترسیم. » حادثه تروریستی کرمان 
اوج استیصال صهیونیسم است و شهادت افتخار 
ماســت و این ملت، ملت امام حسین است، بدون 
شــک چنین حرکت های جنایت بــار و ظالمانه، 
حکایت از زبونی دشمن و ناامیدی از مقابله رو در 

رو با فرزندان غیور ملت را دارد.
وی با بیان اینکه تحرکات دشــمنان نمی تواند 
خللی در عزم و اراده ملــت وارد کند؛ گفت: این 
حادثــه جنایت بار، وحدت مــردم ایران و جبهه 
مقاومت را استحکام بخشــید و راه نورانی شهید 
حاج قاسم سلیمانی پر رهروتر خواهد شد و انشالله 
مردم مومن و متعهد ایران اســلامی در انتخابات 
پیش رو با حضور غرورآفرین خود مشــت محکم 

دیگری بر دهان استکبار جهانی خواهد رد.
رئیــس دیوان عالی کشــور در پایــان گفت: 
متاسفانه عده ای از روی غفلت و برخی از معاندین 
در فضای مجازی اقدام به هتک حرمت شهیدان 
و به ویژه حاج قاســم سلیمانی نموده اند که باید 
این افراد مورد تعقیب قرار گیرند؛ لذا مســئولین 
مربوطه در این خصوص اقدام جدی و قاطعانه ای 

انجام دهند.

تعیین تکلیف ۲ ورزشگاه در اختیار پرسپولیس  و استقلال

پس از پیشنهاد فرمانده فراجا برای 
افزایش مبلغ جرایم رانندگی، رئیس 
پلیس راهور فراجا اعلام کرد پیشنهاد 
مطرح شده در مورد رقم جدید جرایم 
رانندگی، افزایش بــه طور میانگین 

حدود ۳ برابری این مبالغ است.
اوایل آذرماه امسال بود که سردار 
احمدرضــا رادان، فرمانــده فراجا در 
جریان بازدید از مقر پلیس راهنمایی 
و رانندگــی فراجا بر ضرورت افزایش 
مبلغ جرائم رانندگــی تاکید کرد. او 
در توضیح چرایی این پیشــنهاد نیز 
گفته بود:  »متاســفانه ارتکاب تخلف 
رانندگی، منجر بــه وقوع ۸۰ درصد 
تصادفات شده است.   جرائم رانندگی 
باید بازدارندگی داشــته باشد، یعنی 
طوری باشــد که فــرد متخلف اصلا 
مرتکب آن نشــود. در حال حاضر اما 
مبلغ جرایم تخلفات رانندگی بازدارنده 
نیســت و باید افزایش پیدا کند. این 
نکته را هم باید مورد توجه قرار دهیم 

که افزایش نرخ جرایم رانندگی ربطی 
به تورم ندارد و گرانی و ... ندارد. یک 
راننده اصلا نباید تخلف کند و کسی 
هم که تخلفی مرتکب نشده که نباید 
جریمه سنگین پرداخت کند. در واقع 
خاصیت بازدارندگی جرائم در همین 

جاست.«
رادان گفته بود:  »شــما ببینید در 
بسیاری از کشورهای جهان دنیا برای 
یک تخلف ساده چندین برابر عدد و 
رقم تخلف در ایــران جریمه در نظر 
گرفته شــده اســت، اما در کشورما  
پایین  رانندگی بســیار  مبلغ جرایم 
است و تلاشــی هم برای افزایش آن 
نشده اســت. اکثریت رانندگان ما به 
قوانیــن و مقــررات رانندگی احترام 
می گذارند و بخش زیادی از تصادفات 
مربــوط بــه تخلفات تنها شــش تا 
هفــت درصد از رانندگان اســت. در 
واقع تخلف ایــن افراد به دیگران نیز 
آســیب می زند، خب چرا باید هزینه 

تخلف برای این افراد پایین باشد؟ به 
همین دلیل است که از دولت تقاضا 
داریم تا اقدامات لازم در راستای بالا 
بردن هزینه تخلفــات و مبلغ جرائم 
رانندگی انجام دهد. از نظر ما افزایش 
جریمه هــای رانندگی حتمــاً تأثیر 
مستقیمی بر کاهش تصادفات فوتی و 
جانباختگان تصادفات خواهد داشت.«
* افزایش ۳ برابر مبلغ جرائم 

رانندگی
به دنبــال طرح این پیشــنهاد، 
سردار ســید کمال هادیانفر، رئیس 
پلیــس راهــور فراجــا جزئیاتی از 
پیشــنهاد مطرح شده برای افزایش 
جرائم رانندگــی را اعلام کرد. او با 
تاکید بر اینکــه مبلغ جرائم ربطی 
به پلیس نــدارد، گفت: برابر قوانین 
و مقررات هر سه ســال باید چهار 
وزارت  پلیــس،  شــامل  دســتگاه 
دادگســتری، وزارت کشور و وزارت 
راه در بحث جرائــم تصمیم گیری 

کــرده و در مبالــغ آن بازنگــری 
کننــد. با این وجود پلیس راهور در 

ســال های گذشته به دلیل وضعیت 
اقتصادی حاکم بر کشــور و عواملی 

مانند شــیوع کرونا و ... پیشنهادی 
به دولت نداد.

موضــوع  ایــن  داد:  ادامــه  وی 
سبب شد تا کمیســیون اصل ۹۰ از 
پلیس و دســتگاه های دیگر در این 
خصــوص مطالبه کنــد، در همین 
راســتا نیز جلســات مربوط به آن با 
حضور دستگاه های مختلف برگزار و 
پیشنهاداتی مطرح شد. کلیات بحث 
بر سر این موضوع بود که مبلغ فعلی 
جرائم حدود شــش برابر شــود که 
پلیس راهــور با آن مخالفت کرد و با 
پیشــنهاد پلیس بنا بر  این شد که 
مبلغ جرائم رانندگی به طور میانگین 
حــدود ۳.۱ برابر افزایــش پیدا کند. 
همچنین اینطور شــد که رقم جرائم 
برای سراسر کشور باشد و دیگر شهر 
و روستا و شهرهای کوچک و بزرگ و 

... دارای تغییر نباشند.
هادیانفر با بیان اینکه این موضوع 
در کمیسیون قضایی دولت با ریاست 

وزیر دادگستری نیز مورد بحث قرار 
گرفت، گفت: در نهایت در این جلسه 
این موضوع تصویب شــد و به هیات 
دولت رفت و به محض تصویب برای 

اجرا ابلاغ خواهد شد.
حادثه ساز  تخلفات  جریمه   *
پیدا  افزایش  میانگین  از  بیشتر 

می کند
رئیس پلیس راهــور فراجا درباره 
اینکه آیا مبلــغ تمام جرائم رانندگی 
۳.۱ برابر خواهد شــد یا خیر گفت: 
این افزایش به طور میانگین و درمورد 
کلیات است. طبیعتا در مورد تخلفات 
حادثه ساز ممکن است میزان افزایش 
بیشتر باشد و در مورد برخی دیگر از 
تخلفات نیز میزان افزایش کمتر باشد.

وی همچنین بار دیگر تاکید کرد 
که برابر ماده ۱۱۸ قانون برنامه ششم 
توســعه، رقم جرائم محــل درآمد و 
در واقع عایدی برای پلیس نداشــت. 
در این ماده صراحتا تاکید شــده که 

دستگاه هایی که جریمه کنند، امکان 
برداشــت ندارند. برابر قانون مبالغی 
از این رقم جرائم به وزارت کشــور و 
وزارت راه داده می شــود تا با استفاده 
از آن برای اصــلاح نقاط حادثه خیز 
ترافیکی، توسعه دوربین ها و تجهیزات 
و ... اقدام شود. همچنین رقمی هم در 
اختیار صندوق تامین توسعه خسارات 

بدنی قرار خواهد گرفت.
هادیانفر درباره اینکه افزایش رقم 
جرائم رانندگی چه زمانی اجرا خواهد 
شــد، اظهارکرد: این  موارد در اختیار 
دولت محترم است. هیات دولت باید 
موضــوع را تصویب و ابلاغ کند و هر 
زمان که این اتفاق بیفتد پلیس راهور 

مکلف است که آن را اجرا کند.
رئیس پلیس راهور فراجا همچنین 
دربــاره اینکه آیا کد جریمه جدیدی 
نیز به جرائم رانندگی اضافه شــده یا 
خیر گفت: هیچ کد جدیدی به جرائم 

رانندگی اضافه نشده است.

پیشنهاد پلیس برای افزایش ۳ برابری مبلغ جرایم رانندگی

رئیس کمیته ایمنی شورای شهر: تعداد ساختمان های ناایمن پایتخت به ۸۰ ساختمان کاهش یافت
رئیس کمیته ایمنی شورای اسلامی شهر تهران از کاهش تعداد ساختمان های ناایمن پایتخت از منظر حریق از ۱۲۹ به ۸۰ ساختمان خبر داد. مهدی بابایی با اشاره به کاهش تعداد ساختمان های 
ناایمن پایتخت از منظر حریق، گفت: سیاســت ما نظارت بر ۱۲۹ ســاختمان بود که تا پایان امســال عدد این ساختمان ها به صفر برسد. وی همچنین تصریح کرد: براساس آمار غیررسمی تعداد این 
ساختمان ها به ۸۰ ساختمان کاهش یافته و در روزهای پیش رو جلسه ای با همکاری مناطق برگزار خواهیم کرد تا پیگیری دقیقی صورت بگیرد و بتوانیم این عدد را تا پایان سال به صفر برسانیم. بر 
اساس گزارش سایت شهر، رئیس کمیته ایمنی شورای اسلامی شهر تهران با تأکید بر اینکه شاید تحقق این عدد سخت باشد؛ اما شدنی  است، یادآور شد: امیدواریم بتوانیم به نقطه مطلوب برسیم و 

کل ۱۲۹ ساختمان تا پایان سال تعیین تکلیف شوند. 

رئیس انجمن داروسازان ایران اعلام کرد؛

مخالفت داروسازان با فروش اینترنتی دارو

رئیس کمیسیون برنامه و بودجه شورای شهر تهران 
با اشاره به ارائه لایحه شهرداری تهران برای تهاتر ۷ ملک 
شــهرداری با وزارت ورزش، گفت: با توافق شهرداری و 
وزارت ورزش بعــد از ۱۵ ســال، پروژه آزادراه شــهید 
شوشتری و خط ۷ مترو در ورزشگاه تختی اجرا می شود.

محمــد آخوندی رئیس کمیســیون برنامه و بودجه 
شورای شــهر تهران در دویست وپنجمین جلسه علنی 
شورای شهر تهران گفت: لایحه ای که شهرداری تهران 
به شورا داده است یک سابقه چندین ساله دارد و در دوره 
های گذشــته بارها در این باره بحث شده بود و پیش از 
این دوبار شهرداری با وزارت ورزش به امضای تفاهم نامه 
رســیده بودند؛ اما نهایی نشده بود. وی ادامه داد: در این 
دوره شــهرداری با وزارت ورزش به توافق رسیده و این 
لایحه باید به شورا ارسال می شد چراکه عدد این تفاهم 
بیش از سقف مشخص شده بود. بنابراین نیاز داشت که 

شورای شهر مجوز این واگذاری را بدهد.
آخوندی تاکید کرد: باتوجه به نیاز شــهرداری برای 
ساخت آزادراه شوشــتری و ساخت پایانه خط ۷ مترو، 
بیــش از ۳۴ هکتــار از زمین های ورزشــگاه تختی را 
تحویل خواهد گرفت و باتوجه به نظر کارشناس رسمی 
دادگستری، ۳۱۰۰ میلیارد تومان ارزش این زمین تعیین 
شده است و در ازای آن ۷ فقره ملک شهرداری تهران به 

وزارت ورزش و جوانان داده خواهد شد.

رئیس کمیسیون برنامه و بودجه شورای شهر گفت: 
باتوجه به اهمیت ساخت آزادراه شوشتری و پایانه خط 
۷ مترو این تفاهم نامه بعد از ۱۵ سال محقق شد که این 
اقدام ارزشمند است، اما در جلسه ای که با کمیته ورزش 
شورای شهر تهران و سازمان ورزش داشتیم دغدغه هایی 
برای بحث ســرانه های ورزشی و اماکن ورزشی داشتیم 
که این دغدغه درســت بــود. بنابرایــن در این لایحه 
تبصره ای اضافه شده و شهرداری تهران را مکلف کردیم 
در ازای املاک واگذار شــده زمین هــا و اعتبار لازم را 
در لایحه بودجه ۱۴۰۳ لحاظ و برای ســاخت مجموعه 
های ورزشــی جدید اقدام کند. وی ادامه داد: این اقدام 
هم گره پروژه های آزادراه شوشــتری و خط ۷ متروی 
تهران را حل می کند و علاوه بر این، دو مجموعه ورزشی 
شهرداری که سال ها در اختیار دو باشگاه پرسپولیس  و 
استقلال قرار داشت، تعیین تکلیف خواهد شد. آخوندی 
در بخش دیگری از صحبت های خود به عنوان موافق این 
لایحه، گفت: همه عزیزان شــورا صحبت کردند دغدغه 
هایی دارند که محترم اســت اما یکبار صورت مسئله را 

مرور کنیم چراکه برخی از اظهارنظرها درست نیست.
وی افزود: ســاخت آزادراه شــهید شوشتری طرح 
ارزشــمندی در دوره قبلی مدیریت شهری بود و حدود 
۱۵ سال پیش برای احداث این آزادراه مهم تهران اقدام 
شد، در زمان مدیریت آقای قالیباف مذاکراتی با سازمان 

تربیت بدنی وقت برای واگذاری ورزشگاه تختی صورت 
گرفت و مدیریت وقت شهر تصمیم گرفتند که ورزشگاه 
شــهید کاظمی و امام رضا )ع( را به وزارت ورزش یا دو 
باشگاه پرســپولیس و استقلال تحویل دهند، این مورد 
انجام شد و ۱۵ سال است که این دو ورزشگاه در اختیار 
وزارت ورزش قرار گرفت. آخوندی ادامه داد: این تفاهم 
نــه در آن زمان نهایی شــد و نــه در دوره قبل نیز که 
شورای شهر و شهرداری با دولت همسو بودند. البته در 
دوره گذشــته به تفاهم نامه ای منجر شد که دو باشگاه 
و تعدادی مجموعه واگذار شود که ورزشگاه تختی گرفته 
شود، در دوسال گذشته مذاکراتی انجام شده که بخشی 
از ورزشــگاه تختی که ۳۴ هکتار اســت را دریافت کند 
و کارشناس رسمی دادگستری نیز قیمت گذاری کرده 
است. از این ۳ هزار میلیارد رقمی که تعیین شده ۲ هزار 
میلیارد برای دو باشگاه امام رضا و شهید کاظمی است. 
در واقع شــهرداری مطالباتش را بعد از ۱۵ ســال زنده 
کرده و وزارت ورزش برای حل مشــکل مردم به شــهر 
تهران کمک کرده است. رئیس کمیسیون برنامه و بودجه 
شورای شــهر تاکید کرد: ما در بودجه ۱۴۰۲ مشخص 
کردیم که ده ها مجموعه ساخته شود که درحال ساخت 
است و سال آینده هم ساخته خواهد شد. کار تخصصی 
وزارت ورزش، ورزش اســت و قطعا بهتر از شــهرداری 

نگهداری خواهند کرد.

رئیس دیوان عالی کشور:

توهین کنندگان به شهدا تحت تعقیب قرار می گیرند

خبر

خبر
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برای  ریالی  جریمه ۳۱ میلیــارد 
گرانفروشی مرغ در مشهد، محکومیت 
مشــاور املاک متخلف در تعزیرات 
حکومتی شــیراز، تعزیــر قاچاقچی 
سیگار در قشم و... از مهمترین اخبار 

تعزیرات در استان ها بود.
ســعید فلاح مدیــرکل تعزیرات 
حکومتــی اســتان چهــار محال و 
بختیاری گفت: پرونــده قاچاق کالا  
شــامل انواع اسپیکر، سشــوار، ترازو 
دیجیتال، کفش و اجاق گاز به ارزش 
چهار میلیارد ریال در شعبه اول بدوی 
تعزیرات حکومتی شهرستان لردگان 

رسیدگی شد. 
مدیرکل تعزیرات حکومتی استان 
چهار محال و بختیاری افزود: شعبه 
با توجه به ارائه نکردن اسناد گمرکی، 
تخلف قاچاق را محرز و علاوه بر ضبط 
کالا، متهمان را مجموعاً به پرداخت 
۳۶ میلیارد و ۶۵ میلیون ریال جریمه 

نقدی محکوم کرد.
فلاح گفت: مأموران پلیس امنیت 
اقتصادی اســتان پس از بررسی یک 
دســتگاه خودرو کامیون انواع کالای 
قاچاق را کشف و گزارش این تخلف 
را برای رسیدگی به تعزیرات حکومتی 

لردگان ارسال کردند.

* محکومیت قاچاقچی سوخت 
در مهریز

مهاجریــان  ســیدمحمدمهدی   
مدیرکل تعزیرات حکومتی یزد گفت: 
پرونده قاچــاق ۲۵ هزار و ۳۰۰ لیتر 
نفتگاز به ارزش هشت میلیارد و ۷۲۲ 
میلیون ریال در شــعبه اول بدوی و 

ویژه رسیدگی به تخلفات قاچاق کالا 
و ارز تعزیرات مهریز رسیدگی شد.

مدیرکل تعزیــرات حکومتی یزد 
افزود: شعبه با توجه به مدارک موجود 
و اظهــارات متهم، اتهام انتســابی را 
محرز و علاوه بر ضبط سوخت کشف 
شده، متهم را به پرداخت ۱۷میلیارد 
و ۴۴۵ میلیــون ریــال جزای نقدی 
معــادل ۲ برابــر ارزش ریالی تخلف 

محکوم کرد.
همچنین  گفت:  مقدم  مهاجریان 
شــعبه متهم را به پرداخت هشــت 
میلیارد و ۷۲۲ میلیون ریال جریمه 
برای وســیله حامل ســوخت و در 
مجمــوع به پرداخــت ۲۶ میلیارد و 
۱۶۷ میلیــون ریــال جــزای نقدی 

محکوم کرد.
مدیرکل تعزیــرات حکومتی یزد 
افــزود: ماموران نیــروی انتظامی در 
محــور یزد-کرمان از یــک کامیون 

محموله ســوخت قاچاق را کشف و 
پرونده این تخلف را برای بررســی به 

تعزیرات حکومتی ارسال کردند.
* جریمــه ۳۱ میلیارد ریالی 

برای گرانفروشی مرغ در مشهد
طبق اعلام اداره کل روابط عمومی 
ســازمان تعزیرات حکومتی، ســید 
مرتضی مدنــی مدیــرکل تعزیرات 
رضــوی گفت:  حکومتی خراســان 
پرونده تخلف شــرکت توزیع گوشت 
مرغ برای گرانفروشــی به ارزش ۱۵ 
میلیــارد و ۶۰۷ میلیــون ریــال در 
شــعبه دوم بدوی تعزیرات حکومتی 

شهرستان مشهد رسیدگی شد.
مدیــرکل تعزیــرات حکومتــی 
خراســان رضوی افزود: شعبه پس از 
بررسی پرونده و ارائه نکردن مدارک 
قانونــی، تخلف انتســابی را محرز و 
متهــم را به پرداخــت ۳۱ میلیارد و 
۲۱۵ میلیــون ریال معــادل ۲ برابر 

میزان تخلف محکوم کرد. 
اداره صمت  بازرسان  مدنی گفت: 
گزارش ایــن تخلف را در بازرســی 
از شرکت توزیع گوشــت مرغ برای 
رسیدگی به تعزیرات حکومتی مشهد 

ارسال کردند.
* محکومیت مشــاور املاک 
متخلــف در تعزیرات حکومتی 

شیراز
 غلامرضــا ســالاری مدیــرکل 
تعزیرات حکومتی استان فارس گفت: 
پرونده  تخلف گران فروشی یک واحد 
صنفی مشاور املاک پیرامون دریافت 
یــک میلیــارد و ۱۶۱ میلیون ریال 
اضافه بهای حق کمیسیون و رعایت 
نکردن مقررات صنفی در شعبه ششم 
بدوی تعزیرات حکومتی شهرســتان 

شیراز رسیدگی شد. 
مدیرکل تعزیرات حکومتی استان 
فارس افزود: شــعبه پس از بررســی 

پرونــده و بــا توجه به ارائــه نکردن 
مدارک قانونی، اتهام انتسابی را محرز 
و متهــم را به پرداخت ۱۱ میلیارد و 
۶۱۸ میلیــون ریال جــزای نقدی و 
همچنیــن پرداخت یــک میلیارد و 
۱۶۱ میلیــون ریال در حق شــاکی، 
محکوم کرد. سالاری گفت: بازرسان 
اتاق اصناف استان، گزارش این تخلف 
را با ثبت شــکایت شاکی خصوصی، 
دریافت و برای بررســی به تعزیرات 

حکومتی ارسال کردند.
در  سیگار  قاچاقچی  تعزیر   *

قشم
مدیرکل  پــور  حســن  کیومرث 
تعزیرات حکومتــی هرمزگان گفت: 
شــعبه اول بدوی و ویژه رسیدگی به 
تخلفات قاچــاق کالا و ارز تعزیرات 
حکومتی قشــم  به پرونده قاچاق ۲ 
میلیون و۹۰ هزار نخ سیگار به ارزش 
۲۵ میلیــارد و ۵۱۹ میلیــون ریال 

رسیدگی کرد.
وی افزود: این شعبه پس از بررسی 
و با توجــه به اقرار متهــم ومدارک 
موجود در پرونده، علاوه بر ضبط کالا 
کشف شده، متهم را به پرداخت ۷۶ 
میلیــارد و ۵۵۹ میلیون ریال جزای 
نقدی معادل ســه برابر ارزش ریالی 

تخلف محکوم کرد.
حسن پور گفت: همچنین شعبه 
متهــم را به پرداخت ســه میلیارد و 
۷۵۶ میلیون ریال جریمه نقدی برای 
وسیله حامل سوخت و در مجموع به 
پرداخت ۸۰ میلیارد و ۳۱۵ میلیون 

ریال جزای نقدی محکوم کرد.
مدیــرکل تعزیــرات حکومتــی 
هرمــزگان افــزود: مامــوران پایگاه 
دریابانی قشم این محموله قاچاق را 
کشــف، و پرونده این تخلف را برای 
بررســی به تعزیرات حکومتی قشم 

ارسال کرده بودند. 

جریمه ۳۱ میلیارد ریالی برای گرانفروشی مرغ در مشهد

انتقاد چمران از وضعیت فعلی رفت و روب در پایتخت
رئیس شورای شهر تهران با اشاره به وضعیت رفت و روب در پایتخت گفت: شرایط در این بخش خوب نیست و امیدواریم هرچه سریع تر با اجرای طرح ها فضای بهتری در این حوزه ایجاد شود.

مهدی چمران در آیین آغاز عملیات اجرایی نظام تحول امور نظافت و مدیریت پسماند شهر تهران و بهره برداری از کارخانه بازیافت پسماندهای عمرانی و ساختمانی در قالب نودمین پویش امید و افتخار که روز گذشته 
با حضور علیرضا زاکانی؛ شهردار تهران، پرویز سروری؛ نایب رئیس شورای شهر تهران، حسین نظری؛ معاون خدمات شهری شهرداری تهران و جمعی از شهرداران مناطق در بوستان ولایت برگزار شد، با اشاره به نظافت و 
رفت و روب در شهر تهران گفت: وضعیت رفت و روب در پایتخت به هیچ عنوان مناسب نیست و علاوه بر گلایه شهروندان، ما نیز به این موضوع منتقد هستیم. وی با طرح این پرسش که چه زمانی بساط زباله گردها در 
پایتخت جمع خواهد شد؟ اظهار کرد: وضعیت رفت و روب به هیچ عنوان مناسب نیست و نه تنها مردم بلکه شهرداری نیز خودش به این شرایط راضی نیست و هرچه سریع تر باید برنامه عملیاتی برای این موضوع اجرا 
شود. رئیس شورای شهر تهران با بیان اینکه تهران با این وسعت نباید این شرایط را به لحاظ رفت و روب داشته باشد، گفت: همه نسبت به این موضوع ایراد می گیرند و حق هم دارند و ما نیز همانطور که گفته شد به این 
شرایط منتقد هستیم؛ اما باید به این موضوع اشاره شود که شرایط به گونه ای است که به راحتی نمی توان این فضا را اصلاح کرد و علی رغم همه این موارد ورود به این مسئله انجام بپذیرد. 

مدیرکل آموزش و پرورش استان کرمان خبر داد؛

شهادت ۲۲ دانش آموز در حادثه تروریستی گلزار شهدای کرمان
مدیرکل آموزش و پرورش استان 
کرمان گفت: در پی حمله تروریستی 
به گلزار شــهدای کرمان  ۲۲ دانش 
آمــوز کرمانــی از شهرســتان های 
کرمان، نرماشــیر و زرند به شهادت 

رسیدند.
رضــا رضایــی ۱۵ دی مــاه بــا 
اعلام این خبر افــزود: در پی حمله 
تروریســتی روز چهارشنبه ۱۳ دی 
ماه به گلزار شهدای کرمان  ۲۲ دانش 

آموز کرمانی به شهادت رسیدند.
وی بیان کرد: تعداد شهدای حادثه 
تروریســتی ۱۳ دیماه گلزار شهدای 
کرمان ۸۵ نفر اعلام شــده است که 
۲۲ نفــر از این شــهدا دانــش آموز 
هستند که از این تعداد ۱۱ نفر دختر 

و ۱۱ نفر پسر می باشند.
رضایی گفت: از مجموع شــهدای 
حادثــه کرمان دو نفر از شهرســتان 
نرماشــیر، دو نفر از شهرستان زرند و 
۱۸ نفر از شهرســتان کرمان مدارس 
آموزش و پــرورش نواحی یک و دو 
کرمان هســتند. مدیر کل آموزش و 
پرورش استان کرمان خاطرنشان کرد: 
از ۲۲ نفر شهدای استان کرمان یک 
دانش آموز با نیازهای ویژه، ۱۰ دانش 
آموز دوره ابتدایــی، ۵ نفر هنرجوی 
هنرســتان های فنی و حرفه ای و ۶ 
نفر نیز دانش آموز مدارس متوسطه 

دوره اول و دوم نظری هســتند. وی  
تصریح کرد: تعدادی از دانش آموزان 
و فرهنگیان استان نیز جزء مجروحان 
این حادثه، در بیمارستان های کرمان 
بستری هستند و روند درمان آنها در 
حــال پیگیری اســت. رضایی گفت: 
گروهــی از شــورای معاونین وزارت 
آموزش و پرورش و آموزش و پرورش 
اســتان از آغازین ساعت وقوع حادثه 
تروریستی گلزار شــهدای کرمان با 
حضــور در بیمارســتان های کرمان 
پیگیر روند درمان دانــش آموزان و 
فرهنگیان هستند و حضور در جمع 
این  آمــوز  خانواده شــهدای دانش 
حادثه تروریستی در دستور کار این 

گروه قرار دارد.
از یــک خانواده ۴ دانش آموز 

شهید شدند
زهــرا مظفر درباره آمار شــهدای 
دانش آموز که طی انفجار تروریستی 
گلزار شــهدای کرمان به شــهادت 
رســیدند، اظهار کرد: طبق اســامی 
که از شــهدای دانش آموز در اختیار 
داریــم از یک خانواده چهار شــهید 
دانش آموز در مقطع ابتدایی و از پایه 
اول، دوم، سوم و پنجم دبستان داریم 
و از یک خانــواده دیگر هم دو فرزند 
شهید داریم که یکی از فرزندان پایه 
ششم ابتدایی و دیگری پایه یازدهم 

هنرســتان اســت. این اتفاق خیلی 
ناگوار بــرای خانواده ها و مردم ایران 
است. مشــاور امور شاهد و ایثارگران 
وزیــر آموزش و پرورش با بیان اینکه 
طبق آخرین اطلاعاتی که به دســت 
ما رسیده است تمامی این ۲۰ دانش 
آموز شهید کرمانی هستند، ادامه داد: 
خانواده هــای ایرانــی معمولا با همه 
اعضــا خانواده در مراســمات خاص 
دینی و مذهبی حاضر می شــوند تا 
فرزنــدان نیز با این مســائل انقلابی 
و اسلامی  آشنا شــوند و این دانش 
آمــوزان نیز عموما با خانواده خود در 
صحنه حاضر بودند که این اتفاق رخ 

داده است.
مظفر با بیان اینکه وزارت آموش و 
اردوهای راهیان نور، راهیان  پرورش 
مقاومت و راهیان پیشرفت را در برنامه 
خــود دارد، یادآور شــد: برای هفته 
مقاومت و به مناسبت سالگرد شهادت 
حاج قاسم سلیمانی نیز برنامه اعزام 
دانش آموز و معلمان به کرمان و برای 
آشــنایی با فرهنگ ایثار و شهادت را 
در دستور کار داشتیم اما هیچ کدام 
از گروه هــای اعزامی اردو مقاومت در 
زمــان انفجار در گلزار شــهدا حاضر 
نبودند و این ۲۰ شــهید دانش آموز 
کرمانی همراه با خانواده های خود در 

آنجا حضور داشتند.

وی در پاســخ به اینکه با توجه به 
اینکه از برخــی خانواده ها چند فرزند 
به شهادت رسیده است، برنامه وزارت 
آموزش و پرورش برای تسلی دادن به 
این خانواده ها چیســت؟، توضیح داد: 
قطعا برنامه خواهیم داشت. در حوزه 
ایثار و شــهادت من به نیابت از آقای 
وزیر مستمرا یک هفته در آخر هر ماه 
در استان ها حاضر می شوم و از شش 
خانواده شــهید با اجرای طرح سپاس 
قدردانی می کنم. اسامی دانش آموزان 
شهید در انفجار گلزار شهدای کرمان 
شب گذشته به دست ما رسید و برای 
تسلی دادن به این خانواده ها در کرمان 
حاضر خواهیم شد. مشاور امور شاهد 

و ایثارگــران وزیر آمــوزش و پرورش 
با بیان اینکه دشــمن فکــر می کند 
با شــهادت، مردم ما را می ترســاند، 
توضیح داد: اینگونه نیست، بلکه مثل 
خون امام حســین )ع( کــه درخت 
اســلام بعد از شــهادت ایشان رشد 
کرد، قطعــا این اتفاقات باعث تنومند 
شدن درخت اســلام می شود. هدف 
دشــمن ترساندن مردم است تا با این 
کودک کشی به اهداف خود برسد در 
حالی که مردم ایران به اسلام و انقلاب 
و دین پایبند هســتند و نمی ترسند. 
خون شــهدا باعث تقویــت اعتقادات 
مردم می شود. همچنین شهیده فائزه 
رحیمی، دانشــجو معلم ورودی سال 

۱۴۰۰ در رشته امور تربیتی دانشگاه 
فرهنگیان بود که عصر چهارشــنبه و 
در جریان حادثه تروریســتی رخ داده 
در چهارمین مراســم سالگرد شهادت 
سردار سلیمانی در مسیر گلزار شهدای 
کرمان به شهادت رسید.  او نخستین 
دانشجوی زن شهید در دانشگاه تربیت 
معلم اســت. پیکر این شــهیده شب 
گذشته وارد تهران شد و طبق اطلاع 
رســانی انجام شــده در کانال رسمی 
اطلاع رسانی وزارت آموزش و پرورش، 
مراسم تشییع او، امروز بعد از اقامه نماز 
جمعه در مصلی تهران با حضور اقشار 
مختلف مردم  و به ویژه دانشجویان و 

فرهنگیان برگزار می شود.   

معاون وزیر بهداشت اعلام کرد؛

هزینه های بالای مراکز درمان سوختگی
معاون درمان وزارت بهداشت با تاکید بر اهمیت پیشگیری از سوختگی، گفت: اگر 
قرار باشد ایمنی و آتش نشانی رعایت نشود و ده ها یا صدها نفر بر اثر بی احتیاطی دچار 
سوختگی شوند، حتی اگر هزاران تخت سوختگی هم داشته باشیم باز هم کم است.

دکتر ســعید کریمی درخصوص وضعیت تخت های درمان سوختگی و تجهیزات 
مرتبط با آن، گفت: ســوختگی عمدتا به ICU و خدمات ۲۴ ساعته نیاز دارد؛ چرا 
که ریســک عفونت در این بیماران بالا است و نیاز به شست وشوی مرتب و پانسمان 

مخصوص دارند.
وی با اشاره به اینکه در تامین تجهیزات مرتبط با درمان سوختگی، هیات امنای 
صرفه جویی ارزی کمک می کند، اظهار کرد: تعداد تخت های سوختگی هم به سرعت 

در حال افزایش است.
معاون درمان وزارت بهداشت به ساخت بیمارستان سوختگی مجهزی در تهران 
اشــاره کرد و افزود: بیمارستان ســوختگی »کَن« پیشرفت خوبی داشته است و در 
مراحل نهایی کم کم در شــرف تجهیز بیمارستان هستیم. در سایر مراکز استانی هم 

چنین قصدی داریم.
وی افزود: حمایت ما باید از مراکز ســوختگی و روانپزشکی که درآمدزا نیستند و 
هزینه های بسیار زیادی دارند افزایش یابد. علی رغم اینکه در این رابطه منابعی به ما 
ندادند اما از اولویت های ما اســت و از هر قسمت که توانستیم منبعی پیدا کردیم و 

بیماران را حمایت کردیم.
او در پاســخ به ســوالی مبنی بر اینکه آیا وزارت بهداشت بر اعداد اعلامی میزان 
کمبود تخت سوختگی در کشــور که ۱۰۰۰ عدد اعلام می شود، صحه می گذارد یا 
خیر؟، بیان کرد: این موضوع وابسته به این است که ببینیم چقدر بر مبحث پیشگیری 
کار کرده ایم. اگر قرار باشــد ایمنی و آتش نشانی رعایت نشود و ده ها یا صدها نفر بر 
اثر بی احتیاطی دچار ســوختگی شوند، حتی اگر هزاران تخت سوختگی هم داشته 

باشیم باز هم کم است.
کریمــی با تاکید بر اهمیت امر پیشــگیری از بروز ســوختگی، اظهار کرد: باید 
اســتانداردهای اجباری برای ســاختمان، خودرو،  حین کار و... گذاشته شود تا اصلا 

سوختگی اتفاق نیفتد.
وی درباره گلایه هایی که درمانگران حوزه سوختگی و بیمارستان های سوختگی 
مبنی بر مشکلات مالی در زمینه حمایت از این بیماران مطرح می کنند، تصریح کرد: 
این موضوع هم به تعرفه ها بازمی گردد. تعرفه های پزشــکی بسیار ناچیز و در نقطه 

مقابل آن، هزینه های درمان بسیار بالا است و این دو با هم همخوانی ندارد. 

تعیین تکلیف سربازی حداقل ۳۰ ورزشکار تا پایان فصل در نشست شورای عالی قوه قضاییه صورت گرفت؛

با پایــان مهلت اجرای تفاهم نامــه »تعویق اعزام به دستور رئیس قوه قضاییه درباره اضافه  برداشت بانک ها
خدمت مشمولان ورزشکار ملی و لیگ برتر« به خدمت 
ســربازی، حالا بین ۳۰ تا ۴۰ ورزشــکار در رشته های 
فوتبال، والیبال و بسکتبال تنها تا پایان این فصل مهلت 

دارند که وضعیت سربازی خود را تعیین تکلیف کنند.
نیمه مرداد ماه ســال ۱۳۹۷ بود که ســردار موسی 
کمالی، رئیس وقت اداره سرمایه انسانی سرباز ستاد کل 
نیروهای مسلح از ارائه تسهیلات جدید به فوتبالیست ها، 
والیبالیست ها و بسکتبالیست های فعال در تیم های ملی 
و لیــگ برتر خبــر داد. او در این باره گفتــه بود:  »بارها 
موضوعی به ما منتقل شــده و آن موضوع این است که 
ورزشکاران حرفه ای و قهرمانی تنها در مدت معینی قادر 
به فعالیت حرفه ای هســتند. از طرف دیگر بســیاری از 
عزیزان فعال در باشگاه ها معتقدند که از دوران کودکی 
افراد اقدام به اســتعداد یابی کرده و آنان از همین دوران 
تحت آموزش های حرفه ای قــرار می گیرند تا در دوران 
جوانــی با فعالیت در تیم های ملی و لیگ های برتر برای 
کشــور افتخار آفرینی کنند. این افراد معتقد بودند که 
دوران ســربازی ســبب وقفه میان آموزش ها و فعالیت 
حرفه ای می شــود و در همین راستا نیز تصمیم گرفتیم 
تا طرحی را برای مشمولان فوتبالیست، بسکتبالیست و 
والیبالیســت اجرا کنیم که بر اساس آن، مهلت اعزام به 
خدمت وظیفه عمومی این ورزشکاران افزایش می یابد و 
در همین راستا ورزشکاران تیم های ملی تا ۳۰ سالگی و 
ورزشکاران تیم های لیگ برتری تا ۲۸ سالگی می توانند 
خدمت وظیفه خــود را به تاخیر انداخته و دچار غیبت 

نشوند.«
ســردار کمالی در آن زمان گفته بود که » این طرح 
آزمایشــی است و به مدت دو ســال انجام خواهد شد و 
پس از دو سال و انجام بررسی های لازم درباره اثربخشی 
این طرح نسبت به تداوم آن و نیز افزایش دیگر رشته ها 

همچون فوتسال، کشتی، وزنه برداری و ... اقدام خواهد 
شد.«

اجرای این طرح آزمایشــی گرچه بیش از دوسال به 
طول انجامید، ، اما ســرانجام در اواخر مهرماه امســال، 
ســازمان وظیفه عمومی فراجا در اطلاعیه ای رسمی از 
پایان مهلت اجــرای تفاهم نامه »تعویق اعزام به خدمت 
مشمولان ورزشــکار ملی و لیگ برتر« خبر داد و اعلام 
کرد: » طرح آزمایشی تعویق اعزام به خدمت مشمولان 
ورزشکار حرفه ای رشته های فوتبال، بسکتبال و والیبال 
که درســال ۱۳۹۷ به صورت موقت و آزمایشی با تفاهم 
میان وزارت ورزش و جوانان و ستاد کل نیروهای مسلح 
ابلاغ شــده بود، پس از چهار ســال اجرای آزمایشی و 
ارزیابی نتایج حاصل از آن توسط وزارت ورزش و جوانان 
و ستاد کل نیروهای مسلح و با اتمام زمان بندی اجرای 

آن به پایان رسید.«
برابر اعلام ســازمان وظیفه عمومی فراجا با توجه به 
ارزیابی های صورت گرفته این طرح به ســه دلیل عمده 
یعنی » عدم امکان اســتفاده تمامی رشته های ورزشی 
بیش از ۵۰ فدراسیون از این تسهیلات و تبعیض ایجاد 
شــده که مورد انتقاد جامعه ورزشی سایر رشته ها قرار 
گرفته اســت.«، »تعداد اندک جامعه آماری مشمولان 
ورزشکار در شــمول این تفاهم نامه قرار می گیرند.« و 
»تاثیر بســیار نامحسوس تفاهم نامه در ورزش قهرمانی 
کشور که بازخورد آن نیز در نتایج عملکرد تیم های ملی 
رشته های مذکور مشاهده شده است.« به پایان رسید. 
و از ایــن رو این طرح نه تنها در مورد دیگر رشــته های 
ورزشــی اجرایی نشد بلکه در مورد همین سه رشته نیز 

دیگر امکان اجرا نخواهد داشت. 
* چند ورزشکار ســربازی خود را به تعویق 

انداختند؟
حالا در توضیحاتی جدید، معاونت اجتماعی سازمان 

وظیفه عمومی فراجا آمار نفراتی را که در حال استفاده 
از این تفاهمنامه هستند، اعلام کرده است. بر این اساس 
در رشــته بســکتبال یک نفر، در رشته والبیال کمتر از 
۱۲ نفر و در رشــته فوتبال نزدیــک به ۲۰ نفر در لیگ  
برتــر و پنج نفر در تیم ملــی در حال بهره مندی از این 

تسهیلات هستند.
بر اساس آنچه که معاونت اجتماعی سازمان وظیفه 
عمومی فراجا اعلام کرده، ایــن افراد می توانند تا پایان 
فصل جاری از این تسهیلات بهره مند شوند و پس از آن 
باید وضعیت ســربازی خود را تعیین تکلیف کنند و در 
غیر اینصورت به عنوان مشمول غایب شناخته می شوند. 
اخذ معافیت دائم یا موقت نظیر معافیت تحصیلی و ... ، 
اعزام به ســربازی و گذرانــدن دوران خدمت در یکی از 
تیم های ورزشی نیروهای مسلح جزو راهکارهایی است 
کــه با پایان فصل پیش روی ایــن بازیکنان قرار خواهد 
گرفت. البته نحوه حضور این افراد در تیم های ورزشی نیز 
با نظر معاونت تربیت بدنی در ستادکل نیروهای مسلح 
انجام خواهد شد و شــنیده ها نیز حاکی از آن است که 
ســتادکل به تمامی تیم های ورزشی خود تاکید کرده تا 
حضور فعالانه و جدی تری در عرصه های تخصصی خود 

داشته باشند.
* اجرای قانون سرباز قهرمان ادامه دارد

ســازمان وظیفه عمومی فراجا همچنین اعلام کرده 
که توقف اجرای این تفاهمنامه ارتباطی با اجرای قانون 
ســرباز قهرمان ندارد و این قانون در حال اجراســت. بر 
اساس قانون ســرباز قهرمان تمامی مشمولان ورزشکار 
حرفه ای در تمامی رشــته های تحت پوشــش کمیته 
بین المللی المپیک در صورت کســب مقام های اول تا 
سوم در بازی های المپیک، آســیایی و جهانی از امتیاز 
معافیت از دوره ضرورت خدمت وظیفه عمومی برخوردار 

می شوند. 

رئیس قوه قضاییه با اشــاره به دستور رئیس جمهور 
در خصوص تعیین تکلیف بانک هایی که ناترازی و اضافه 
برداشــت از بانک مرکزی دارند، گفت: همگان بر اثرات 
مخرب این ناترازی ها و این اضافه برداشت ها در افزایش 
نقدینگــی و پیدایش تورم، اشــراف و آگاهی داریم؛ بر 
همین مبنا به ســازمان بازرســی کل کشــور دستور 
می دهم تا در راســتای تحقق بخشی از شعار سال و در 
جهت کمک به دولت و در هماهنگی با بانک مرکزی و 

بانک ها، سه اقدام مشخص را انجام دهد.
به گزارش مرکز رســانه قوه قضاییه، حجت الاسلام 
والمسلمین محســنی اژه ای، روز گذشته دوشنبه )۱۱ 
دی( طی سخنانی در نشست شورای عالی قوه قضاییه 
ضمــن تبریک و تهنیــت ولادت باســعادت حضرت 
فاطمه زهرا )س( و ســلاله پاک آن بانوی اطهر حضرت 
امــام خمینی )ره( اظهار کرد: ما هــر چه داریم از امام 
راحل و شهداســت؛ امام عظیم الشأن ما حق بزرگی بر 
گردن همگان بویژه مظلومین و مستضعفین عالم دارند 
چرا که سبب بیداری آزادگان و انسان های پاک سرشت 
شــدند و چهره واقعی نفاق عصــر را برملا کردند و به 
همــگان شــجاعت و جســارت مبارزه بــا طواغیت و 

مستکبران را دادند. 
رئیس قوه قضاییه با گرامیداشــت سالگرد شهادت 
حاج قاســم ســلیمانی، گفت: حاج قاســم سلیمانی 
مجاهدی ممتاز بود که از نوجوانی تا لحظه شــهادت، 
پیوســته و نســتوه در حال جهاد و مبارزه و مقابله با 
دشمنان اســلام و انسانیت بود؛ شــاید کمتر ژنرال و 
فرماندهی در جهان باشد که همچون حاج قاسم، تجربه 
نبــرد در جنگ های متقارن و نامتقارن و در جبهه های 
گوناگون را داشته باشــد؛ حاج قاسم در ولایتمداری و 

مردمداری و شجاعت، انسانی برجسته بود؛ خداوند روح 
او و همرزمانش از جمله شــهید سیدرضی موسوی را 

متعالی گرداند.
رئیس دســتگاه قضا با اشاره به ابتکار سال گذشته 
قوه قضاییه و دادگســتری های سراسر کشور در آستانه 
سومین سالگرد شهادت سپهبد حاج قاسم سلیمانی در 
برگزاری آیین کمک بــه آزادی زندانیان محکوم مالی 
و جرایم غیرعمد که به آزادی حدود ســه هزار زندانی 
و رهایی ۱۶ محکوم به قصاص در ســالگرد شــهادت 
سردار ســلیمانی انجامید، به کلیه مقامات و مسئولان 
قضایی بویژه رؤسای دادگســتری های مراکز استان ها 
دستور داد تا هم زمان با چهارمین سالگرد شهادت حاج 
قاسم سلیمانی، دیداری عمومی را با مردم و مراجعان به 
دادگستری ها و مراکز قضایی برگزار کنند و در جریان 
آن دیدار، در چارچوب موازین و مقدورات قانونی، نسبت 

به رفع مسائل قضایی و حقوقی مردم همت گمارند. 
 محسنی اژه ای در ادامه نشست روز گذشته با اشاره 
به دستور رئیس جمهور در مجمع عمومی بانک مرکزی 
درخصوص تعیین تکلیف بانک هایی که ناترازی و اضافه 
برداشــت از بانک مرکزی دارند، گفت: همگان بر اثرات 
مخرب این ناترازی ها و این اضافه برداشت ها در افزایش 
نقدینگــی و پیدایش تورم، اشــراف و آگاهی داریم؛ بر 
همین مبنا به ســازمان بازرســی کل کشــور دستور 
می دهم تا در راســتای تحقق بخشی از شعار سال و در 
جهت کمک بــه دولت و در هماهنگی با بانک مرکزی 
و بانکها، سه اقدام مشخص را انجام دهد؛ نخست آنکه 
»جدولــی ناظر بر تعداد بانک های ناتراز تدوین کنید«، 
دوم آنکه »مشخص کنید این بانک ها بابت این ناترازی 
چه میزان به بانک مرکزی بدهکار هستند و چه مقدار از 

بدهی آن ها ناشی از اصل مبلغِ برداشت شده و چه مقدار 
ناشی از جریمه و تأخیر در بازپرداخت است«؛ سوم آنکه 
»علل و مَناشی این ناترازی ها را احصاء و آسیب شناسی 

کنید تا پس از رفع، مجدد تکرار نشوند«.
وی تاکید کــرد: این اطلاعات جهت تصمیم گیری 
بهتر صرفا در اختیار هیئت دولت و قوه قضاییه و مجلس 

قرار گیرد.
رئیس قوه قضاییه در ادامه نشســت دیروز شورای 
عالــی قوه قضاییه، با اشــاره به بازدید ۴ ســاعته روز 
جمعه خــود از بخش های مختلف زندان اوین از جمله 
برخی بندهــای امنیتی این زندان، به تشــریح نکاتی 
در ایــن زمینه پرداخت و گفــت: وضعیت زندان اوین 
در بخش هایــی که من مورد بازدید قرار دادم، نســبت 
به گذشــته، بســیار مطلوب و بهتر شــده است؛ البته 
نمی خواهم بگویم مشکلاتی در آنجا وجود ندارد، اما به 
طور کلی وضعیت بهداشتی و انضباطی و خدمات دهی 
در این زندان مطلوب بــود و زندانیان در این زمینه ها 
احســاس رضایت داشــتند؛ همچنیــن در بازدید از 
تمامــی اتاق های »بند ۲ الف« نیز مشــاهده کردم که 
تعداد زندانیان بســیار کم است و از تعداد انگشتان دو 
دست تجاوز نمی کند؛ در بازدید از همه اتاق های »بند 
۲۰۹« نیز مشــاهده کردم که تعداد زندانیان نسبت به 
بازدیدهای قبلی من کمتر شده بود و ایضاً اتاق ها بزرگتر 
شده و امکانات و خدمات پزشکی و بهداشتی و رفاهی 

در آنجا مستقر بودند. 
وی  با اشــاره به سرکشی خود از اندرزگاه شماره ۶ 
زندان اوین که محل اســتقرار محکومان مالی است، به 
تشریح اهمیت آسیب شناسی پیرامون علل شکل گیری 

پرونده های مالی پرداخت .
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حال منابع آبی تهران خوب نیست
علــی رغم اینکه بیش از ۱۰۰ روز 
از سال آبی جاری می گذرد، وضعیت 
بارش های تهران مطلوب نیســت و 
طبق آمار حتی در مقایســه با سال 

قبل از نصف هم کمتر است.
به گزارش سرزمین پویا، برخلاف 
ســازمان  اولیــه  پیش بینی هــای 
کشــور  بارندگی های  هواشناســی، 
همچنان از شرایط مطلوبی برخوردار 
نیست و مجموع بارش ها در کل پهنه 
سرزمینی ۴۴.۳ درصد در مقایسه با 
میانگین درازمدت کاهش یافته است.

در این میان، وضعیت بارندگی های 
اســتان تهــران حتــی از میانگین 
بارش های کل کشور نیز نامطلوب تر 
بــوده اســت و در ۱۰۰ روز ابتدایی 
ســال آبی جاری، حجم بارش ها در 
این استان ۵۷.۲ درصد در مقایسه با 
متوسط دوره مشابه درازمدت کمتر 

شده است.
بررسی های آماری ۵۰ سال اخیر 
نشــان می دهد که متوســط حجم 
تهران  اســتان  یکســاله  بارش های 
امــا میزان  بوده  ۲۸۰.۴ میلی متــر 
بارندگی هایی که در ۱۰۰ روز نخست 
ســال آبی جاری در این اســتان رخ 
داده، فقــط ۳۳.۹ میلی متــر معادل 

۱۲.۱ درصــد بارندگی های ســالانه 
است.

میزان بارش ها در این کلان شــهر 
از ابتدای سال آبی جاری تاکنون ۶۷ 
درصد در مقایســه با میانگین دوره 

مشابه درازمدت کمتر شده است.
همچنیــن طبق آخریــن آمار از 
سدهای پنجگانه تهران میزان حجم 
کل مخازن سدهای استان تهران در 
حال حاضر ۲۷۳ میلیون متر مکعب 
می باشــد که این میزان در ســال 
گذشته ۲۶۲ میلیون متر مکعب بوده 
است. حجم آب موجود در مخزن سد 
امیرکبیر و سد طالقان به ترتیب ۵۳ و 

۱۶۶ میلیون متر مکعب است.
از بیــن ســدهای پنجگانه حجم 
ذخیره آب ســد لار سال گذشته ۱۴ 
میلیون مترمکعب بوده که در مقایسه 
با موجــودی ۱۲ میلیون مترمکعبی 
فعلی، ۲ میلیون مترمکعب کاهش را 
نشان می دهد و حجم آب سد ماملو 
نیــز از ۴۶ میلیون مترمکعب ســال 
گذشــته، به ۲۷ میلیون مترمکعب 
رسیده و این درحالی است که حجم 
ذخیره آب ســد لتیان در مقایسه با 
روز مشابه سال گذشته با ۱ میلیون 
متــر مکعب کاهش بــه ۱۵ میلیون 

مترمکعب رسیده است.
با توجه به کاهــش منابع آبی در 
پشت سدهای پنجگانه تهران، شاهد 
ادامه روند خشکســالی و افزایش دما 
در پایتخت هســتیم در این شرایط 
لازم اســت که بــه مدیریت مصرف 

توجه شود.
در همین راســتا اخیرا محســن 
اردکانــی، مدیرعامل آبفای اســتان 

تهران از آغــاز دوباره طرح برخورد با 
مشترکان بدمصرف خبر داد و گفت: 
این طرح الزام قانونی دارد و شــامل 
مشــترکانی می شــود که بیشتر از 

دوبرابر الگو آب مصرف می کنند.
بــه گفتــه وی خانوارهایی که تا 
الگــوی ماهانــه آب مصــرف کنند 
از  دســته  آن  »خوش مصــرف«، 
مشترکان که بین ۱۲ تا ۲۴ مترمکعب 

یعنی تا دو برابــر الگو مصرف کنند، 
»پرمصرف« و مشترکانی که بیش از 
دو برابر الگو مصرف کنند »بدمصرف« 

هستند.
اردکانــی ادامــه داد: مشــترکان 
بدمصــرف در مرحله اول این طرح با 
اخطــار، در مرحله دوم با قطع موقت 
آب و در مرحله ســوم با محدودیت 
بیشتر مواجه خواهند شد و با اداراتی 

که مصارف بیشتر از حد مجاز دارند 
با اســتناد به مصوبه شورای مدیریت 
بحران استانداری برخورد قاطع انجام 

می شود.  
وضعیــت منابع آبی تهران هر روز 
وخیم تر می شود و لازم است در این 
شــرایط به جز تمرکز روی مدیریت 
مصرف مســوولان نیز فکری به حال 

منابع آبی پایتخت کنند. 

با آغاز موج ســرمای شــدید در 
بخش های شــمالی اروپــا که تقاضا 
برای گرمایــش را افزایش می دهد، 
قیمــت گاز و بــرق در این منطقه 

افزایش یافت.
قیمت برق در فنلاند با آغاز موج 
ســرمای شــدید در مناطق قطبی 
کشورهای شمال اروپا که در روزهای 
آینده، بخش های جنوب و شــمال 
غربی اروپــا را فرامی گیرد و تقاضای 
بیشتر برای انرژی ایجاد می کند، به 

رکورد بالایی جهش یافت.
در فنلاند و ســوئد، برف سنگین 
و ســرمای منجمدکننده، باعث لغو 

بعضی از خدمات قطار شده است.
قیمت بــرق در فنلاند، به رکورد 
بالایــی صعود کرد و اپراتور شــبکه 
)فینگرید( این کشور، هشدار داد که 
دوره طولانی مدت یخبندان بســیار 
شدید در سراسر فنلاند، تولید کافی 
برق را به چالش می کشد. این اپراتور 
از مصرف کننــدگان خواســت تا با 
برنامه ریزی استفاده از برق در ساعات 
اوج مصرف صبح و عصر، در مصرف 

آن صرفه جویی کنند.
گازگرید فنلاند که اپراتور سیستم 
انتقال گاز این کشور است، اعلام کرد 
که از حق خود برای سفارش واردات 
بیشــتر گاز طبیعی مایع )ال ان جی( 
بــرای اطمینان از سیســتم مبتنی 
بر بــازار و مقرون به صرفه متوازن و 

خنثی سازی ریســک ناکافی بودن 
گاز در دوره سرمای شدید، استفاده 

کرده است.
تقاضــای گاز در فنلاند به ۱۳۰ 
گیگاوات ســاعت در روز رســید که 
بالاتریــن مصرف روزانه از دســامبر 
۲۰۲۱ بود. گازگرید فنلاند اعلام کرد 
که به دلیل ســرمای هوای و قیمت 
بسیار بالای برق، پیش بینی می شود 
که تقاضای گاز حداقل برای آن روز، 

در همان حد باشد.
ســرمای هوا، ســرعت بــاد را 
کاهش می دهد و در نتیجه، تولید 
نیــروی بادی در سراســر شــمال 
اوله  می شــود.  محدود  اروپا  غربی 
هانسن، رئیس اســتراتژی کالا در 
قیمت  اظهار کرد:  بانک،  ساکســو 
برق در سراســر اروپای شمالی به 
دلیــل عواملی شــامل کاهش دما 
و هوای آرام کــه تولید انرژی های 

را کاهــش می دهد،  تجدیدپذیــر 
افزایش یافــت و در نتیجه، تقاضا 
بــرای گاز طبیعی و زغال ســنگ 

گران تر را افزایش داد.
 پــس از یک پاییز گــرم و آغاز 
ملایم تر زمستان، ســرمای طولانی 
 مــدت پیــش بینــی شــده، اکثر 
بخش های شــمال غربی اروپا را فرا 
خواهد گرفت و در طول ژانویه ادامه 
پیدا می کند و زیرساخت های تامین 
گاز طبیعی و انــرژی اروپا را به بوته 

آزمون می گذارد.
بر اســاس گزارش اویل پرایس، 
بهای معامــلات گاز طبیعی تی تی 
اف هلند که قیمــت پایه معاملات 
گاز بازار اروپاست، ۳.۶ درصد افزایش 
یافت و بــه ۳۷ دلار و ۸۰ دلار )۳۴ 
یورو و ۶۲ سنت( به ازای هر مگاوات 
ســاعت رسید که ســومین افزایش 

روزانه متوالی بود.

مدیرعامل شرکت ملی پالایش و پخش فرآورده های نفتی:

میانگین مصرف روزانه بنزین به ۱۱۳ میلیون لیتر رسید

مدیرعامل شــرکت ملی پالایش و پخش فرآورده های نفتی ایران از بهره برداری بخشی از واحدهای کیفی سازی 
طرح توسعه و تثبیت ظرفیت پالایشگاه نفت آبادان تا پایان امسال خبر داد و گفت: میانگین مصرف بنزین در دی ماه 

امسال به ۱۱۳ میلیون لیتر در روز رسیده است.
جلیل سالاری در حاشیه آیین امضای قرارداد واگذاری ۴۵۰ هکتار از اراضی منطقه ویژه اقتصادی به منظور احداث 
پتروپالایشگاه شهید سلیمانی، در جمع خبرنگاران اظهار کرد: مصرف بنزین کشور در ماه های گذشته به طور میانگین 
روزانه حدود ۱۱۶ میلیون لیتر بود که این مقدار در روندی کاهشی، در ماه جاری به ۱۱۳ میلیون لیتر رسیده است 

و اگر روند همچنان کاهشی باشد، امیدواریم بتوانیم مصرف را مدیریت کنیم.
وی افزود: نزدیک به ۵۵ درصد از خودروهای کلان شــهرها فرســوده هستند که مصارف بالایی دارند و نیاز است 

جایگزینی این خودروها انجام شود تا در بحث ناترازی تأثیرگذار باشد.
معاون وزیر نفت در امور پالایش و پخش همچنین از اجرای برنامه هایی برای افزایش ظرفیت تولید بنزین کشور 
خبر داد و گفت: در طرح توسعه و تثبیت ظرفیت پالایشگاه آبادان، بخشی از طرح های توسعه کیفی تا پایان امسال 
به بهره برداری می رسد که به دنبال آن ظرفیت تولید این پالایشگاه حدود ۲ میلیون لیتر افزایش می یابد، همچنین 
در پالایشگاه اصفهان نیز افزایش ظرفیت تولید حدود ۳ میلیون لیتری بنزین پیش بینی شده است که امیدواریم آن 

هم به زودی محقق شود.
سالاری تأکید کرد: به موازات آن طرح های جامع کیفی سازی نفت کوره پالایشگاهی را نیز در حال اجرا داریم که 

برای نخستین بار در کشور با استفاده از ظرفیت های شرکت های دانش بنیان در حال اجرا هستند.
طبق اعلام وزارت نفت، وی تصریح کرد: اجرای طرح های کیفی سازی نفت کوره کمک مؤثری به تأمین سوخت 

نیروگاهی کشور در سال آینده می کند. 

با آغاز موج سرما؛

 قیمت گاز و برق در اروپا افزایش یافت

بازارهای کالایی در سال ۲۰۲۳ نتوانستند درخشش مشابه 
بازارهــای مالی را تجربه کنند و با عملکردهای ضعیف از این 

سال خارج شدند.
پیــش از ورود بــه ســال ۲۰۲۳، پیش بینی کننــدگان 
برجسته وال اســتریت تقریبا به اتفاق هم، با در نظر گرفتن 
ســال ۲۰۲۲ که به یک سال وحشــتناک تبدیل شده بود، 
رنج زیادی را برای بازار ســهام آمریــکا پیش بینی کرده و 
بســیاری می گفتند کــه نرخ های بهره بالاتــر و همچنین 
رکود اقتصادی احتمالی، بازارهای ســهام را مختل کرده و 
زیان ســال قبل را تشــدید می کند. با این حال، بعضی از 
تحلیلگران با اشاره به این که این بدبینی، بیش از حد است 
و انعطاف پذیری اقتصاد آمریکا، بازارها را سرپا نگه می دارد، 

با این پیش بینی ها مخالفت کردند.
در نهایت، معلوم شد که افراد خوش بین، درباره بازار پول، 
نظر درســتی داشــتند و برخلاف پیش بینی های تیره و تار از 
سوی تحلیلگران بانک های مورگان استنلی و »جی پی مورگان 
چیــس اند کو«، بازارهای ســهام آمریکا، یکــی از پربارترین 

دوره های خود در دهه های اخیر را تجربه کردند.
همه شاخص های بازارهای بزرگ سهام پس از صعودهای 
تماشایی، نزدیک یا در بالاترین رکورد همه زمان ها ایستادند. 
شاخص اس اند پی ۵۰۰، بازدهی سالانه ۲۵.۵ درصدی داشت 
که یک رکورد مبهوت کننده پس از چهار سال ریزش و بیش 

از دو برابر میانگین رشد سالانه حدود ۱۰ درصد از سال ۲۰۰۰ 
بود. شــاخص اس اند پی ۵۰۰ تنها هشت واحد با رسیدن به 
رکورد ۴۷۹۶.۵۶ واحد، فاصله دارد. همین سناریو در خصوص 
شاخص داو جونز و نزدک کامپوزیت هم صدق می کند و هر دو 

شاخص در رکورد بالایی قرار دارند.
اما متاسفانه، وضعیت بازارهای کالایی، کاملا متفاوت بوده 
است. شاخص کالاهای بلومبرگ که یک شاخص محبوب رصد 
کننده ۲۳ قــرارداد مورد معامله در بورس کالاهای فیزیکی و 
بیش از ۱۰۰ میلیارد دلار دارایی است، حدود ۱۰ درصد افت 
سالانه داشت زیرا همه کالاها از نفت و گاز گرفته تا فلزات پایه 
و غلات، کاهش قیمت داشــته اند. پایگاه خبری اویل پرایس 
در گزارشی، وضعیت بازارهای کالایی مختلف را بررسی کرده 

است:
*کالاهای انرژی

کالاهای انرژی در سال ۲۰۲۳، زیان های سنگینی را ثبت 
کردند و بهای معاملات نفت برنت ۵.۹ درصد و معاملات وست 
تگزاس اینترمدیت ۹ درصد سقوط کردند. بنزین، نفت کوره، 
اتانول و زغال سنگ روتردام، همگی افت دو رقمی را به دلیل 
تقاضای ضعیف متحمل شــدند. در این بین، بهای معاملات 
گاز طبیعی تحت تاثیر فراتر رفتن عرضه از تقاضا، ۴۳ درصد 
MMB� ۲.۵۳ دلار به ازای هر واحد  کاهش سالانه داشت و به

tu رسید.

*فلزات ارزشمند
فلزات ارزشــمند در ســال ۲۰۲۳، عملکرد نسبتا خوبی 
داشتند که با توجه به اقدام بانک مرکزی آمریکا در بالا بردن 
نرخ های بهره، تعجب آور بــود. بهای اونس طلا برای تحویل 
فوری، ۱۳.۶ درصد و نقره ۱.۴ درصد افزایش یافت. عمده رشد 
قیمت طلا در سه ماهه نخست سال ۲۰۲۳ پس از ملایم شدن 
موضع فدرال رزرو برای تحکیم سیاســت پولی و سیگنالش از 
احتمال ســه دور کاهش نرخ بهره در ســال ۲۰۲۴ روی داد. 
رشــد طلا با کاهش شــدید نرخ های بهره مصادف شد. بازده 
اوراق خزانه ۱۰ ساله، از ۴.۹۸ درصد در اواسط اکتبر، به ۳.۸۴ 

درصد رسید.
اقبــال با فلزات گروه پلاتین یار نبود و پلاتین حدود هفت 
درصد کاهش یافت و به ۹۹۸ دلار و ۷۰ ســنت در هر اونس 
رسید. همچنین، پالادیم وضعیت بدترین داشت و حدود ۳۶ 
درصد کاهش ســالانه پیدا کرد و به ۱۱۱۶۰ دلار و ۵۰ سنت 

در هر اونس رسید.
*فلزات پایه

بهــای معاملات ۳ ماهه مس بازار کامکــس، بازار لندن و 
معاملات ۳ ماهه قلع، همگی رشــد سالانه ملایمی داشتند. با 
این حال، قیمت سایر فلزات پایه شامل آلومینیوم، نیکل، روی 

و سرب همگی کاهش یافتند.
فلزات کلیدی باتری، عملکرد ســالانه مطلوبی نداشــتند. 

قیمت کربنات لیتیوم پس از رســیدن بــه بالاترین حد خود 
یعنــی نزدیک به ۶۰۰ هزار یوان )۸۴۰۱۵ دلار( در هر تن در 
نوامبر ۲۰۲۲، به دلیــل مازاد عرضه جهانی، به ۹۷۵۰۰ یوان 
)۱۳۶۵۰ دلار( در هر تن ســقوط کرد. سقوط قیمت لیتیوم 
به قدری تکان دهنده بوده است که یک تحلیلگر وال استریت 
پیش بینی کرد بازارها ممکن اســت در مسیر مخالف حرکت 

کنند و در اوایل سال ۲۰۲۵ باعث کمبود لیتیوم شوند.
همین وضعیت درباره نیکل که یکی دیگر از فلزات حیاتی 
باتری است، صدق می کند. بالاتر رفتن عرضه از تقاضا باعث شد 
قیمت این فلز حدود نیمی کاهش پیدا کند. گروه بین المللی 
مطالعات نیکل اعلام کرده است که بازار نیکل با مازاد عرضه و 
تقاضا به میزان ۲۳۹ هزار تن مواجه است که بزرگترین مازاد 
عرضه در حدود یک دهه اخیر اســت. این رقم بسیار بالاتر از 
آخرین پیش بینی این گروه اســت که برآورد کرده بود مازاد 

تولید در سال ۲۰۲۳، به ۱۷۱ هزار تن می رسد.
*غلات

بازارهای غلات در ســال ۲۰۲۳ وضعیت بهتری نداشتند. 
بهای معاملات آتی جوی دوســر، تنها قرارداد غلاتی است که 
پس از ثبت رشــد ۱.۲ درصدی، در آخر سال، سبزپوش بود. 
سویا و محصولات مرتبط با آن و گندم کاهش دو رقمی داشته 
اند و ذرت با افت حدود ۳۰ درصدی در سال ۲۰۲۳، بزرگترین 

کاهش را در میان غلات داشت.

کالاهایی که در سال ۲۰۲۳  عقب نشستند

نماینده ایرانشهر در مجلس مطرح کرد؛ گاز و نفت سفید در جنوب سیستان و بلوچستان نایاب شده
نماینده ایرانشهر در مجلس شورای اسلامی با بیان اینکه گاز و حتی نفت سفید در جنوب سیستان و بلوچستان نایاب شده است گفت که باید ضمن تسریع در فرآیند گازرسانی به شهرها، مشکل 
نفت سفید حل شود. عبدالناصر درخشان در جلسه علنی مجلس در تذکری به وزیر نفت گفت: کشور ما بالاترین ذخایر گازی و نفتی را دارد اما گاز و حتی نفت سفید در جنوب سیستان و بلوچستان 
نایاب شده و قیمت هر سیلندر گاز به ۲۵۰ تا ۳۰۰ هزار تومان می رسد. وی ادامه داد: لازم است فرآیند گازرسانی به شهرها سرعت بخشیده شده و مشکل نفت سفید حل شود. درخشان در تذکری 
دیگری با بیان اینکه مردم در ایرانشهر به شدت با مشکل کمبود آب شرب مواجه هستند گفت که باید مشکل تشنگی مردم برطرف شود. این نماینده مجلس شورای اسلامی همچنین از کیفیت پایین 

اینترنت و افزایش ۳۰ درصدی تعرفه اینترنت انتقاد کرد.

وزیر نیرو:

وزارت نیرو مطالبات قابل توجهی از دولت دارد
وزیر نیرو گفت: وزارت نیرو مطالبات قابل توجهی از دولت دارد و به تبع آن بدهی 
قابل توجهی به صنعت برق، تولیدکنندگان برق، نیروگاه دارها، کارخانجات تولیدکننده 

تجهیزات و همچنین پیمانکاران دارد.
علی اکبر محرابیان در جریان بررسی کلیات لایحه الحاق یک بند به تبصره ۵ ماده 
واحده قانون بودجه ۱۴۰۲ گفت: با توجه به اینکه به استناد قانون برق قیمت گذاری 
می شــود، وزارت نیرو مطالبات قابل توجهی از دولــت دارد و به تبع آن بدهی قابل 
توجهی به صنعت برق، تولیدکنندگان بــرق، نیروگاه دارها، کارخانجات تولیدکننده 

تجهیزات و همچنین پیمانکاران دارد.
وی در ادامه گفت: مجموعه صنعت برق در دو سال گذشته توانست با تامین برق 
در بخش های مختلف سربلند کار خود را ادامه دهد؛ ما طرح های بسیار خوبی برای 
توسعه نیروگاه ها داریم که یکی پس از دیگری در حال بهره برداری است. در بخش 
نیروگاه های تجدیدپذیر بالغ بر ۱۰ هزار مگاوات نیروگاه شروع شده که هر روزه چند 
نیروگاه به بهره برداری می رسد. مهم تر از همه توسعه شبکه به ویژه در بخش فوق 
توزیع است که بتواند نیروگاه های جدید را پشتیبانی کند تا با کمترین مشکل بتوان 

برق را برای بخش های مختلف کشور تامین کرد.
محرابیان در پایان از نمایندگان درخواست کرد که با رای به کلیات و جزییات این 
لایحه از وزارت نیرو حمایت کنند تا این وزارت خانه بتواند مطالبات صنعت نیروگاهی 

را پرداخت کند.

مدیر عامل شرکت ملی گاز:

هوشمندسازی توزیع گاز آغاز شد
مدیر عامل شرکت ملی گاز از آغاز پروژه هوشمندسازی نظام توزیع گاز )هوشمند 
کردن کنترهای گاز( در کشور خبر داد و گفت: این پروژه در ۶ استان به صورت پایلوت 

آغاز شده و در تلاش هستیم قبل از سال جدید اجرایی شود.
به گزارش سرزمین پویا، مجید چگنی در مراسم آیین امضای توافق نامه همکاری 
مشترک در زمینه بومی ســازی تجهیزات و اقلام راهبردی صنعت گاز با بیان اینکه 
اجرای این پروژه ملی نیازمند ۴ میلیارد دلار است، اظهار کرد: با اولویت شرکت های 

دانش بنیان کنسرسیومی را تشکیل داده ایم تا با همکاری آنها کار را پیش ببریم.
وی افزود: پس از اجرای این پروژه در ۶ اســتان به صورت پایلوت، این طرح را در 
تمام استان ها اجرایی خواهیم کرد و اولویت ما این است که شرکت های دانش بنیان 
در این حوزه نقش آفرینی کنند. به گفته وی اروپا، روسیه و چین در این حوزه پیشگام 
هســتند و ما نیز با توان شرکت های دانش بنیان این پروژه را اجرایی خواهیم کرد و 
شاید لازم باشد از مشاوران خارجی نیز استفاده کنیم، در این حوزه نیز صحبت هایی 

صورت گرفته تا با کمک دانش بنیان ها کار را پیش ببریم.
*اجرای ۷۰۰ میلیارد تومان پروژه گازی با دانش بنیان ها

مدیرعامل شرکت ملی گاز با بیان این که در حال حاضر ۷۰۰ میلیارد تومان پروژه 
با شرکت های دانش بنیان و دانشگاه ها در حال انجام داریم، اظهار کرد: ۱۰۰ مجموعه 
دانش بنیان در این حوزه با ما همکاری می کنند و مجموعه قراردادها و مجوزهای اخذ 

شده با زیست بوم فناوری بالغ بر ۶۰۰۰ میلیارد تومان است.
وی با تاکید بر این که مجموعه قراردادهای توسعه فناوری و ساخت اول ۶۰ میلیون 
یورو است که ۴۰ قلم راهبردی در دستور کار داریم تصریح کرد: با اجرای این طرح ها 

سالانه ۲۵۰ میلیون دلار صرفه جویی صورت می گیرد.
چگنی با بیان این که اقداماتی در جهت دانش بنیان کردن این صنعت آغاز شــده 
و در جریان اســت اظهار کرد: امیدواریم با اقداماتی که در بخش های پژوهشی انجام 

می شود، بتوانیم به آمال و اهدافی که بر آن تاکید شده، برسیم.
به گفته مدیرعامل شــرکت ملی گاز، اگر نقشه راه توسعه علم و فناوری به خوبی 
اجرایی شود، ایران به عنوان یک کشور مترقی در سطح منطقه شناخته خواهد شد؛ 
در همین راســتا الزامات خوبی در حوزه دانش بنیان شــدن در نظر گرفته شده و ما 
مصممیم با همکاری متخصصان، نخبگان و کســانی که دغدغه این حوزه را دارند در 
این عرصه گام برداریم. در ادامه این نشست، روح الله دهقانی فیروزآبادی، معاون علمی، 
فنــاوری و اقتصاد دانش بنیان رئیس جمهوری با بیان این که سیاســت جدی ما برای 
توسعه شرکت های دانش بنیان بزرگ تعریف و همکاری با دستگاه های بزرگ کشور 
برای تولید و بومی سازی اقلام کاربردی است. وی افزود: حوزه گاز نیز به عنوان یکی از 
بزرگترین سرمایه ملی کشور، مملو از موضوعات فناورانه در بخش های استحصال گاز، 
افزایش بهره وری، ذخیره سازی، کنترل و بهینه سازی مصرف است. او با بیان این که 
در همین راستا موافقت نامه ای امضا شد که در ۱۲ گروه کالایی کلان و سامانه تعریف 
موضوع کرده است گفت: ارزش این توافق نامه بیش از ۵۰۰ میلیون دلار است و در هر 
کدام از این ۱۲ گروه، چندین قلم کالای راهبردی وجود دارد که با استفاده از تعریف 
چندین کنسرسیوم دانش بنیان این پروژه ها پیش خواهد رفت. به گفته معاون علمی، 
فناوری و اقتصاد دانش بنیان رئیس جمهوری امیدواریم تا پایان ســال ۱۴۰۴ این ۱۲ 

قلم در بخش اول را اجرایی کنیم.

دبیرکل انجمن صنفی کارفرمایی صنعت پتروشیمی عنوان کرد؛

۷۰۰ میلیون دلار عدم النفع پتروشیمی ها از قطع گاز
دبیرکل انجمن صنفی کارفرمایی صنعت پتروشیمی گفت: امسال نیز مانند سال 
گذشته پیشنهاد خرید گاز صرفه جویی شده در بخش خانگی را اعلام کردیم که اگر 

این اتفاق بیفتد، بسیاری از چالش ها حل خواهد شد.
احمد مهدوی ابهری با اشاره به ناترازی گاز در کشور، اظهار کرد: سال گذشته نیز 
چنین طرحی را مطرح کردیم اما اجرایی نشــد و امســال نیز مجدد پیشنهاد اجرای 
این طرح را ارائه کرده ایم، لازم اســت جلســاتی در این رابطه برگــزار و در مورد آن 
تصمیم گیری شــود. وی با بیان اینکه به وزارت نفت پیشــنهاد داده ایم که در چهار 
ماه آذر، دی، بهمن و اســفند هر مقدار که مشــترکان خانگی و یا واحدهای صنعتی 
صرفه جویی داشته باشند ما می توانیم گازی که دولت به قیمت ۱۲۰ تومان می دهد را 
حدود ۴۰۰۰ تومان خریداری کنیم که برای اطمینان مردم زیرساخت  این راهکار را با 
بانک ها فراهم می کنیم، گفت: راهکارهای صرفه جویی را نیز ارائه داده ایم که در صورت 
اجرایی شــدن آن ها صنعت پتروشیمی با مشــکل مواجه نمی شود. به گفته دبیرکل 
انجمــن صنفی کارفرمایی صنعت پتروشــیمی با ایــن روش در صورت صرفه جویی 
۳ درصدی مشــترکان خانگــی در اوج مصرف، به طور میانگیــن روزانه ۱۵ میلیون 
مترمکعب صرفه جویی محقق خواهد شد و تولید صنعت پتروشیمی در زمستان قطع 
نمی شود. احمد مهدوی ابهری با بیان اینکه صنعت پتروشیمی برای سرمایه گذاری در 
توســعه میادین به منظور تأمین خوراک گازی مجتمع ها ورود پیدا کرده است، گفت: 
سرمایه گذاری صنعت پتروشیمی در میادین در ماده ۱۵ برنامه هفتم توسعه به تصویب 
رسیده است، برای نمونه، کنسرســیومی از دو هلدینگ پتروشیمی از یک  سال ونیم 
گذشــته برای توسعه دو میدان تشکیل شده و حدود یک میلیارد دلار سرمایه گذاری 
توســعه این دو میدان اســت که پس از توسعه کامل تا روزانه ۳۵ میلیون مترمکعب 

می توان گاز استحصال کرد.
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چرا نباید گزارش ها از مرگ اوپک را باور کنیم؟
با وجود اقدامــات اوپک و متحدانش 
برای حمایت از بازار نفت در سال ۲۰۲۳، 
این گروه نتوانست مانع کاهش قیمت ها 
شود. اوپک و متحدانش در دسامبر توافق 
کردند تولید خود را در سه ماهه اول سال 
۲۰۲۲، به میزان ۲.۲ میلیون بشکه در روز 
کاهش دهنــد. این جدیدترین کاهش از 
سلسله کاهش هایی است که بخش عمده  
آن  توسط عربستان ســعودی، در تلاش 
بیشــتر قیمت های جهانی  برای تقویت 

نفت انجام می شود.
این اقدام، تقریبا یک شــیوه مرسوم 
اوپک است اما در ســال ۲۰۲۳، کاهش 
تولید موثر واقع نشد. گزارش ها از کاهش 
اثرگذاری اوپک دوباره به کانون توجهات 
بازگشت. اما درست مانند گذشته، ممکن 

است این قضاوت شتاب زده باشد.
رویترز به تازگی در گزارشی نوشت که 
اوپک در نیمه اول سال آینده، با تقاضای 
کمتــری برای نفت خــود مواجه خواهد 
شد. این گزارش به پیش بینی های آژانس 
بین المللی انــرژی، اداره اطلاعات انرژی 
آمریــکا و خود اوپک دربــاره تقاضا برای 
نفت اشــاره کرده بود که نشان می دهند 
تقاضا برای نفت این گروه در سال ۲۰۲۴، 
ضعیف می شود. ســطح کلی تقاضا برای 

نفت هم چالش برانگیز به نظر می رســد. 
زمانی که اوپک پلاس با کاهش گسترده تر 
تولید موافقت کــرد، معامله گران، توافق 
مذکور را نادیده گرفتند. نخســت، به این 
دلیل کــه چنین توافقــی را پیش بینی 
می کردنــد و دوم، به این دلیل که عرضه 
جهانی کامــلا فراوان به نظر می رســد. 
سومین دلیلی که باعث شــد بازار واقعا 
اقدامــات اوپک پــلاس را خیلی جدی 
نگیرد، این بود که اعضای اوپک ســابقه 
تقلب در کاهش تولید را دارند. به عبارت 
دیگر، حتی اگر همه تولیدکنندگان رسما 
با کاهش موافقت کنند، این احتمال وجود 
دارد که نفت کافی برای پوشــش تقاضا 
وجود داشته باشد. ســپس، آنگولا اعلام 
کرد که از اوپک خارج می شــود تا بتواند 
هر میزانی که می خواهد نفت تولید کند. 
تصمیم این کشور آفریقایی هم به اهداف 
اوپک کمک نکرد و باعث گمانه زنی هایی 
درباره احتمال فروپاشی اتحاد اوپک پلاس 
شد و این دیدگاه را تقویت کرد که اوپک 
و متحدانــش در اوپک پلاس هر اقدامی 
هم انجام دهند، به اندازه کافی نفت وجود 
خواهد داشت، به خصوص به دلیل این که 

تقاضا ضعیف تر خواهد شد.
 به نظــر می رســد که بســیاری از 

معامله گــران، بــه پیش بینــی تقاضای 
ضعیف تــر، باور زیــادی دارند و فراموش 
کرده اند که بــرای این که کاهش تولید 
در بازارهــای فیزیکی احســاس شــود، 
حداقــل باید چند ماه بگــذرد.  در واقع، 
تحلیلگرانی که درباره تصمیم اوپک پلاس 
در دســامبر اظهار نظر کردند، می گویند 
ســه ماه که مدت زمان برنامه ریزی شده 
بــرای کاهش جدید تولیــد اوپک پلاس 
است، برای تاثیرگذاری کافی روی عرضه 
و قیمت ها، کافی نخواهد بود. به گفته یک 
تحلیلگر، این کاهش تولید فقط به مدت 
ســه ماه برنامه ریزی شده و ممکن است 
یک تا دو ماه طول بکشد تا اجرایی شود. 
کالوم مک فرسون، مدیر بخش کالاهای 
شرکت ایتوستوتکِ در این باره اظهار کرد: 
متاسفانه، تا پایان ژانویه، تصوری از تولید 
این ماه نخواهیم داشت و این مدت زمان 

زیادی در بازار نفت است.
به عبارت دیگر، قیمت ها در نقطه ای 
هستند که الان قرار دارند زیرا هیچکس 
به وضعیت عرضه نفت تا چهار ماه دیگر 
فکر نمی کنــد. این تعجب آور نیســت، 
اما باید توجه داشــت که تاثیرات چنین 
تصمیماتی، معمولا با تاخیر اتفاق می افتد. 
درست مانند بازگشت شرکت های حفاری 

نفت آمریکا به چاه های تولید که البته توام 
با احتیاط بوده است.

حالا که صحبت از شرکت های حفاری 
نفت آمریکا شد، باید اشاره کنیم که این 
تولیدکنندگان، معمولا بــه  عنوان دلیل 
بزرگ شکســت اوپــک در تاثیرگذاری 
بــر قیمت ها و در نتیجه از دســت دادن 
اثرگــذاری این گروه ذکر می شــوند. در 
واقع، تولیدکنندگان نفت آمریکا در سال 
۲۰۲۳، با وجــود کاهش تعداد دکل های 
حفاری، موفق شــدند با بهبود بهره وری، 
یک میلیون بشــکه به تولید روزانه خود 

اضافه کرده و همه را غافلگیر کنند.
اما به نظر می رســد که بسیاری تصور 
می کننــد که صنعت نفــت آمریکا، این 
ســطح از بهبود بهره وری را حفظ کرده 
و به تولید ادامــه خواهد داد. این ممکن 
است واقعا اتفاق بیفتد یا شاید نیفتد. اداره 
اطلاعات انرژی آمریکا، نرخ رشــد تولید 
بســیار کمتری را برای امسال پیش بینی 
کرده که کمتر از ۳۰۰ هزار بشکه در روز 
است. البته این آژانس پیش از این هم در 
اشتباه بوده است، مخصوصا در سال ۲۰۲۳ 
که مدام کاهش ماهانه تولید نفت شــیل 
منطقه پرمیــن را پیش بینی می کرد، در 
حالی که، در واقع، این تولید رشد می کرد.  

با این حال، اگر بخواهیم به واقعیت نگاه 
کنیم، بهبــود بهره وری به مدت نامحدود 
نخواهد بــود. محدودیت هایی وجود دارد 
و استراتژی های شرکتی پس از معاملات 
بزرگ سال ۲۰۲۳، در میان چند شرکت 
بزرگ متمرکز شده است. به عبارت دیگر، 
تولید به جایی می رود که تولیدکنندگان 
بزرگ می خواهند بــرود و لزوما روند آن، 

افزایشی نخواهد بود.
جدیدترین گزارش ها از مرگ اوپک با 
فرض کاهــش تقاضا برای نفت و افزایش 
مداوم تولید آمریکا است اما هیچ کدام از 
این موارد قطعیت ندارد. تقاضا برای نفت 
از زمانی که بریتیش پترولیوم اعلام کرد 
اوج تقاضا برای نفت در سال ۲۰۱۹ بوده 
است، به شکل شــگفت انگیز مثبت بوده 

است. تولیدکنندگان نفت آمریکا با حفظ 
انضباط مالی و بیزاری از رشد تولید به هر 

قیمتی، شگفت آور بوده اند.
بر اســاس گزارش اویل پرایس، تنها 
کاری که اوپک باید انجام دهد این است 
که صبر کند تا تقاضا به ســطح عرضه ای 
برســد که معامله گران به عنــوان دلیل 
قیمت های ضعیف اشــاره می کنند. سهم 
اوپک در عرضه جهانی نفت ممکن است 
به دلیــل محدودیت عرضــه داوطلبانه، 
کاهش پیدا کرده باشــد، اما هنوز هم با 
۲۷ درصد از کل، کاملا قوی اســت و این 
گروه، ظرفیت مازاد آن حدود پنج میلیون 
بشکه در روز دارد که اگر ضرورت ایجاب 
نکند، ممکن است تصمیمی به استفاده از 

آن نداشته باشد. 

بهینه سازی اقتصادی ترین نسخه درمان 
نـاترازی گاز

عنوان چهارمین مصرف کننده بزرگ گاز جهان به نام ایران رقم خورده است؛ 
واقعیت تلخی که نمود عینی آن در پس آمارهای رسمی به راحتی قابل استخراج 

است.
علی حتمی در جمع خبرنگاران با بیان این مطلب و اینکه بررســی روند ۲۰ 
ســاله مدیریت مصرف انرژی در بسیاری از کشورها نشان می دهد جامعه جهانی 
در مسیر کاهشی کردن این شاخص گام برداشته است، افزود: این در حالی است 
که به اســتناد آمار، ایران در فهرست کشورهای با شدت مصرف انرژی بالا جای 

می گیرد.
وی با تاکید بر اینکه روند فزاینده و افسارگســیخته مصرف انرژی در کشــور 
تا جایی پیش رفته که از ســال ها قبل با ناترازی تولید و مصرف روبه رو هستیم، 

تصریح کرد:  تداوم این شرایط، کشور را با چالش های بزرگی رو به رو می سازد.
این کارشــناس حــوزه انرژی با بیــان اینکه تجربه کشــورهای مختلف در 
تعرفه گــذاری حامل های انرژی نشــان می دهد که افزایــش مصرف در پله های 
بالاتر از الگو باید جهشــی باشد، گفت: ضرورت اعمال سیاست های تنبیهی برای 

مشترکان پرمصرف، به ویژه در بخش خانگی کاملا مشهود است.
حتمی با بیــان اینکه  بهره مندی از ابزارهای قیمتــی به عنوان یکی از 
راهکارهای نظام مند صرفه جویی و بهینه ســازی مصرف گاز قطعا در اصلاح 
رفتار مصرفی این گروه پرمصــرف و مرفه تاثیرگذار خواهد بود، اظهار کرد: 
مقوله بهینه ســازی مصرف نیز از دیگر موضوعات مغفــول مانده در زمینه 

مصرف منابع انرژی است.
وی افزود: عبارتی که هر ساله با نزدیک شدن به فصل سرما و میزان افزایش 
مصرف گاز به ویژه در بخش خانگی، بیش از هر عنوان دیگری به چشم می خورد 
تا از این رهگذر مؤلفه های بهینه سازی مصرف انرژی بار دیگر در محافل دولتی و 

کارشناسی به عنوان یک دغدغه جدی، مورد بررسی و واکاوی قرار گیرد.
این کارشــناس انرژی با بیان اینکه افزایش ظرفیت تولید و مدیریت مصرف 
انرژی به صورت همزمان از جمله برنامه ها برای مدیریت ناترازی به ویژه در حوزه 
گاز به شــمار می آید؛ گفت: با این حال بهینه سازی را شاید بتوان اقتصادی ترین 

نسخه درمان برای این شرایط در نظر گرفت.
حتمی با تاکید بر اینکه در صورتی که از نگاه اقتصادی به این قضیه بنگریم، 
یک واحد سرمایه گذاری در بخش بهینه ســازی مصرف انرژی، معادل ۱۰ واحد 
ســرمایه گذاری در بخــش تولید انرژی اســت، گفت: اگر یــک دلار در بخش 
بهینه ســازی ســرمایه گذاری کنیم، معادل هفت تا ۱۰ دلار سرمایه گذاری برای 

تولید نفت و گاز است.
به گفته وی، شــرکت ملی گاز ایران طرح های بزرگی در حوزه بهینه ســازی 
مصرف گاز را در دســتور کار قرار داده که شــامل ایجاد صندوق مالی مشترک 
برای اجرای طرح های بهینه سازی، جایگزینی بخاری های راندمان بالا، تعویض و 
نصب اتصالات مفصلی پیش و پس از نصب رگلاتور و اصلاح مصرف و بهینه سازی 

موتورخانه می شود.
این کارشــناس انرژی با بیان اینکه با مصوبه شورای اقتصاد در سال ۱۳۹۹، 
طرح بهینه ســازی در کشــور تصویب و به وزارت نفت، شرکت ملی گاز ایران و 
شرکت های گاز استانی ابلاغ شد، گفت: با تصویب این مصوبه، پیگیری متمرکز، 
جدی و شکل گیری ساختار بهینه سازی در شرکت های گاز استانی، پروژه افزایش 

کارایی سیستم های گرمایشی کلید خورد.
حتمــی ادامه داد: علاوه بر موارد یادشــده در ادامه مدیریت انرژی و کربن با 

هدف پیگیری این موارد در شرکت ملی گاز ایران ایجاد شد.
وی با بیــان اینکه برآوردی از میزان تولید و مصرف گاز طبیعی در کشــور، 
موضوعیت پرداختن به مقوله بهینه سازی و صرفه جویی در مصرف را بیش از هر 
زمان دیگری نمایان می کند، گفت: نکته قابل تامل دیگر این است که مواجهه نسل 
آتی با بحران کمبود منابع انرژی که چندان دور از انتظار هم نیســت، مسئولیت 

ما را در قبال چگونگی مدیریت بهینه و کارآمد منابع انرژی دو چندان می کند.
این کارشــناس انرژی با بیان اینکه بهره مندی کشــور از نعمت ذخایر عظیم 
ســوخت های فسیلی نباید شائبه ناتمام شدن این منابع را به ذهن متبادر سازد؛ 
اظهار کرد: همه ما باید پاسخگوی اتلاف منابع به آیندگان باشیم. همچنین نباید 
از ظرفیت های فرهنگ ســازی که رابطه ای تنگاتنگ با مقوله بهینه سازی مصرف 
انرژی دارد، غافل ماند؛ موضوعی بسیار مهم که باید در جامعه جاری و ساری شود.

به گفته حتمی بهینه سازی یعنی مصرف به اندازه با بیشترین بازده، بیشترین 
رضایتمندی و کمترین هزینه؛ بنابراین درســت مصرف کنیم تا آیندگان هم از 

نعمت گاز طبیعی بهره مند شوند.

معاون وزیر نفت در امور گاز با اشاره 
به گازرســانی به ۵ هزار و ۳۵۰ روستای 
کشور از ابتدای دولت سیزدهم تاکنون، 
گفت: مطابــق برنامه ریزی ها و با تکمیل 
طرح های جاری، آمار روستاهای بهره مند 
از گاز طبیعی در کشــور به بیش از ۹۰ 

درصد می رسد.
بــه گزارش شــانا به نقل از شــرکت 
ملــی گاز ایران، مجید چگنــی، در آیین 
بهره برداری از طرح های گازرسانی استان 
زنجان با حضور در روستای »ماری« ضمن 
قدردانــی از زحمات کارکنان صنعت گاز 
استان و مساعی استاندار زنجان اظهار کرد: 
توسعه صنعت گاز کشور و خدمات رسانی 
آن در بخش هــای مختلــف همچنیــن 
بهره منــدی هموطنــان  از ایــن نعمت 
ارزشمند به برکت نظام جمهوری اسلامی 
و مرهون مجاهدت و ایثار شهدای انقلاب 
و دفاع مقدس است. لذا درود و سلام ویژه 
خود را نثار شهدا و ایثارگران انقلاب و نظام 
اســلامی می کنم، شهدایی که جان پاک 
شان را تقدیم کشور کردند تا ما بتوانیم در 
سایه سار این رشادت و ایثار، خدمت رسانی 

به مردم را انجام دهیم.
اقدام هــای  دربــاره  ادامــه  در  وی 
انجام شــده در زمینه توسعه گازرسانی 

کشــور در ۲ سال گذشته، گفت: روحیه 
تلاش و پشتکار شخص رئیس جمهوری 
سبب شده تا وزرا و مدیران این دولت نیز 
تلاش دوچندان در مسیر خدمت رسانی 
به هم میهنان را در دســتور کار داشــته 
باشــند، بنابراین طی ۲ سال اخیر  ۴۳ 
شهر و ۵۳۵۰ روستا که عمدتا در مناطق 
ســخت گذر هستند به شبکه گاز متصل 
شــده اند. افــزون بر ایــن در این مدت 
بیــش از ۸۳۰۰ صنعت خــرد و بزرگ 
جدید به شــبکه گاز وصل شــدند  که 
اشــتغالزایی خوبی را  به همراه داشــته 
اســت. مدیرعامل شرکت ملی گاز ایران 
افزود: به لطف خداوند متعال و با مساعی 
ارزشــمند همه همکاران ارزشمندم در 
بخش های پالایــش، انتقال و توزیع گاز 
طی دو سال گذشته و از زمان آغاز به کار 
دولت ســیزدهم، طرح های گازرســانی 
روستایی در کشــور شتاب چشمگیری 
داشته اســت و کارکنان شــرکت ملی 
گاز ایــران به منظور برخــورداری مردم 
برداشته اند و  میهن مان گام های موثری 
برای اســتمرار جریان گاز شبانه روز در 
تلاش هســتند.   چگنی در ادامه با ارائه 
آماری از گازرســانی شهری و روستایی 
در کشــور تصریح کرد: به برکت انقلاب 

اســلامی بیش از ۹۸.۵ درصد شهرهای 
کشور از نعمت گاز برخوردارند و  تا پایان 
امســال با تکمیل طرح های جاری، آمار 
روســتاهای بهره منــد از گاز طبیعی در 
کشور  به بیش از ۹۰ درصد خواهدرسید.

وی با اشاره به بهره برداری از طرح های 
گازرسانی استان زنجان در جریان دومین 
سفر رئیس جمهوری به این استان گفت: 
با بهره برداری از این طرح ها و گازرسانی 
به ۸ روســتای ماری، ســیلمان بلاغی، 
باش ســیز، قاضی آباد، چومالو، بیرونده، 
قره حصارلو، باینــدر و پروژهای نهضت 
ملی مســکن جمعیــت ۸۱۰۰ خانوار از 
نعمت گاز بهره مند خواهند شــد. افزون 
بر این ۴۵ واحــد صنعتی نیز در فرآیند 
بهره برداری پروژه ها به شبکه گاز کشور 

متصل می شوند.

استاندار تهران با تاکید بر تشکیل 
جلســات قرارگاه آب گفت: صدور 
پروانه ســاخت منوط بــه تفکیک 
آب شرب و غیرشرب شود. علیرضا 
فخاری در جلسه تامین آب استان 
تهران با ابراز تاسف از جدی گرفته 
نشــدن موضوع کمبود آب در تمام 
حوزه ها، اطلاع رسانی را در خصوص 
تنش آب بسیار ضعیف، غیر محرک 
و کم اثر دانست و گفت: طرح هایی 
که در گذشته به منظور انتقال آب 
و جبــران کمبودها تدوین شــده، 

اجرایی نشد و زمان از دست رفت.
وی با بیان اینکــه باید اقدامات 
فوریتی در دســتورکار قرار بگیرد، 
اولویــت را تامین آب شــرب مردم 
خواند و  اظهارکرد: همه دستگاه ها 

بــه ویــژه شــهرداری ها، ادارات و 
دستگاه های دولتی و نظامی، نهایت 
همکاری را با ادارات مسئول داشته 
باشــند تا  کمبودهــا در حوزه آب 
جبران شود و اگر دستگاهی حاضر 
به همکاری نشــد مراتب از مراجع 

بالادستی به جد پیگیری می شود.
اســتاندار تهران اصــلاح الگوی 
مصرف و ایجاد یــک الگوی جدید 
در مصــرف آب  در دو بخش عام و 
خاص را امــری ضروری عنوان کرد 
و گفت: در حــوزه عام باید ترتیبی 
اتخاذ شــود تا صدور پروانه ساخت 
منوط به تفکیک آب شــرب و غیر 
شــرب باشد.  برای شــروع  از یک  
منطقه به صــورت پایلوت اقدام به 
تفکیک کرد و  بعد از پنج سال کل 
آب شــرب تهران از آب غیر شرب 

تفکیک می شود. 
وی اجرای طرح الگوی فاضلاب 
را اقدامی مثبت در راستای استفاده 
بهینه از پســاب فاضلاب تلقی کرد 
و گفــت: بایــد به ســمتی برویم 
کــه اولویت بر بــاز چرخانی آب و 

جلوگیری از هدر رفت آن باشد.
اســتاندار تهران ضمن تاکید بر 

تشــکیل جلســات قرارگاه آب، از 
دستگاه های ذی ربط خواست که اگر 
در پروژه های زود بازده نیاز به بودجه 
داشــتند، اولویت را بــه تامین آب 
اختصاص داده و انجام سایر پروژه ها 
را به بعد از تکمیل پروژه های آبرسان 

موکول کنند.
فخــاری با اشــاره به اســتفاده 
نامتعــارف از منابــع آب در بخش 
کشــاورزی، از تمایل کشاورزان به 
آبیاری بــه روش غرقابی گلایه کرد 
و از فرمانداران، شــهرداران و سایر 
تا ضمن  نهادهای مسئول خواست 
کنترل برداشــت بی رویه از چاه ها، 
کشاورزان را به استفاده از شیوه های 
نوین آبیاری تشویق و ترغیب کرده 
و به شدت با صاحبان چاه های غیر 

مجاز برخورد کنند.
 در این جلســه چمران رئیس 
پیرهادی عضو شــورای شــهر  و 
تهــران، معاونیــن هماهنگی امور 
مدیران  انتظامی،  امنیتی  عمرانی، 
فاضــلاب،  و  آب  ادارات  کل 
محیط زیســت، برخی فرمانداران، 
از  شــهرداران و جمعــی دیگــر 
مدیران استانی نیز حضور داشتند.

معاون وزیر نفت خبر داد؛

بهره مندی ۹۰ درصد روستاهای ایران از گاز طبیعی تا پایان ۱۴۰۲

مؤسســه انرژی هــای تجدیدپذیر ژاپن، بــا توجه به تصمیم هــای کاپ ۲۸، تغییر 
رویکردهای کربن زدایی صنعت برق با روش CCS، افزایش اهداف استقرار تجدیدپذیرها 
و تقویت شبکه برقی برای دستیابی به این اهداف، اصلاح نظام برق، معرفی قیمت گذاری 
مؤثر کربن و اجرای اصلاحات مقرراتی و نظارتی در بسیاری از وزارتخانه ها و سازمان های 

ژاپن را مدنظر قرار داده است.
به گزارش سرزمین پویا و به نقل از شانا، کاپ ۲۸ تأکید گزارش ارزیابی ششم هیئت 
بین الدولی تغییر اقلیم )IPCC( را مدنظر قرار داد که کاهش ۴۳ درصد انتشار گازهای 
گلخانه ای تا ســال ۲۰۳۰ و ۶۰ درصد تا سال ۲۰۳۵ )در مقایسه با سال ۲۰۱۹( برای 
دســتیابی به هدف حفظ گرمایش جهانی در حد ۱.۵ درجه سانتی گراد نیاز است و از 

کشورها خواست اقدام های کاهش انتشار خود را تقویت کنند.
مهم تر اینکه کاپ ۲۸ اهداف سه برابر کردن ظرفیت جهانی انرژی های تجدیدپذیر 
تا سال ۲۰۳۰ و گذار از سوخت های فسیلی به سمت خالص انتشار صفر تا سال ۲۰۵۰ 

را مطرح کرد.
تصمیم های کاپ ۲۸ دارای نقاط ضعف و حفره هایی اســت که ازســوی نمایندگان 
کشــورهای جزیره ای کوچک در نشست عمومی پایانی مورد اشاره قرار گرفت. با وجود 
این، آنچه نیاز است تعویق گذار به انرژی های تجدیدپذیر به دلیل وجود چنین خلأهایی 
نیست، بلکه تمرکز بر این واقعیت است که برای اولین  بار در تاریخ، گذار از سوخت های 
فســیلی به صراحت در تصمیم های کاپ بیان شــده اســت و تلاش جدی برای تغییر 
سیاستی صورت  گرفته که امکان دستیابی به کاهش قابل توجه انتشار گازهای گلخانه ای 

را تا سال های ۲۰۳۰ و ۲۰۳۵ فراهم می کند.
سه برابر شدن ظرفیت نصب شده انرژی های تجدیدپذیر تا سال ۲۰۳۰، همان طور که 
در تصمیم کاپ ۲۸ خواسته شده است، هدفی برای کل جهان است. با این حال کاهش 
انتشار موردنیاز در ژاپن برای دســتیابی به هدف ۱.۵ درجه سانتی گراد، دولت ژاپن را 
ملزم می کند ظرفیت انرژی تجدیدپذیر خود را اگر نمی تواند تا سال ۲۰۳۰، حداکثر تا 

قبل از سال ۲۰۳۵ سه برابر کند.
بزرگ ترین محرک گسترش انرژی های تجدیدپذیر جهان، انرژی خورشیدی است و 
در ســال ۲۰۲۳، بسیاری از کشورها از جمله اروپا، ایالات متحده و چین شاهد افزایش 
قابل توجهی در میزان نصب انرژی خورشــیدی نسبت به سال گذشته بودند. در توسعه 

باد فراســاحلی، عامل محرک دیگر، این نگرانی وجود داشــت که توسعه آن را افزایش 
قیمت ها و تورم به تأخیر بیندازد، اما دولت ها اقدام های لازم را برای بازگرداندن پروژه ها 

به مسیر اصلی خود انجام دادند.
در خصوص وضعیت ژاپن، اگرچه قیمت تولید برق خورشــیدی قدری کاهش یافته 
اســت، به طوری  که پایین ترین قیمت پیشنهادی برای اولین  بار در آخرین دور مناقصه 
به زیر ۸ ین/ کیلووات ساعت )حدود ۶ سنت دلار در هر کیلووات  ساعت( رسید، استقرار 
تجدیدپذیرها به دلیل محدودیت فزاینده تولید و عوامل دیگر طی یک سال اخیر افزایشی 

نداشته است.
*ژاپن به دنبال »حذف تدریجی« یا »دور شــدن« از سوخت های فسیلی 

نیست
در مورد انرژی بادی فراســاحلی ژاپن که انتظار می رود در آینده رشــد کند، طبق 
نتایج مناقصه دسامبر ۲۰۲۳، اکثر شرکت ها، قیمت هایی بسیار کمتر از سقف ۱۹ ین/ 
کیلووات ســاعت )۱۴ سنت دلار( پیشنهاد داده اند. فرض بر این است که این شرکت ها 
برق تولید را از طریق قراردادهای بلندمدت خرید برق )PPAs( می فروشند که نشان 
می دهد تقاضای زیادی برای انرژی های تجدیدپذیر ازسوی شرکت های خصوصی وجود 

دارد.
دولت ژاپن باید ضمن تعیین اهداف ســطح بالا در تولید انرژی های تجدیدپذیر، از 
طریق اصلاحات نهادی و مقرراتی امکان تسریع در استقرار آنها را فراهم کند، همچنین 
با حذف موانع خودســاخته، باید هزینه های تولید انرژی هــای تجدیدپذیر در ژاپن را 
به میزان قابل توجهی نظیر ســایر مناطق جهان کاهش دهد. اقدام ها و سیاســت های 
کنونی ژاپن مانند سیاست های تشویق نصب صفحات خورشیدی روی پشت بام خانه ها، 
ساختمان ها و تأسیســات شهری )مرزهای آینده برای اســتقرار انرژی خورشیدی( و 
سیاست های ترویج استفاده از زمین های کشاورزی متروکه برای تسریع در توسعه انرژی 
خورشیدی، بسیار ناکافی است. اصلاحات نهادی و سازمانی بیشتری برای تسریع توسعه 

برق بادی فراساحلی از جمله نصب توربین های بادی شناور نیاز است.
تصمیم کاپ ۲۸ اقدام سریع برای گذار تدریجی سوخت های فسیلی تا سال ۲۰۳۰ را 
خواستار شده است. در ششمین برنامه راهبردی انرژی ژاپن که در حال اجرا است، هیچ 
اشاره ای به »حذف تدریجی« یا »دور شدن« از سوخت های فسیلی نشده است. آنچه در 

این برنامه بیان شده، »کربن زدایی سوخت های فسیلی« است.
بــه  عبارت  دیگر، دولــت ژاپن در حالی  که برای کاهش انتشــار گازهای گلخانه ای 
هدف گذاری کرده اســت، قصد دارد همچنان تا ســال ۲۰۵۰ به مصرف سوخت های 
فسیلی ادامه دهد. برای دستیابی به این هدف، تأکید ویژه ای بر سیاست هایی است که 
امکان اســتفاده از فناوری جذب و ذخیره سازی کربن )CCS( و ارتقای تولید برق با 
سوخت زغال سنگ - آمونیاک را فراهم می کند. در »نقشه راه بلندمدت CCS« ژاپن 
برای جذب و ذخیره ســازی ۱۲۰ تا ۲۵۰ میلیون تن دی اکســید کربن تا سال ۲۰۵۰ 
هدف گذاری شده است. افزون ر این، سناریوی ۲۰۵۰ ارائه شده در روند مطالعاتی برنامه 
ششم راهبردی انرژی نشان می دهد ۲۰ تا ۳۰ درصد برق از طریق نیروگاه های حرارتی 
با فناوری CCS تأمین خواهد شد و سالانه بیش از ۳۰۰ میلیون تن دی اکسید کربن 

در سایر بخش ها مانند بخش صنعت باید جدا شود.
اگرچه تصمیم کاپ ۲۸ اســتفاده از فناوری CCS را به عنــوان یکی از اقدام های 
کاهش انتشــار ذکر می کند، این اقدام عمدتاً برای بخش هایی پیش بینی شده است که 
هیچ اقدام کاهش انتشار دیگری در دسترس نبوده یا به سختی می توان انتشار کربن را 
در فرآیندهای تولیدی آنها کاهش داد. درست پیش از آغاز کاپ ۲۸، آژانس بین المللی 
انرژی )IEA( گزارشی با عنوان »صنعت نفت و گاز در گذار به خالص صفر«، استفاده از 
فناوری CCS برای کاهش انتشار گازهای گلخانه ای در مقیاس بزرگ را »توهم آمیز« 
خواند. سیاست فناوری CCS دولت ژاپن از این نظر منحصربه فرد است که به کارگیری 
ایــن فناوری در مقیاس وســیع و اســتفاده از آن را برای درصد زیــادی از تولید برق 
پیش بینی کرده است، در حالی  که ژاپن هیچ محلی برای ذخیره سازی دی اکسید کربن 
جذب شده خود ندارد، دولت قصد دارد آن را برای ذخیره سازی به کشورهای دیگر صادر 

کند. اجرای چنین سیاستی در مورد CCS بعید است که امکان پذیر و اجرایی باشد.
تصمیم کاپ ۲۸ خواســتار افزایــش تلاش ها برای کاهش تدریجــی نیروگاه های 
زغال سنگی بدون کاهش انتشــار )unabated( شده است. هیئت بین الدولی تغییر 
اقلیم )IPCC(، واژه »کاهش abated« را به عنوان کاهش انتشار ۹۰ درصد یا بیشتر 
تعریف می کند. شرکتی که تولید برق با سوخت زغال سنگ - آمونیاک را در ژاپن توسعه 
می دهد، قصد دارد در مقیاس تجاری ترکیب برق تولیدی با ۲۰ درصد آمونیاک تا سال 
۲۰۳۰ و ۵۰ درصد آمونیاک تا ســال ۲۰۴۰ را آغاز کنــد. در این صورت، نرخ کاهش 

انتشــار کربن برق تولیدی این نیروگاه ها تنها ۲۰ یا ۵۰ درصد خواهد بود که با درصد 
تعریف شده توسط هیئت بین الدولی تغییر اقلیم فاصله دارد.

هزینه تولید برق توســط نیروگاه های دوگانه سوز، گران است و شرکت فعال در این 
بخش به دنبال دریافت کمک و حمایت مالی دولت ژاپن اســت. ارائه حمایت عمومی از 
نیروگاه هایی که باید به تدریج حذف شــوند، با تصمیم کاپ ۲۸ سازگار نیست. در زمان 
برگزاری کاپ ۲۸، ایالات متحده عضویت خود را در »اتحادیه عبور از برق زغال سنگی 

)PPCA(« که هدف آن حذف تولید برق با سوخت زغال سنگ است، اعلام کرد.
به ان ترتیب ژاپن تنها کشــور عضو گروه هفت است که هنوز به این اتحادیه ملحق 
نشده است. ترویج سوخت مشترک آمونیاک که عمر تولید برق با سوخت زغال سنگ را 

طولانی می کند، باید متوقف شود.
طبق تصمیم کاپ ۲۸ دولت ها موظف اند اهداف کاهش جدید در اســناد مشارکت 
معین ملی )NDCs( را تا کاپ ۳۰ در ســال ۲۰۲۵ ارائه کنند. بحث در مورد تدوین 
هفتمین برنامه راهبردی انرژی از ابتدای ســال ۲۰۲۴ در ژاپن آغاز خواهد شد. نسخه 
سال ۲۰۱۴ برنامه راهبردی انرژی، نخستین بازنگری پس از زمین لرزه بزرگ در شرق 
ژاپن، هدف سهم انرژی های تجدیدپذیر در تولید برق ژاپن را در سال ۲۰۳۰ در سطح 
بســیار پایین، ۲۲ تا ۲۴ درصد تعیین کرد که تا بازنگری سال ۲۰۱۸ بدون تغییر باقی 
ماند. اگرچه در بازنگری برنامه در سال ۲۰۲۱ این نرخ به ۳۶ تا ۳۸ درصد افزایش  یافته 

است، در مقایسه با سطوح کشورهای اروپایی همچنان این درصد پایین است.
*ژاپن دارای ظرفیت فراوان انرژی تجدیدپذیر، به ویژه در انرژی خورشیدی 

و بادی است
همه کشورهای عضو گروه هفت به جز ژاپن در نظر دارند تا سال ۲۰۳۵ بخش برق 
خود را به طور کامل کربن زدایی کنند و در واقع به نقطه ای نزدیک می شوند که می توانند 
واقعاً منتظر دستیابی به این هدف باشند. تأخیر در توسعه انرژی های تجدیدپذیر در ژاپن 
به دلیل شرایط طبیعی این کشور که دولت آن را به عنوان بهانه ای برای این تأخیر اعلام 
می کند، نیست. تحقیقات خود دولت نشان می دهد که ژاپن دارای ظرفیت فراوان انرژی 
تجدیدپذیر، به ویژه در انرژی خورشیدی و بادی است. دلیل اساسی سرعت کُند استقرار 
نیروگاه های تجدیدپذیر، سیاست دولت در استفاده مداوم از سوخت های فسیلی و اصرار 

آن بر استفاده مجدد از انرژی هسته ای است.

بخش انرژی ژاپن برای کربن زدایی به چه می اندیشد؟

سخنگوی صنعت آب پاسخ داد؛ بارندگی پیش رو کسری را جبران می کند؟
سخنگوی صنعت آب با اشاره به هشدارهای بارندگی در روزهای پیش رو، گفت: دو سامانه طی این هفته مناطق شمال و شمال غرب کشور را تحت تأثیر قرار خواهند داد که هرچند بارش 
برف خوبی به همراه دارد ولی کسری بارش های پاییزی را جبران نخواهد کرد. فیروز قاسم زاده با بیان اینکه سامانه های پیش رو در مقایسه با سامانه های بارشی مورد انتظار در فصل زمستان، 
قوی نیستند، اظهار کرد: احتمالاً به جز چند استان نظیر آذربایجان غربی و مازندران که بارش خوبی دریافت خواهند کرد، سهم بارشی جدی برای سایر استان های کشور مطرح نیست. وی دلیل 
تداوم کم بارشی ها در پاییز به زمستان سال جاری را تغییرات اقلیمی دانست و گفت: تغییرات اقلیمی باعث ناهنجاری جدی در سامانه های بارشی شده است و نتیجه آن در سال جاری برای ایران 
خشکسالی بوده است و ایران برای چهارمین سال پیاپی خشکسالی را تجربه می کند. سخنگوی صنعت آب خاطرنشان کرد: ایران به طور متوسط در هر دهه حدود ۰.۵ درجه سانتیگراد گرم تر 
می شود و این گرمایش، روی میزان بارندگی ها و طبیعتاً روی منابع آبی تجدیدپذیر در اختیار تأثیرات منفی می گذارد. این شرایط، اجرای دقیق برنامه های سازگاری با کم آبی و مدیریت مصرف آب را 
ضروری می سازد.

استاندار تهران :

صدور پروانه ساخت منوط به تفکیک آب شرب و غیرشرب شود

خبر
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وزیر فرهنگ: توســعه پوشــاک عفیفانه موضوع جناحی و سیاسی نیست
وزیر فرهنگ و ارشــاد اسلامی، توسعه پوشش عفیفانه را درخواســت قاطبه بانوان کشور عنوان کرد و گفت: این موضوع 
بدون توجه به مســائل جناحی و سیاســی، تلاشــی برای رفع دغدغه های جامعه زنان ایران اســلامی است. »محمدمهدی 
اســماعیلی« درباره توســعه پوشــش عفیفانه و ادعای برخی جریان ها که این موضوع را سیاسی و جناحی می دانند، گفت: 
مباحث مربوط به توســعه پوشاک عفیفانه را مباحث سیاســی نمی دانم ، پوشش یک موضوع چندهزار ساله در کشور است، 
چرا که بیشتر مردم ایران با درصد بسیار بالایی نسبت به موضوع پوشش حساسیت دارند. وی افزود: وزارت فرهنگ و ارشاد 
اسلامی متصدی این کار نیست و فقط سیاستگذار است و راهبری می کند تا دسترسی عموم مردم به پوشاک عفیفانه فراهم 
شود.  اسماعیلی تاکید کرد: حل این موضوع، جناحی و سیاسی نیست بلکه دغدغه عموم مردم ایران است و امیدواریم برای 

مشکلات آنها راه حل های مناسبی ایجاد کنیم.
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همکاران سرزمین پویا: نوشین طاهری نوری
 محمدرضا گمینی-  محمد اسمعیل خوبجو

۵ عادت غذایی که باید ترک کنید
نوشــــین طاهری نوری - هنگامی که صحبت از حفظ یک سبک 
زندگی ســالم می شود، سلامت متابولیسم مهم ترین نکته ای است که باید 
بدان توجه داشت. متابولیسم در بدن مسئول تبدیل غذاها و نوشیدنی ها به 
انرژی است. این فرآیند شیمیایی میزان کالری سوزی بدن را تنظیم می کند 

و به نوبه خود بر مدیریت وزن و تندرستی تأثیر می گذارد.
به گزارش ســرزمین پویا، به نقل از خبرآنلاین از eatthi، متابولیسم 
می تواند مانند یک ماشــین تنظیم شده عمل کند و دائماً انرژی لازم برای 
تقویت عملکردهای ضروری بدن را حتی در حالت خواب و استراحت تولید 
کند. اگر این موتور کند شود، منجر به مشکلاتی در حفظ وزن سالم، سطح 
انرژی و ســلامت کلی بدن می شود. گاهی اوقات ممکن است بدون اینکه 
متوجه شوید، بدنتان متابولیسم کندی داشته باشد. علائم رایج متابولیسم 
کندتر شــامل ریزش مو، خشکی پوست، خستگی، افزایش وزن یا مشکل 
در کاهش وزن اســت. زندگی با متابولیســم کندتر خسته کننده است، اما 
برخی عادات غذایی ناسالم وجود دارند که می توانید آنها را تغییر دهید تا به 
افزایش سرعت متابولیسم و دستیابی به برخی از اهداف سلامتی خود مانند 

کاهش وزن کمک کنید. این عادات ناسالم عبارتند از:
۱( مصــرف بیش از حد کربوهیدرات تصفیه شــده و قندهای 

افزودنی
رژیم غذایی حاوی کربوهیدرات های تصفیه شده ممکن است اثر منفی 
بر متابولیسم داشته باشد. مصرف بیش از حد کربوهیدرات های تصفیه شده، 
مانند غلات شــیرین و نان سفید، می تواند باعث افزایش سریع سطح قند 
خون و به دنبال آن افت شــدید قند خون شــود. این نوســانات می تواند 
متابولیســم را مختل کرده و تنظیم مؤثر انرژی و ذخیــره چربی را برای 
بدن ســخت تر کند. مصرف زیاد قندهای افزودنــی موجود در مواد غذایی 
و خوراکی هــا می تواند منجر به مقاومت به انســولین شــود؛ وضعیتی که 
سلول های بدن کمتر به انسولین پاسخ می دهند و سبب عدم کنترل سطح 

قند خون و ذخیره مؤثر چربی می شوند.
۲( مصرف چربی های مضر به جای دریافت چربی های سالم

چربی های ســالم برای سلامت متابولیک مهم هســتند. عدم وجود چربی های 
ســالم در رژیم غذایی می تواند متابولیسم را مختل کند، زیرا چربی ها نقش مهمی 
در تنظیم هورمون ها و عملکرد کلی متابولیک دارند. چربی های ســالم در آووکادو، 
آجیل، ماهی و روغن زیتون یافت می شــوند و برای جذب ویتامین های محلول در 
چربــی )A، D، E و K( و تولید هورمون های مهم مانند انســولین و هورمون های 
تیروئید ضروری هســتند. با مصرف کافی چربی های سالم در رژیم غذایی، توانایی 
بدن در حفظ تعادل هورمونی و جذب مناســب مواد مغذی بهبود می یابد. این در 
صورتی است که مصرف چربی های مضر به طور بالقوه منجر به بی نظمی متابولیک 

و عدم تعادل انرژی می شود.
۳( پیروی از رژیم غذایی کم ویتامین و بدون مواد معدنی

تمایل به خوردن غذاهای فرآوری شده و نخوردن میوه و سبزیجات کافی 
می تواند منجر به عدم دریافت مقادیر کافی از ویتامین ها و مواد معدنی مهم 
شود، به سلامت متابولیک آسیب برســاند و روند سوخت و ساز را مختل 
کند؛ زیرا این ریزمغذی ها )ویتامین ها و مواد معدنی( برای آنزیم های دخیل 
در تولید انرژی، متابولیسم مواد مغذی و تنظیم هورمون ها ضروری هستند. 
وقتــی بدن فاقد این مواد مغذی ضروری باشــد، برای تبدیل مؤثر غذا به 
انرژی، تنظیم اشتها و حفظ تعادل متابولیک مناسب، منجر به متابولیسم 

کندتر و اختلالات متابولیک مختلف می شود.
۴( مصرف بیش از حد الکل

مصرف بیش از حد الکل می تواند متابولیســم را کاهش دهد، زیرا بدن 
تجزیه الکل را بر ســوزاندن چربی و کالری ترجیح می دهد. همین موضوع 
ممکن اســت منجر به افزایش ذخیره چربی و کاهش چربی ســوزی شود. 
علاوه بر این، الکل می تواند منجر به افزایش اشتها و انتخاب نامناسب غذایی 
شود. اگر می خواهید سلامت متابولیک خود را بهبود ببخشید، مصرف الکل 

را ترک کنید یا به حداقل برسانید.
۵( عدم مصرف پروتئین کافی در طول روز

دریافت پروتئین کافی، در افزایش سلامت متابولیک نقش دارد. مطالعات 
نشــان می دهد مصرف یک رژیم غذایی سرشار از پروتئین به طور مستقیم با 
بهبود متابولیســم کلی ارتباط دارد. نه تنهــا میزان پروتئینی که می خورید، 
بلکه زمانی که آن را می خورید نیز مهم است. بیشتر ما پروتئین کافی مصرف 
می کنیم، اما آن را به درســتی بین وعده های غذایی و میان وعده ها تقســیم 
نمی کنیم تا رشــد و ترمیم ماهیچه های خود را به حداکثر برسانیم. توصیه 
می شود در هر وعده غذایی، مقدار مشخصی پروتئین مصرف کنید تا مطمئن 

شوید که در طول روز به اندازه کافی این ماده مغذی را دریافت می کنید. 

سرمقاله

در آیین پایانی پژوهش سال سینمای ایران مطرح شد:

از تبریک خاص خزاعی به بعضی هنرمندان تا انتقاد وزیر ارشاد به شبکه خانگی
رییس ســازمان ســینمایی با اشاره 
به پیگیــری برای راه اندازی اندیشــکده 
سینمایی در شــورای عالی سینما گفت: 
به تمام کســانی که توسط دیکتاتورهای 
رســانه ای حتی پس از فوت تحت هجمه 

قرار گرفتند تبریک می گویم.
آیین پایانی ششــمین جایزه پژوهش 
ســینمای ایران صبح سه شنبه، ۱۲ دی 
ماه در تالار رودکی با حضور وزیر ارشــاد، 
رییس ســازمان ســینمایی و جمعی از 

مدیران و هنرمندان سینما برگزار شد.
ایــن مراســم بــا پخش کلیپــی از 
صحبت هــای رهبــر معظــم انقــلاب 
درباره ســینما، معرفی اعضای شــورای 
سیاستگذاری جایزه پژوهش سینمایی به 
همراه گزیده سخنانی از آنها و نیز پخش 
تصاویــری از فیلم های ایران آغاز شــد و 
بعد قادر آشــنا دبیر این جایزه با حضور 
در جایگاه و با تشکر از وزیر ارشاد، رییس 
سازمان ســینمایی   و همکاران دیگرش 
برای برپایی جایزه ایــن دوره بیان کرد: 
براساس رویکردهایی که داشتیم از جمله 
سینما در حوزه های مختلف خانواده، دفاع 
مقــدس، دین، امیدافرینــی و... ۱۲۵ اثر 

دریافت شد. 
وی  تاکید کرد: باید تلاش کنیم بین 
پژوهشگران و سیاستگذاران و کنشگران 
ارتبــاط برقرار شــود ولــی الان ارتباط 

سیستماتیک وجود ندارد. باید فیلمنامه 
و آثار ســینمایی  براساس پژوهش شکل 
بگیرد، در صورتی کــه فیلمنامه های ما 
گاهی یک ماهه نوشــته می شــود و پنج 
سال طول میکشد تا ساخته شوند و اگر 
برعکس باشد، شاید اتفاق بهتری رخ دهد.

او همچنیــن بــا اشــاره بــه جایگاه 
شــهید سردار قاسم ســلیمانی گفت: ما 
نمی دانســتیم مراســم را در آستانه دو 
ولادت و شهادت چطور برگزار کنیم چرا 
که میلاد دخت پیامبر است و روزی برای 
جشن و از سوی دیگر شهادت سردار دلها 
کــه با حزن و اندوه همراه اســت.  اولین 
بخش از اهدای جوایــز با حضور محمد 
خزاعی، قادر آشــنا، مســعود نقاش زاده، 
فرهاد قائمیــان و مریم معارف همراه بود 
که جایزه طرح نامه یا پروپوزال به ســارا 
مومنی بــرای پژوهش درباره راهبردهای 
رسانه ای منتنی بر تحلیل خانواده ایرانی 
اهــدا شــد. در بخش جنبــی علی نقی 
طاهری برای مجموعه پژوهش ها در حوزه 
خوزستان و سینما و نیز پانته آ خاموشی و 
زهره فتحی برای مجموعه کتابهایی درباره 

بانوان سینماگر ایران برگزیده شدند.
که  هنرمندان  همه  به  خزاعی:   *
توسط دیکتاتورهای رسانه ای تخریب 

می شوند، تبریک می گویم
در ادامــه محمــد خزاعــی، رییس 

سازمان سینمایی در سخنانی بیان کرد: 
مبنای اصلی هر حرکتی برای ماندگاری 
پژوهش اســت و امروزاگــر بخواهیم به 
فکر آینده ســینما و مخاطب باشیم باید 
برنامه ریزی های ما با پژوهش شکل بگیرد 
چون با پژوهش درست باید پاسخ دهد که 
چرا ذائقه مخاطب به سمت فیلم کمدی 
رفته و در گذشــته چه بی سیاستی بوده 
که مخاطب به این ســمت رفته اســت؟ 
باید دید این سینما چه برنامه ریزی برای 
آینده دارد و با این پتانسیل و سرمایه چرا 
سینمای ایرانی جایگاه دهم تا دوازدهم را 
در دنیا دارد ؟ ما باید به مســیری برویم 
که در میان سه سینمای برتر دنیا باشیم.

او بــا تاکید براینکه »قطعا تاســیس 
افزود  اندیشکده ســینما ضرورت دارد« 
: مــن حتما این کار را در شــورای عالی 

سینما پی گیری می کنم.
به  ارشاد  وزیر  جدی  انتقاد   *

شبکه نمایش خانگی
سپس محمدمهدی اسماعیلی - وزیر 
ارشاد- در سخنانی ضمن تبریک روز زن 
و مادر و نیز تسلیت برای سالگرد شهادت 
ســردار ســلیمانی بیان کرد: من در این 
جمع به بهانه پژوهش در سینما این نکته 
را می خواهم بگویم که با وجود گسترش 
شــبکه نمایــش خانگی و شــبکه های 
اجتماعی، صنعت سینما هم به نوعی رو 

بــه ضعف مــی رود و در دوران کرونا این 
اتفاق افتاد اما واقعیت امروز نشان می دهد 
کــه صنعت ســینما با قــوت رو به جلو 
می رود. ما با ۵۷۰ ســینما شروع کردیم 
و الان حــدود ۹۰۰ ســینما داریم. حالا 
کسی دوست داشته باشد یا نه، مخاطبان 
امروز سینما به ۳۰ میلیون نفر می رسند و 
فروش هم نزدیک هزار میلیارد شده است.  
با این حال در بخش پژوهش باید یکسری 
سوال های اساســی طرح شود تا ناظر به 

رفع یکسری مشکلات باشد.
او گفت:  وقتی وضعیت ســینما خوب 
نیســت، یک نوع انتقاد وجود دارد. وقتی 
خوب می شــود، باز هم انتقاد می کنند و 
می گوینــد چرا فقط فیلم هــای کمدی 
می فروشد در حالی که این طبیعتی است 
که برخی موضوع ها بیشتر مورد توجه قرار 
گیــرد. امروز یک فیلــم پویانمایی بالای 
پنجاه میلیارد فروخته، این فیلم نه طنز و 
نه سیاسی بوده بلکه یک پویانمایی درباره 

امام رضا )ع( است.
وی ادامه داد:  شــبکه نمایش خانگی 
جزو سینماســت و ما هم نســبت به آن 
انتقادات جــدی داریم و باید تنظیم گری 
شــود. آن ها تبلیغات خیابانی هم دارند. 
ما نمی توانیم نســبت به خشونت، تزلزل 
ارزش های خانوادگی و... بی توجه باشیم، 
گرچه خانواده  ایرانــی از منظر ارتباطات 

خانوادگــی و اســتحکام در دنیا بی نظیر 
اســت اما در شــبکه نمایش خانگی به 
چه شــکلی به نمایش گذاشته می شود! 
بنابراین جای پژوهش این موضوعات در 

این رویداد است.
اسماعیلی گفت: درباره ورود فیلم های 
خارجی به کشــور، عدد و رقم درســتی 
نداریم. آیا نظارت پســینی در این حوزه 
جواب می دهد؟ نظارت آثار در سکوهای 
نمایشــی، کار سازمان ســینمایی است. 
دربــاره حقــوق مخاطبان ســینما هم 
بررســی هایی انجــام می دهیــم تا نظام 
تنظیم گری ســینما نیز تغییر کند و این 

به سینمای خانگی هم می رسد چون ما 
به سینمای خانگی انتقاد جدی داریم که 
برخی حواشــی آن در حوزه تنظیم گری 

است.
 فیلم هــا در ایــن ســکوها برگردان 
می شوند وخانواده ها تماشا می کنند. آقای 
خزاعی در حال بررسی این موضوع است 
چون قطعا نظــارت بر  پخش این فیلم ها 
در ســکوهای خانگی برعهده ســازمان 
سینمایی است و حتما این وضعیت مورد 
رضایت نیست. ما موظفیم در عین گذران 
پررونق تریــن دوران ســینما، برای حل 

مشکلات و ضعف ها نیز اقدام کنیم. 

انجمن  محمدرضا صابری سخنگوی 
سینماداران به تشــریح فرمول افزایش 

قیمت بلیت سینماها پرداخت.
انجمن  محمدرضا صابری سخنگوی 
منتشــر  درباره خبرهای  ســینماداران 
شده درباره قیمت شناور بلیت سینماها 
توضیح داد: این شرایط قیمت گذاری به 
انجمن سینماداران ابلاغ شده است. ما از 
شورای صنفی که متشکل از نمایندگان 
صنــوف اصلــی یعنــی تهیه کنندگان، 
پخش کنندگان و ســینماداران هستند، 
متقاضی افزایش قیمــت بلیت بودیم و 
بالاخره پس از کش و قوس های فراوان، 
متأسفانه فعلا با این فرمول قیمت گذاری 
موافقت شده اســت. وی افزود: درست 
اســت که دربــاره افزایش یــک روز به 
روزهای فروش نیم بهای بلیت، نظر صنف 
ســینماداران هم کسب شد و با موافقت 
ما این اتفاق افتاد اما واقعیت این اســت 
که هزینه های ســینماداری بســیار بالا 
رفته اســت. زمانی که بلیت سینما ۳۰ 
هزار تومان بــود، قیمت چیپس و پفک 
در پردیس کــورش ۱۵ هزار تومان بود. 
امروز قیمت همــان چیپس و پفک ۶۰ 
هزار تومان شده اما قیمت بلیت سینما 

هم ۶۰ هزار تومان است!

این سینمادار تأکید کرد: با توجه به 
هزینه های نیروی انسانی، آنقدر هزینه ها 
سرســام آور شده اســت که اصلا با این 
قیمت ها نمی توان سینماها را اداره کرد. 
مباحثی مانند مالیــات هم که در جای 

خود مشکلاتی را به همراه دارد.
صابــری در ادامــه دربــاره توافقات 
صورت گرفته که منجر به ابلاغیه سازمان 
ســینمایی به ســینماداران شده است 
توضیح داد: ما روزهای شــنبه، یکشنبه 
و چهارشــنبه، مطابــق همان شــرایط 
گذشته بلیت فروشــی خواهیم داشت و 
هیچ تفاوت قیمتی اتفاق نیفتاده اســت. 
روزهای دوشنبه مانند روزهای سه شنبه 
بلیت فروشی ها نیم بها خواهد بود. تغییری 
که اتفــاق افتــاده مربوط بــه روزهای 

پنجشنبه و جمعه است.
وی افــزود: در ایــن دو روز تا پیش 
از ســاعت پیک مخاطبان که بســتگی 
به موقعیت جغرافیایی ســینماها دارد، 
بلیت فروشــی با قیمت گذشته است و 
از این ســاعت به بعد مطابق درجه بندی 
ســالن ســینما قیمت ها افزایــش پیدا 
می کند. قیمت بلیت در سینماهای مدرن 
به جای ۶۰ هزار تومان، ۸۰ هزار تومان 
می شود، در سینماهای ممتاز به جای ۴۵ 

هزار تومان، ۶۰ هزار تومان می شود و در 
ســینماهای درجه یک به جای ۳۰ هزار 

تومان، ۴۵ هزار تومان می شود.
ســخنگوی انجمن ســینماداران در 
توضیــح مــلاک تعیین ســاعت پیک 
مخاطبــان در ســینماهای مختلف در 
روزهای پنجشــنبه و جمعه گفت: این 
ســاعت بســته به میزان اســتقبال از 
ســینماها در موقعیت هــای جغرافیای 
مختلــف تعییــن می شــود امــا طبق 
بررســی ای که داشتیم در اکثر سینماها 
این ساعت حوالی ساعت ۱۶ الی ۱۶:۳۰ 
تعیین می شــود. مخاطبان هم از طریق 
ســایت های بلیت فروشــی می توانند در 

جریان قیمت گذاری ها قرار بگیرند.
صابــری با تأکید براینکــه این طرح 
نفع مخاطبان  بــه  قیمت گذاری  جدید 
شده اســت، توضیح داد: در حال حاضر 
اکثر ســانس های ســینمایی بــا همان 
قیمت های گذشــته فعالیت می کنند و 
یــک روز در هفته هم به روزهای فروش 
نیم بها افزوده شده است. طبق تجربه تا 
به امروز روز اوج اســتقبال مخاطبان از 
سینماها سه شنبه ها بوده و حالا یک روز 
دیگر هم به ایــن روزهای نیم بها افزوده 

شده است.

عزت الله ضرغامی خبر داد

لغو ویزای چند کشور برای ایرانی ها
عزت الله ضرغامی گفت:  به دنبال لغو یکطرفه روادید ایران 
برای اتباع ۳۳ کشــور، روادید تعدادی از این کشــورها نیز 

به زودی برای شهروندان ایرانی لغو خواهد شد.
هیــأت وزیران ۲۲ آذرماه ۱۴۰۲ روادید جهانگردی ایران 
را یکطرفــه برای اتباع ۳۳ کشــور لغو کرد. بر این اســاس، 
شهروندان کشورهای عربستان، قطر، امارات، بحرین، کویت، 
لبنان، روسیه، ازبکســتان، قرقیزستان، تاجیکستان، تونس، 
تانزانیا، موریتانی، زیمبابوه، موریس، سیشل، ژاپن، اندونزی، 
مالزی، سنگاپور، ویتنام، کامبوج و برونئی، برزیل، مکزیک، 
پرو، ونزوئلا، کوبا، کرواســی، صربستان، بوسنی و هرزگوین، 
بلاروس و هندوستان، هر ۶ ماه یک بار به مدت ۱۵ روز می توانند در ایران سفر کنند. این اقدام، اما این پرسش را به 
دنبال داشت که آیا این امکان فقط برای اتباع آن کشورها فراهم شده است و آیا شهروندان ایرانی امکان سفر بدون 
ویزا به این کشورها را نیز خواهند داشت و چه تلاش و اقدامی برای تحقق سفر بدون ویزا به تعداد بیشتری از کشورها، 

درحالی که این شاخص در ارتقاء جایگاه پاسپورت ایران می تواند اثرگذار باشد، صورت می گیرد؟
عزت الله ضرغامی ـ وزیر میراث فرهنگی، گردشگری و صنایع دستی ـ در این باره اظهار کرد: درحال حاضر که با 
برخی کشورها لغو دوطرفه روادید هستیم. از میان آن ۳۳ کشوری که اخیرا یکطرفه با آن ها لغو روادید کرده ایم، قرار 
است روادید تعدادی از آن ها برای شهروندان ایرانی لغو شود. این اتفاق با بعضی از آن کشورها دوسویه بوده، که در 

فاصله کوتاهی انجام شده است.
او افزود: وزارت خارجه در این باره اقدامات خوبی انجام داده اســت و در همین فاصله کوتاه، که ما با ۳۳ کشــور 
یکطرفه لغو روادید کرده ایم، چند کشور هم هستند که دوطرفه لغو روادید کرده اند. اسامی این چند کشور به زودی 

اعلام خواهد شد؛ باید پروتکل وزارت خارجه در این باره نهایی شود.
ضرغامی تاکید کرد: ما برای تقویت گردشــگری کاری به روابط خاص دیپلماتیک نداریم، ما می خواهیم درها را 
باز کنیم، حساســیت ها را برطرف کنیم و بگوییم هر که می خواهد وارد ایران شود، آماده ایم تا از او پذیرایی کنیم و 
این خیلی برای ایران هراســی و علیه تبلیغات اقدام مهمی است. حرکت ما متعهدانه بر مبنای معرفی ایران با هدف 

گردشگری است. 

سخنگوی انجمن سینماداران تشریح کرد؛

ماجرای بلیت ۸۰ هزار تومانی سینماها چیست؟

ســخنگوی قوه قضاییه گفت که پرونده فساد در چای دبش، در 
مرحله تحقیقات مقدماتی است.

مسعود ستایشــی در نشســت خبری روز گذشته ضمن تبریک 
فرارسیدن میلاد فرخنده حضرت فاطمه زهرا)س(  گفت: در اهمیت 
مقام و منزلت این بانوی اول جهان اسلام  همین بس است که پیامبر 
)ص( با عناوین مختلف جایگاه والای ایشان را در مسیر حرکت عالم 
اسلام تبیین فرمودند. این روز فرصتی برای قدردانی از عموم مادران 
و بانوانی ایرانی اســت که نسل آماده به حضور در عرصه های مختلف 

را پرورش می دهند.
وی ضمن تبریک فرارسیدن میلاد امام خمینی)ره( گفت: امام)ره(  
نیز مظهر اعتماد مردم به حاکمیت اســلامی بود. آرمان ایشان برای 
تحقق عدالت همچنان باید سرلوحه اقدامات مسوولان باشد. ستایشی 
در پاسخ به سوالی درباره اینکه در مورد فساد چای دبش، دولت گفته 
۶۰ مدیر متخلف برکنار شده، چه تعدادی از آنها به قوه قضاییه معرفی 
شده اند؟ گفت: این پرونده فعلا در مرحله تحقیقات مقدماتی است و 
آنچه مطلع شــدم این اســت که بازپرس محترم از مبادی ذی ربط 
استعلامات لازم را به عمل آورده اما از نتیجه استعلامات اطلاع ندارم. 

ان شاءالله نتیجه آن حاصل شد، اطلاع رسانی می کنم.
و  »داریوش مهرجویی«  پرونده هــای  * آخرین وضعیت 

»هادی رضوی«
ستایشی در پاسخ به سوالی درباره آخرین وضعیت پرونده داریوش 
مهرجویی گفت: پیرو نشست های قبلی و نکاتی که گفتیم، پرونده با 
تکمیل تحقیقات و اخذ آخرین دفاع از ۴ متهم، متضمن کیفرخواست 
قانونی به دادگاه صالح ارســال شده اســت. در این زمان رییس قوه 
قضاییه مقــرر کردند که پرونــده در عین ســرعت و توجه ویژه به 
مولفه های دقت و صحت، رسیدگی شود و در کمتر از دو ماه این مهم 

انجام شد و کیفرخواست صادر شد و برای دادگاه ارسال شد. وی افزود: 
پرونده در دادگاه کیفری یک البرز مطرح است و اولین جلسه دادگاه 
آن ۱۹ دی ماه ســال جاری است. ستایشی در پاسخ به سوالی مبنی 
براینکه سه شــنبه ۲۷ تیر ۱۴۰۲ اعلام کردید که »هادی رضوی« از 
متهمان پرونده بانک ســرمایه که به ۲۰ ســال حبس محکوم شده، 
در سال ۱۴۰۰ درخواســت اعاده دادرسی اش پذیرفته شده، پرونده 
او مجددا در حال رســیدگی و الان آزاد است، آیا رسیدگی مجدد به 
پرونده هادی رضوی در این مدت انجام شــده اســت؟ این پرونده در 
چه وضعیتی قرار دارد؟ گفت: اعاده دادرسی کیفری براساس مادتین  
۴۷۴ و ۴۷۷ و اعمال ماده ۴۷۸ قانون آیین دادرسی کیفری است لذا 
حق قانونی است که به موجب قانون تعیین شده است. اعلام شد که 
فرد مذکور تقاضای اعاده دادرســی کرده و برهمین اساس پرونده به 
دیوان عالی ارسال و تصمیم  قانونی اتخاذ شد و نهایتا پرونده به شعبه 
دوم ویژه رســیدگی به جرایم اقتصادی ارجاع و اعاده دادرسی او رد 
شد.  دادنامه اولیه مورد تایید واقع شد و پرونده در مرحله اجرای حکم 
قطعی اســت. وی درباره اینکه هادی رضوی اکنون در زندان است؟ 
گفت: او  براساس وضعیت جسمانی و عمل جراحی که داشته و نظریه 

پزشکی قانونی، بعد از بهبودی به زندان برمی گردد.
* اعدام چهار عضو باند جاسوسی

ســخنگوی قوه قضاییه در ادامه با اشــاره به اجــرای حکم اعدام 
چهار نفر از اعضای باند جاسوسی گفت: جمعه گذشته چهار سرکرده 
تروریست وابسته به رژیم پلید صهیونیستی که از مدت ها پیش گرفتار 
شــده بودند با طی مراحل کامل قضایی و با صدور حکم اعدام به دار 
مجازات آویخته شدند و این حکم پس از طی همه تشریفات قانونی با 

دقت حقوقی و قضایی به مرحله اجرا درآمد.
ســخنگوی قوه قضاییه در پاسخ به سوالی درباره قطعی تلفن های 

زندان اوین در بند بانوان از چهارشــنبه تــا جمعه گفت: انتظام امور 
کیفری بر عهده همان سازمان است و اینگونه مقرر شده و فعلا اینگونه 
است اما این موضوع را منعکس می کنیم. سخنگوی قوه قضاییه ضمن 
گرامیداشت نام و یاد شــهادت اسطوره مقاومت و سازش ناپذیری با 
رژیم منحوس صهیونیستی، سردار دل ها شهید حاج قاسم سلیمانی 
گفــت: اگرچه فقدان وجود مادی آن فرمانده بی بدیل جبهه مقاومت 
همچنان سخت و سنگین اســت، اما با رشادت های آن عزیز و سایر 
فرماندگان و تلاشگران بی مرز و بی ادعای الگوی مقاومت و ایستادگی 
در برابر ظلم و تجاوز و تعدی دشــمنان به کیان اســلامی و ممالک 

مسلمان نهادینه شده و به رشد و بالندگی رسیده است.
وی ادامه داد: دشمن گمان می کرد که با از میان برداشتن شهید 
حاج قاســم سلیمانی و یا سایر شــهدای جبهه مقاومت نظیر سردار 
شهید سید رضی موســوی، لبه پیکان مقاومت علیه صهیونیست به 
زوال می گراید، اما امروز و با گذشــت ۴ ســال از شهادت حاج قاسم 
سلیمانی بی شک مشخص است که خورشید تابان تفکر ایستادگی در 
برابر ظلم متجاوز، فرا زمینی شده و تا اضمحلال کامل صهیونیست از 

جوشش و خروش نمی ایستد. وی در پاسخ به سوالی در مورد تدوین 
سند دیپلماسی با همکاری وزارت خارجه، گفت: این موضوع تخصصی 
و اطلاع رســانی محدود نســبت به آن صورت گرفته است، موضوع 
عدالت و ضرورت پیگیری آن از جمله موارد عام و جامع الشمولی است 
که در هر سیستم قضایی و حقوقی تعریف شده و نیل به این مهم جزو 
اهداف راهبردی حکمرانی قضایی تلقی می شود. ستایشی گفت: لزوم 
ارتباط با کشورهای مختلف به ویژه همسایه ها، نوع رابطه میان آن ها 
و تاثیر متقابل اجتماعی، فرهنگی، امنیتی و سیاسی بر سایر کشورها 
ایجاب می کند که برخی سیاست های واحد قضایی پیگیری و دنبال 
شود به ویژه اینکه هم راستایی های فرهنگی موجود مثل همسایگان 

در برخی موارد قانون ظروف مرتبط را پدید می آورد.
ســخنگوی قوه قضاییه در ادامه گفت: اگر در کشــوری وضعیت 
اقتصادی و فرهنگی تغییر کند به ســرعت این موضوع به کشورهای 
دیگر نیز تعمیم پیدا کرده و این کشورها دچار تحول می شوند از این 
رو پیگیری موضوع دیپلماســی قضایی در دســتور کار قوه قضاییه و 

وزارت خارجه همواره بوده و خواهد بود.
* »تتلو« پرونده های متعددی دارد

وی در پاسخ به سوالی درباره آخرین وضعیت پرونده »تتلو« گفت: 
این فرد چندین پرونده در تهران دارد و مطرح رسیدگی است. نسبت 
به این فرد پرونده ای در ناحیه ۳۳ دادســرای تهران مطرح رسیدگی 
است و در مرحله تحقیقات مقدماتی است و با تفهیم اتهام، بازداشت 
موقت و در زندان اســت. وی افزود: نســبت به پرونده های دیگر این 
فــرد باید بگویم  که یکی دیگر از پرونده ها به اتهامات مقید در پرونده 
تحقیقات و تفهیم اتهام شد و کیفرخواست صادر شده و بعد از برگشت 
به ایران، بازپرس پرونده در موقعیت ایشان حاضر و تفهیم اتهام شده 
و نســبت به اتهامات با کیفرخواست صادره برای رسیدگی به شعبه 

دادگاه کیفری یک تهران ارســال شده و در این پرونده قرار بازداشت 
موقت اســت. وی افزود: در مورد دو پرونده دیگر او رای غیابی صادر 
شــده و به ایشان ابلاغ شــد و اعتراض هم هنوز نکرده و هر زمان که 
رای قطعی شد، اطلاع رسانی می کنیم . ستایشی در مورد اتهامات تتلو 
گفت: این موضوع را اطلاع رسانی می کنیم. وی درباره اینکه آیا افراد 
دیگری در پرونده او بازداشــت شدند؟ گفت: فعلا خود ایشان است و 

اگر موارد دیگر باشد اطلاع رسانی می کنیم.
* شناسایی ۶۵ تن در  پرونده دومین عملیات تروریستی 

شاهچراغ
ستایشی با اشاره به این که در  پرونده دومین عملیات تروریستی 
شاهچراغ)ع( در ۲۲ مرداد امسال تاکنون ۶۵ نفر شناسایی و بازداشت 
شدند، گفت:  عنصر اصلی به اتهام محاربه از طریق کشیدن سلاح به 
قصد جان مردم، به اعدام محکوم شــده و پرونده با فرجام خواهی به 
دیوان عالی کشور ارسال شده است. محکومیت دو نفر دیگر هر کدام 
به ۵ سال حبس و اخراج و طرد از کشور است و سایر متهمان با اتخاذ 
تصمیم تعیین تکلیف شدند و برای عمده  این افراد قرار منع تعقیب 

صادر شده است. 
* تداوم شناسایی باندهای خرابکارانه

ستایشی در پاسخ به ســوالی درخصوص آخرین اقدامات قضایی 
درباره پرونده دستگیری ۲۰۰ تن از اعضای داعش  و جاسوسان رژیم 
صهیونیســتی که قصد اقدامات خرابکارانه در نقاط مختلف کشور در 
ایام اربعین حســینی را داشتند، گفت: تعدادی که اعلام شد از سوی 
وزیر اطلاعات بود. روند کشــف و شناسایی باندهای خرابکارانه ادامه 
دارد و ایــن کار رصد می شــود. در این رابطه پرونده های مختلفی در 
حال رســیدگی است. اخیرا هم اعلام کردیم که حکم اعدام ۴ نفر از 

سرکردگان آنها در آذربایجان غربی اجرا شد.

سخنگوی قوه قضاییه ازتعیین وقت در پرونده داریوش مهرجویی خبر داد

خبر

خبر
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